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Sprzedaż i projektowanie łazienek 
-piękne i niedrogie kolekcje płytek bezfugowych 
-armatura i ceramika sanitarna 
-kabiny, wanny i brodziki 
-panele podłogowe i wykładziny 
-emulsje, farby i tynki 
-stolarka budowlana i narzędzia 
-pokrycia dachowe i ocieplenia budynków 
NOWOŚĆ-ENERGOOSZCZĘDNE BUDYNKI PASYWNE 
ORAZ TERMOIZOLACYJNE l LEKKIE STROPY STYROPIANOWE 

_- ~ Styl 
ERAMIKA 

- -" SULĘCIN 

Wojska Polskiego '14 
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TYLI<O U NAS-PRZY ZAI<UPIE ŁAZIENIQ 
ZWROT KOSZTÓW DOJAZDU DO SULĘCINA 

ORAZ PREZENT NIESPODZIANKA 
POMIAR-PROJEKT-TRANSPORT GRATIS! 
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Gospodarczy Bank Spółdzielczy 
Międzyrzecz 

Spółdzielcza Grupa Bankowa 

Opłaca się wygodniej 
z kartą MasterCard PayPass ~---· 

Do każdej karty prezent 
Zamów kartę MasterCard PayPass 
i odbierz wygodny upominek. 
Promocjo trwo od 31utego do 31 morce 201<~ r. Aby W'Zioć udzioł w promocji. wystarczy 
w podonym Okresie złożyć wniOsek o korte MosterGord Debit PoyPos.s.. W~ęeej szc:zegót6w 
l regulamin no stronie ............-...~gb.pl o tak.że w siedzibie oraz Oddziotoch Or<JOniz.otoro tub 
w Bonku Spółdzielczym 

www.gbsmiedzyrzecz.pl . 
Zapraszamy do Maędzyrz.ecz 

ul. Waszkew1cza 24 
naszych placówek: 95 742 80 10 

Biedzew 
ul. Rynek 4 

95 742 80 60 

Trzciel 
ul. A. Czerwonej 38 

95 742 8040 

Przytoczna 
ul. Główna 44 
95 7494010 
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Jacek Jagodziński -IJider 20~ 3 
Ośrodek Szkolenia Kierowców Jacka 

Jagodzińskiego mieści się w Centrum Usług i 
Biur w Międzyrzeczu, na ul. Świerczewskiego 
ll/4a (nad Rossmannem). 

Kandydaci na 
kierowców obawiają 
s i ę te ż nowych 
testów, a ja uważam, 
że one są nawet 
l a twi c j szc od 
poprzednich, tylko 
trzeba ich po prostu 
dobrze nau czyć. 

Uważam, że dobrze 

Jacek, od kiedy szkolisz kierowców? 
Ośrodek Szkolenia Kierowców prowadzę od września 2012 

roku. W 2013 roku moja szkoła zajęła l miejsce w powiecie 
międzyrzeckim, a III m. w okręgu gorzowskim. Na te wysokie lokaty 
pracowałem cały rok. Swoje doświadczenie przeka7ywałem kursantom i 
wszyscy cieszymy się z osiągniętych sukcesów. Tytuł Lidera 2013 
Lobowiązuje mnie do utrzymywania wysokiego stopnia zdawalności w 
kolejnych latach. 

przeprowadzony kurs przyciąga kolejnych chętnych i daje dobre 
wyniki egzaminacyjne. Moim nauczycielem i mistrzem był p. 
Kazimierz Rataj czak, wieloletni egzaminator WORD. To pan Kazik 
zachęci! mnie, 7cbym zaczął nowy etap w życiu i cieszę się , że go 
posluchałem. Jako ciekawostkę podam, że w ostatnim czasie 
zdecydowany prym w szkoleniu wiodą mężczyźni. 

Szkolisz dopiero od 15 miesięcy i od razu powiatowy sukces. 
Wielkie gratulacje. Słyszymy jednak, że 
kursantów coraz mniej, że kolejne ośrodki 
rezygnują z naboru chętnych. Jakie są 

przyczyny? 

- Co oferujeszswoim kursantom? 
Najpierw - to swoją wiedzę i doświadczenie. Naukę jazdy 

kursanci odbywają takim samym samochodem, jak na egzaminach 
państwowych, co ułatwia przyszłemu kierowcy zdanie egzaminu, bo 
zna samochód i jego możliwości. Do dyspozycj i kursantów mam 
profesjonalną salę wykładową, wyposażoną w komputery, tablice i 
plansze. Wykorzystuję najnowsze programy szkoleniowe, bo trzeba 
umieć przewidzieć wszystkie sytuacje, które mogą się kierowcom 
przytrafić kierowcom na drodze. 

Po 19 stycznia 2013r., gdy weszła 
ustawa wprowadzająca nowe zasady eg.a1minów 
teoretycznych, ilość chętnych na uzyskanic prawa 
jazdy faktycznie zmalala. Jako przyczynę 

zmniejszonej liczby adeptów we wszystkich 
ośrodkach można wskazać niż demograficzny. 

Jacek, rok 2013 zakończyłeś sukcesem. Tytuł Lidera 
zobowiązuje ... 

- Tak i oczywiście mam marzenia. Chciałbym, aby kolejne 
lata były jeszcze lepsze, a zdawalność wynosi la l 00%. Dziękuję 
absolwentom mojego Ośrodka Szkolenia Kierowców, którzy 
przyczynili się do tego sukcesu, bo to dzięki nim osiągnąłem wysoki 
wynik i tytuł Lidera 2013. Zapraszam chętnych do przyjaznego 
kursantom biura, które czynne jest codziennie w godz. JJ ..,-1680

• 

Wykłady odbywają się wieczorem, a godziny jazdy ustalamy z 
każdym kursantem indywidualnie. 

Jeszcze raz gratuluję sukcesu i dziękuję za rozmowę. 

Wacław Gall 

O kobietach- seniorzy piszą ... Znów radosny miły dzień 
Razem z wami go święcimy 

Tak więc kwiaty i życzenia 

ŻebroAdama 
Powiadają, że kobieta z żebra Adama 

powstaJa i dlatego życie swe cale ona z nim 
związała. Z żebra? Może z kwiatu lotosu lub z 
morskiej piany, z tęczy barwnej, złotej zorzy, z 
motyla kolorowego ... Ale z 7ebra. materiału tak 
kruchego? Ter sprawę trzeba skierować do 
Trybunału Najwyższego. Bo z tym żebrem ja się 
nie zgadzam, a ze mną cały ród niewieści , bo to 
żebro za mocno nas gniecie, a za mało niestety 
pieści. 

• 
Niespodzianka 
Mąż wpadł do mieszkania jak burza z 

kwiatami i czekoladkami. Z uśmiechem 
wyrecytował - w dniu kochanie twego święta 
twój Karolek o tobie pamięta. Bo dziś przecie 
święto kobiet obchodzimy, to niespodzianki im 
robimy. Ja też mam niespodziankę dla ciebie, 
moje kochanie. Otóż lek a n dal mi do sanatorium 
skierowanie. Aż mnie zatkało, gdy to 
usłyszałam, mało z wrażenia nic zemdlałam. Co 
ten lekarz wymyśli!, że mego ślubnego na 
leczenie skierował i to na cały miesiąc albo na 
dwa, bo niby długo go leczyć trzeba! Żeby mnie 
byl skierował, to całkiem co innego, ale męża i to 
samego ... Bo ja tam wiem swoje i nikt mnie nie 

przekona, że na leczenie nic może jechać żona. 
Lecz mąż samotny? O, moi państwo, nic z tego, 
ja tam nie puszczę swego starego. To nic, że on 
coraz bardziej stęka i w nocy chrapie, a jak inną, 
mlodszą sobie złapie? To on przy niej nic zastc;ka 
i chrapać nic będzie wcale, tylko z nią się bawić 
b<;dLie doskonale. Będzie z nią chodził na 
wieczorki zapoznawcze i spacery wiosenne. 
Obrączkę w kieszeń schowa ten mój sknera i 
bc;dzic udawał kawalera. Pieniążki trwonił 
będzie na różne strony, a do mnie napisze, że je 
zgubił i że jest zmartwiony. Oj, chybiony pomysł 
ten lekarz miał, że mu skierowanie na to leczenie 
dal. 

Zresztą niech jedzie, jak na to taki łasy, a ja 
w tym czasie pojadę na zagraniczne wczasy. Tam 
wśród palm i gaju oliwnego będę podziwiać 
przyrodę i Araba przystojnego. Wrócę wcześniej 
od niego i będę się skarżyła, że bardzo się w 
domu sama narobiłam. 

Wanda łmielita z Mickiewiczów 

* 
Święto kobiet 
Rok prLeminął znów jak cień 
Babcie. matki i dziewczyny 

W darze złóżmy każdej pani 
Świat się przecież stale zmienia 
Rosną święta za świętami 

Święto babci, dziecka, matki 
Kobiet, pracy, odrodzenia 
Wojska , morza, świc;tują ojcowie, dziadki, 
Wiełkanocne i Bożego Narodzenia 

Jeszcze kilka ważnych także 
Świętujemy, choć jesteśmy biedni 
Sporo niedziel w tym, a jakże 
Gdzie ten zwykły dzień powszedni 

Przycichło nieco to świętowanie 
Szczególnie w zakładach pracy 
Kiedy święto miały panie 
Może czas im to wybaczy 

Sprzątasz, pierzesz i gotujesz 
Dźwigasz pełne siatkij adła 

l choć kręgosłup prostujesz 
Nie wolno abyś usiadła 

Pytanie s ię ciśnie z podnietą 
Które z nich świc;tować szczerze 
Chyba Twoje Ty Polko - Kobieto 
Zasłużyłaś w codziennej ofierze 

Bronisław Wandeł 
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Kto zapomina swe wczoraj- pojutrze będzie błądził po omacku 

Przeżywamy ważny rok jubileuszów, które warto uznać za 
ćwierćwiecze niepodległości. Kłopot z wyznaczeniem daty jest 
pozorny i świadczy o żenująco niskim zasobie wiedzy statystycznego 
Polaka 2014 roku. Odmowa uznania rocznicy obrad przy okrągłym stole 
przez "Solidarna Polskę" dyskwalifikuje tę grupkę po części 
ambicjonerów, renegatów, dyletantów; nie sądzę by ktokołwiek z 
mieszkańców Międzyrzecza (wykluczam lokal wyborczy w Obrzycach) 
oddał na to ugrupowanie swój głos. Ale sprawa ma szerszy wymiar. 
Teraz szczerze zapewniam, że nie wymagam od osób znających sprawy 
publiczne z mediów (dzisiaj w pełni wolnych, czyli o różnych, często 

przeciwstawnych poglądach) znajomości szczegółów wydarzeń, w 
których miałem farta osobiście uczestniczyć . Zwrócili mi na to uwagę 
ludzie kompetentni, wysoko utytułowani naukowcy czy politycy, ale też 
bardzo mi bliska i życzliwa córka psycholog. Przeto klasyfikuję, choćby 
tylko kwantyfikuję ilość i jakość wiadomości publicznych. Ale chociaż 
w bitwie pod Grunwaldem udziału nie brałem - znam czas, miejsce, 
zasadnicze fazy, jak i uczestników tejże - i fakt podstawowy: kto ją 
wygrał. Tymczasem słuchając wywodów naszych propagandzistów 
(robiących np. za posłów) i treści piśmideł od rzekomych Faktów (nawet 
nomen omen), przypominam sobie harcerskie ogniska, kiedy to 
recytowaliśmy "Bigos historyczny", którego fragmencik typowy 
przytoczę. (cyt.) 

,. Był czas, kiedy w Estonii na cesarskim tronie 
Zasiadł Arystoteles po Napoleonie. 
A dzielny król Jan Trzeci spieszył z armią swoją 
Na odsiecz wojskom rzymskim, co stały pod Troją. 
Że się w onej potrzebie nader mężnie sprawił, 
Marks, nuncjusz papieski, mu pobłogosławił. " (Itd.) 
Deklaracje wielu "polityków" - z lewa, prawa, centrum, de facto 

znikąd - mają smak i wartość odżywczą owego bigosu. A prawda? 
Kategoryczna, całkowita różnica nie tyle dwu "stron", ile dwu światów: 
realnego (społeczeństwo kraju nad Wisłą) i utopii (przywleczonej tu na 
bolszewickich bagnetach) dotarła do świadomości liderów obu tych 
światów, którym nie pozostało nic innego, jak wzajemnie się wyrzynać 
albo szukać rozsądnego kompromisu. l nie tyczyło to tylko Polski, lecz 
Europy "od Atlantyku po Ural" jak i całego dwubiegunowego świata. Co 
ważne: tę prawdę odkryto już 50 lat wcześniej, też PO OBU 
STRONACH (Plechanow i H.C. Hoover, Jesienin i Kafka, De Gaulle i 
Djilas). Gdy skompromitowała się doktryna Breżniewa, lewicowi, 
nawet prokomunistyczni politycy pojęli, iż nastał czas przełomu (Sadat, 
Deng, Gorbaczow, Szewardnadze, Barcikowski, Tejchma, Jagielski). 
Decydującą rolę odegrały jednak polskie obrady okrągłego stołu . 
Zasiadałem przy tym meblu, zaproszony przez prof. A. Wojtczaka 
("Podstolik zdrowie"), który - wiceprezydent WHO, zaprosił mnie -
NIE PYTAJĄC O ZGODĘ ani partii, ani Solidarności. Obiadowaliśmy 
w Pałacu Radziwiłłów (za Żeromskim odrzucam postcarską nazwę 
"Namiestnikowski") wespół z grupką ludowców: min. Cybulko, dr. St. 
Czapem - wybitnym laryngologiem, dyrektorem szpitala w Białej 
Podlaskiej i poetą. Od chwili przybycia (5 dni po rozpoczęciu obrad) 
przełamałem barierę dzielącą strony ("S" i "koalicyjno -rządową) przy 
stole ... jadalnym. Już na pierwszy obiad poprosiłem do naszego grona 
znakomitego prof. Wnuk -Lipińskiego i dr. Edelmana - ostatniego 
dowódcę Powstania w warszawskim getcie, obu reprezentantów OKP. 
Ten sygnał błyskawicznie przejęły wszystkie grupy tematyczne. 
Zawrzało w salach jadalnych, gdy Kiszczak przysiadł się do Michnika, 
Kuroń do Kwaśniewskiego, a Balcer do Strzembosza. Ba! Strony 
poczęły się przemieszczać nawet w trakcie obrad przy tym historycznym 
Okrągłym Stole. 

Wielu członków "S" opowiedziało się za moim programem 

komplementarności opieki zdrowotnej przeciwnym opiniom klinicznej 
części solidarnościowej i OPZZ. Bajeczki o spiskowo - tajemnych 
spotkaniach w "Magdalence", to już kompleksy wietrzących "zmowę 
elit" ambicjonerów. Wyszkowski, Gebert, Leski osobiście, a 
funkcjonariusze OPZZ, ZNP, rozmaitych biur "kontroli" zbiorowo -
drżeli przed upiornym dla nich widmem demokracji. W której pewne 
"Karty", "Uprawnienia" , "Przywileje" odchodziły w zmierzch. 
Oczywiście władza ludowa nawet przez moment nie zakładała utraty 
swej dominującej roli w państwie, które dopuszczało jednak do głosu
serio, zatem i do częściowego kształtowania decyzji - opozycję. 
Ekstremiści, w tym marginalna grupka Ziobry - Kurskiego zarzuca 
Wałęsie, wszystkim uczestnikom tego "NIEBYWAŁEGO W HISTORII 
POLSKI ZWYCIĘSTWA ODNIESIONEGO BEZ SZARŻY HUSARII 
CZY ATAKU TYSIĄCA WALECZNYCH Z BAGNETAMI 
OSADZONYMI NA MAUZERACH (H. Kissinger), LECZ W 
RACJONALNYCH NEGOCJACJACH. Osobiście - za radą już Ś+P. 
prof. L. KOŁAKOWSKIEGO przypomnę recenzentom, ba sędziom 
okrągłego stołu, że "nikt z nas nie jest posiadaczem samego siebie, 
poddani jesteśmy powinnościom, które nas otaczają". Przed 
ćwierćwieczem otaczały nas komunistyczne państwa, stacjonowała -
nawet w centrum naszego kraju- Pórnocna Grupa Wojsk Radzieckich, 
które en block dysponowały 32 tysiącami głowic jądrowych, gdy 
piętnaście takowych mogło na zawsze unicestwić Polskę. I jeszcze jedno 
pomówienie, że "strona opozycyjna musiała przemilczeć choćby część 
swych patriotycznych dążeń" (PiS). Czyżby? 

Pod koniec obrad- przechodzący tę historyczną, reprezentacyjną 
salę Pałacu przywódcy: Wałęsa, Kuroń, Mazowiecki, Geremek oraz 
Kiszczak, Kwaśniewski, Reykowski i Rakowski- już premier, ale dla 
mnie - chłopca z Mieszkowa - od dziecka koleżka z sąsiedniego 
Ludwikowa, stanęli na moment. Mietek, klepnąwszy mnie po ramieniu 
spytał: "A ludowcy, ciekawi i trochę skryci - z czym się tu wybrali, 
powiedz Olek, tak po chłopsku, jakjuż za tatą do nich przystałeś". (Nasi 
ojcowie byli kierownikami szkół w przytoczonych wioskach, choć Pana 
Rakowskiego, kolegę mego taty, rozstrzelali w 1939r. Niemcy). 
Odpowiedziałem z iście ceremonialną powagą, wręcz z namaszczeniem: 
(cyt.) "Bóg, ojczyzna, honor każą nam, rozp . . . ten czerwony kram". 
Cała sala ryknęła śmiechem i oklaskami. Miecio i Kiszczak klaskali 
naj dłużej. 

Tak więc wyglądała ta "zmowa elit w miejscowości Magdalenka, 
strzeżonej przez żołnierzy Nadwiślańskiej Jednostki MSW" wg książki 
"Coś. Rzecz o okrągłym stole" K. Leskiego. Do czego dzisiaj wracają 
pogrobowcy "Solidarności", z której przyjęli tylko nazwę . Gdy naród, za 
nim wszystkie demoludy, potem dziesięć republik radzieckich, wreszcie 
cała Federacja Rosyjska chylą czoła przed tym historycznym 
wydarzeniem na miarę powołania Imperium Romanowa przez Cezara 
czy Rewolucji Francuskiej , Pani Kępa czy Pan Ziobro żałują, że w 1989r. 
nie doszło do zburzenia Bastylii nad Wisłą. Spoko! Równo 200 lat 
wcześniej zburzono tę nad Sekwaną, co do dzisiaj przeklinają Francuzi, 
gdyż w tej historycznej twierdzy broniącej stolicy przez stulecia, dopiero 
potem zamienionej na więzienie- od kilkunastu lat przed rewolucjąjuż 
nie siedział nikt. A motłoch pozbawił Wielki Paryż cennego zabytku. Co 
do nas - zapamiętaliśmy tylko jedno curiosum: na początku obrad, w 
czasie ich trwania, jak i przy ich podpisywaniu - nie było tam 
wszechwładnego- co do piastowanych funkcji i kompetencji Generała, 
Premiera, Pierwszego Sekretarza. Ale to już jego wybór, który 
pozostanie na kartach historii po wsze czasy. .a Alok,.nd" Ziolonka 

Zbliża się 75. rocznica gestapowskich mordów ••• 

Wykonywane aktualnie obowiązki zawodowe mocniej 
niźli dotychczas związały mnie emocjonalnie ze Skwierzyną, 
toteż z radością zagłębiam się w przeszłość tego pięknego, 
starego miasta, które zapisało ważną kartę w dziejach 
zachodnich rubieży Rzeczypospolitej. Jako miłośnik historii 
odkrywam wiele ciekawych faktów z dziejów tych dawnych, ale 

i tych nie aż tak odległych królewskiego grodu nad Wartą, 
pieczętującego się dumnym lwem przyozdobionym królewską 
koroną przez króla Augusta II Mocnego. 

Intryguje mnie życie miasta w okresie międzywojennym, miasta, 
które w tamtym okresie było siedzibą Powiatu Schwerin a/Warthe 
rozciągającego się wzdłuż granicy polsko-niemieckiej i w swej 
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wschodniej częsc1 graniczącej z powiatem międzychodzkim, 
zamieszkałym w znacznej mierze przez Polaków. Jak żyli ludzie na 
pograniczu, na obszarze należącym wcześniej do jednego polskiego 
powiatu, międzychodzkiego, a jeszcze wcześniej międzyrzeck icgo? Co 
zmieni ła niemiecka napaść na Polskę we wrześniu 1939 roku w relacjach 
Polaków i Niemców tutaj wówczas żyjących? To pytania, na które 
odpowiedzi dziś jeszcze szukać można u najstarszych mieszkańców tej 
ziemi. Myślę, że warto je zadawać spiesząc się, by nic zostać zdanym li 
tylko na pożółkłe dokumenty archiwów publicznych i rodzinnych. 

Jednym z moich niespodziewanych .,odkryć" było uświadomienie 
sobie istnienia w Skwierqnie hitlerowskiego obozu zorganizowanego 
przez gestapo z Frankfurtu n. Odrą. Oto bowiem już na początku września 
1939 roku uwięziono w tym obozie pierwszych Polaków, aresztowanych 
na terenie powiatu międzychodzkicgo. W następnych miesiącach 
zwożono do obozu działaczy Rodła i innych polskich organizacj i 
patriotycznych oraz funkcjonariuszy państwowych, powstańców 
wielkopolskich, duchownych, leśników - również z Nowego Tomyśla, 
Wolsztyna, Grodziska, Opalenicy i okolic. W okresie od 07 września 1939 
do 19 marca 1940 roku kilkaset osób spędzonych i twiezionych do tego 
przejściowego, de facto obozu koncentracyjnego, odarto z ludzkiej 
godności głodzono, poniżano, katowano w barbarzy1iski sposób tylko 
dlatego, że byli kochającymi własną Ojczyznę polskimi patriotami. Ich 
przc,maczcniem była śmierć L. rąk hitlerowskich oprawców. Jak wynika z 
badań historycznych - aż 90% z ok. 400 osób więzionych w 
skwierzyńskim obozie poniosło śm ierć w różnych miejscach kaźni, z tego 
ok. l 00 osób w okolicach Schwcrin a/Wart he. 

Wśród nich było wielu wybitnych, bohatersk ich Polaków 
zasłużonych dla Rzeczpospolitej. Jeden z nich - pułkownik Wojska 
Połskiego śp. Nowaczyński- doczekał się upamiętnienia przez żołnierzy 
na terenie koszar wojskowych 35 Dywizjonu Rakietowego Obrony 
Powietrznej. Wśród ofiar niemieckich zbrodniarzy był tak7c śp. Michał 
Skrzypczak - urzędujący burm istrz Międzychodu, powstaniec 
wielkopolski - aresztowany 17 października 1939 roku w Międzychodzic, 
a od l listopada uwięziony w obozie Schwerin a/Warthc, a więc w 
Skwiertynie. Został zakatowany w trakcie załadunku więźniów 
wywożonych do Fortu VII w Powani u. Tak jak wielu innych Połaków z 
pogranicza świadomych swej patriotycznej powinności wobec Ojczyzny, 
złożył na jej ołtarzu najwyższą ofiarę- własne życie! 

Dotychczas miałem wiedzę o istnieniu obozów w Brójcach, w 

Drzcwicach, więzienia Sonnenburg w Słońsku, czy wrestele wielkieg' 
obozu jenieckiego - Oflag liC Wołdcnberg w Dobicgnicwie. Jcdnakżo 
istnienic obozu skwierzyńskicgo było dla mnie zupełnym zaskoczeniem.: 
jeszcze większym całkowity brak społecznej świadomość jego istnienia 
Uważam, że przez szacunek dla poniesionej przez naszych rodaków : 
zachodniej Wielkopolski ofiary własnego życia, winniśmy im szczególn: 
pamięć i cześć! Dla nas, żyjących tu i teraz - 75 lat od czasu tamtyci 
gestapowskich zbrodni - odnalezienie bezimiennych mogił dawnycl 
bohaterów rozrzuconych gdzieś po "skwierzyńskich lasach" 1< 

obywatełski obowiązek. 
Niech zatem pomoże ka/dy, kto wiccokolwiek na ten temat ... 

••• 

Henryk Maciej Woźnial 
/senator RP VII kadencji, 

- Ze zdziwieniem przeczytałem, że radni międzyrzeccy sq 
niedostępni dla swoich wyborców! ... zasadą jest podawanie na stronie 
rady te/. kontaktowych i adresów mej/owych radnych. takjakjest np. w 
Skwier=ynie. 

Aleja nie o tym chciałem 
... Jui w pierwszych dniach pażdziemika 1939 roku gestapo 

zorganizowało w Shvierzynie obóz, w którym więziono wielu zasłużonych 
Polakówzpogranicza ... 

- przez obóz do marca 1940r. przeszlo ok. 400 osób. ok. l 00 z nich 
zamordowano grzebiąc zwłoki gdzieś w "lasach shvierzyńskich ". Wiele 
wskazuje, że mogły to byc: lasy na poludnie od miasta w kierun/.:11 na 
Międzyrzecz ... 

- pamięć o pomordowanych patriotachjest naszym obywatelskim 
obowiązkiem ... chciałbym za pośrednictwem Powiatowej zwrócić się z 
prośbą. z apelem -spróbujmyodszukać gdzieś w lasach bezimienne mogiły 
i godnie pochować szczątki naszych rodaków; 

na tym terenie pracowaty setki polskich robotników 
przymusowych- może kto.i co.ś wie, słyszał z przekazów rodzinnych tuż po 
wojnie od tych. którzy byli liitaj w czasie wojny, może pracując w lesie 
zauważył coś ważnego dla sprawy, może poszukiwacze "starożytności" 
swoimi szperaczami coś ciekawego znaleźli, może, może ... ??? 

Będę wdzięczny za wszelką pomoc! 
Henryk Maciej Woźniak 

Wystawa malarstwa 
Małgorzaty Stepczyńskiej 

14 lu tego w muzeum w Międzyrzeczu otwarto wystawę 
malarską Małgorzaty Stepczyńskiej. Dyrektor muzcum Andrzej 
Kirmiel przedstawił artystkę licznie zgromadzonej publiczności. 
Wernisaż uświetniła swoimi wyst<;pami grupa teatralna i dziecięcy 
zespól wokalny ze świetlicy socjoterapeutyczncj ,.C i epły Kącik u 
Jezusa" przy parafii św. Jana Chrzciciela w Międzyrzeczu. 

Małgorzata Stepczyńska przedstawia obrazy swojego życia 
to wspomnienia młodych lat, miejsc, w których mieszkała, to 
zapamiętane krajobrazy, ludzie i zdarzenia, podróże. 

Artystka maluje farbami akwarelowymi, kolory uzupełnia 
pastelami, a detale cyzeluje ołówkiem i długopisem . W ten sposób 
uzyskuje bogactwo kołorów i form. 

Organizatorzy serdecznie zapraszają na wystawę w godzinach 
otwarcia muzeum. Informacje na www.muzeum-micdzyrzecz.pł 

Aleksander Migdal 
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"Non omnis moriar" 
2 lutego 2014 roku zmarł wspaniały Człowiek, od 

zawsze związany z Międzyrzeczem - Pan Adam 
J aworczykowski. 

Dzięki mojemu dziadkowi , a w konsekwencji mojemu tacie 
obcowałem z osobą, których jest dzisiaj coraz mniej. Należał do 
pokolenia Kolumbów w pełnym tego slowa znaczeniu - inteligentny, 

z zasadami, o szerokich horyzontach. Walczył w konspiracj i w czasie 
li wojny światowej. był kurierem bieszczadzkim, pomaga! Żydom. 
Był również żołnierzem IJ Armii Wojska Polskiego. Więziony przez 
gestapo w Jarosławiu, po wojnie przez NKWD w Poznaniu. Cudem 
wtedy uniknął śmierci. Był człowiekiem wrażliwym, pełnym empatii 
- nie mógł się pogodzić, że Polska Podziemna wykonywała (przy 
okazj i) wyroki śmierci na dzieciach hitlerowców. 

Lubiłem słuchać opowieści o Jego wojażach, a przede 
wszystkim o Jego łowach, w których uczestniczyły wspaniałe psy 
myś li wskie. Wraz z żoną był właśc icielem pierwszej suki w Polsce 
(po II wojnie światowej) posokowca bawarskiego. Została ona w 
1966r. importowana z Austrii. Po tej suce (Stelli vom Imitzberg 
zwanej na co dzień B i ni) pochodzi większość psów tej rasy w Polsce. 

Pan Adam Jaworczykowski urodził się 29 sierpnia 1921 r. 
Dzieciństwo i młodość spędził w Jarosławiu. To piękne miasto 
(perła XX-lecia międzywojennego) często wspominał z nostal gią. 

Pochodził z rodziny o silnych patriotycznych tradycjach kresowych. 
Korzenie Małżeństwa Jaworczykowskich sięgały Czech i Austrii. 
Ślub Jego rodziców odbył się w miejscowości Stockerau pod 
Wiedniem. Chciałbym urodzić się w tamtych czasach - pełnych 

niepokoju i trudności, ale zarazem romantycznych, gdzie jasne 
zasady odgrywały znaczenie. 

Po wojnie osiadł w Międzyrzeczu. Przez wiele lat był 

kierownikiem gorzelni w Kalsku. We Lwowie skollczył bowiem 
technikum przemysh1 rolnego. Przez starszych mieszkańców 
Międzyrzecza znany jest jako właścicie l pierwszej prywatnej 
samochodowej stacji diagnostycznej. Zawsze powtarzał , że jego 
miejscem na ziem i jest Międzyrzccz, do którego powraca! po 
cpi7odach mieszkania w innych miejscowościach. Tutaj czuł s ię 
najlepiej. Tu mial swoich przyjaciół. Tutaj są jego ukochane Białe 
Łąki, gdzie polowal i spędził swoje najlepsze chwile. 

Pan Adam był miłośnikiem motoryzacji. Jeździ ł takimi 
samochodami, jak: Jeep Willys, Opel Kapitan. Skoda Oktawia (ta 
stara). To był szczyt marzeń w tamtych czasach (i nic tylko w 
tamtych). Po śmierci swoj ej żony Rafaeli w 2003r. zdobył 

wymaganą licencję i przez kilka następnych lat pilotował 
motolotnię. Miał wtedy 82 1ata. 

Pan Adam Jaworczykowski, mimo podeszłego wieku, potrafił 
obiektywnic i rzeczowo ocenić otaczającą nas rzeczywistość. Jego 
puenty byly zaskakująco trafne i odpowiada ły moim 
spostrzeżeniom. 

Panie Adamie, mam nadzieję, że poluje Pan w krainie 
wiecznych łowów razem z moim dziadkiem, a towarzyszą Wam 
Wasze psy. Cześć Twojej Pamięci! 

Fotografia z archiwum p1ywatnego 
Ireny Sobczak z domu Jaworc:ykowska 

Bartosz Furmanek 

"Słowo" w obrocie cywilno- prawnym :ł~w~~ju~~·~zo~~~~~,z~~~~z~~ńy .• ~·: 

W tym numerze dalej zostanę przy temacie ran iącego slowa. 
po odpowiedzialnośc i karnej, chcę zwrócić uwagę na nasze życie 
codzienne, które, jak się okazuje, nie może się od pomówień, 

inwektyw czy złych zachowań obejść. Często mówi się "A" myśląc, 
~e nie trzeba będzi e powiedzieć "B", a to w kontekście naszego 
·oraz to bardziej cywilizowanego życia będzie musiało nastąpić. 
'omóc temu ma obowiązujące w tym zakresie prawo, które w 
taszym kraju jest długotrwale i kosztowne, inaczej mówiąc, nie 
:ażdego na nie stać i nie każdy może doczekać sądowego werdyktu. 
.Vedług mnie dzieje się tak, ponieważ "słowo" mające mieć 
:naczenie prawne, traci na wartości i nie zawsze można na nim 
polegać. Często ma ono charakter oszukaflczy. Kiedyś mówiono -
,jak słowo honoru" lub też ,jak Boga kocham" i to w zasadzie 
wystarczyło. Obecnie i te słowa nie mają większego znaczenia i 
coraz rzadziej s::o wypowiadane. Natomiast coraz częściej na 
potwierdzen; ,wiadanych słów sporządza się j e w formie 
pisem"~ · . . uw dowodowych, w ewentualnych późniejszych 
prr wywilnych w realizacj i umów cywilno - prawnych. Po 

, ,u Polski do struktur europejskich sądziłem, że przynajmniej 
zakresie dotrzymywania umów coś się zmieni na lepsze, a le 

niestety, rozczarowałem się. W kontaktach z sektorem usług nadal 
jesteśmy daleko na "wschodzie", a słowo ma tu bardzo małe 
znaczeni" · ') ustalane terminy są nagminnie nicdotrzymywanc, a 

Oc zy wiście nic dotyc zy to 
wszystkich i w każdej sytuacji. N ie 

każdy zdaje sobie jednak sprawę z tego, że nicdotrzymując danego 
słowa (umowy) o terminie, jakości czy sposobie wykonania jakiejś 
czynności (usługi) narusza normy przepisów prawa cywilnego i w 
kontekśc i e nomenklatury spraw życ iowych potocznic można 

nazwać taką osobę "oszustem". Gdyż w sensie prawnym umowa 
kontrakt to: 

- zgodne porozumienie dwóch lub więcej stron ustalające 
ich wzajemne prawa lub obowiązki . 

Obecnie wszelkiego rodzaju czynności realizowane są w niżej 
wymieniony sposób. 

Forma zawierania umów: 

w drodze czynności konkludentnych - takich, które nie 
mogą być uznane za formę ustną, a są zrozumiałe dla stron umowy 
np. : może być zamówienie trzech lampek wina przez podniesienie 
trzech palców, 

ustnie, 
w formie pisemnej , 
w formie pisemnej z urzędowym potwierdzeniem podpisu, 
w formie pisemnej z urzędowym potwierdzen iem daty, 
w formieaktu notarialnego, 
w formie przewidzianej ustawą szczególną, 
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inne, niewystępujące w prawie polskim. 

W zasadzie w każdej sytuacji niedotrzymania wantoków 
umowy może to być rozstrzygane przez sąd cywilny. Jednakże wielu 
spraw czy nieporozumień można by uniknąć, gdybyśmy dali 
odpowiednie znaczenie danemu słowu, co jak się okazuje jest 
bardzo często za tmdne. Oczywiście za danym słowem idą 

zobowiązania finansowe dla stron, które w dobie gospodarki 
rynkowej mają bardzo duże znaczenie. Mam nadzieję, że 
konkurencja wyeliminuje wszelkich usługodawców, którzy 
ush1gobiorców ignomją (oszukują) narażając ich także na straty nie 
tylko finansowe. Dlatego też biorąc pod uwagę "wartość słowa" 
przelewajmy je na "papier" (formę pisemną) przy wchodzeniu w 
czynności cywilno - prawne (umowy) ustalając w nich wamnki, 

Do przemyślenia ... 
Powrót klubokawiarni - w latach 60. XX wieku 

klubokawiarnie "Ruch" były w każdej wsi. l były centmm 
kulturalnym. Tam odbywały się zebrania, zabawy, prelekcje 
organizowane przez Towarzystwo Wiedzy Powszechnej , spotkania z 
ciekawymi ludżmi. Można było obejrzeć program telewizyjny, bo 
czasem w klubie był jedyny telewizor we wsi. Kawa i ciastka też były 
serwowane. Z biegiem lat klubokawiarnie zniknęły z wiejskiego 
krajobrazu. Okna zabito deskami, sale niszczały, a młodzież 
najczęściej spotykała się pod sk lepem albo budką z piwem. Obecnie 
są sale wiejskie, ale one nie pełniąjuż takiej roli kulturotwórczej, no i 
telewizor każdy ma w domu. Ale oto pojawiła się w Mic;dzyrzeczu 
Klubokawiarnia "Czysta cafe", której za lety przybliżam 
Czytelnikom w rozmowie z właścicielami nowego lokalu. 

Wiosenna pogoda odsłoniła pozostałości po zimie. Nie tylko 
dziury w jezdni i na chodnikach czy psic kupy, ale i wszechobecne 
śmieci. Na ulicy Waszkiewicza przed remontem były stosowne 
kosze. Po remoncie -od przejazdu do Winnicy - ani jednego. Są 
wprawdzie pod NETTO, ale komu chce sic; tam i ść? No i jak tu się 
dziwić, że wszędzie fruwają papiery i ró7.ne różności śmieciowe? 
Ciekawe, kiedy pojawią się kosze i kiedy służby porządkowe zabiorą 
sic; do pracy. Tym razem wandale nic zawini li, bo o koszach po prostu 

Dla "Szansy" 
Prosimy o przekazanie l % podatku należnego 

na rzecz organizacji pożytku publicznego, Numer 
KRS 0000169865, Wnioskowana kwota ...... , Cel 
szczegółowy: Stowarzyszenie "Szansa" 
Międzyrzecz-Darczyńcom serdecznie dziękujemy 

Sylwia Guzicka 

termin realizacji zobowiązania oraz kary za niedotrzymanie terminu 
przez usługodawcę. Pod żadnym pozorem nie zgadzajmy się na 
zapłatę przed wykonaniem lub dostarczeniem usługi, a tym 
samym zabezpieczycie się Państwo przed wieloma 
utrudnieniami i konsekwencjami w dochodzeniu swoich 
roszczeń. Jest to rada praktyczna i sprawdzona przez wiele stron 
umów cywilno - prawnych. Nasze zdecydowane postępowanie 
będzie powodowało wzrost kultury prawnej u usługodawców i tym 
samym przyczyni się do zmniejszenia konfliktów w realizacji 
interesów. 

po remoncie 
za pomniano . 
Zapomniano też o 
sterczących od lata 
badylach na działce 
na rogu u li c 
Waszkiewicza i 
Libelta. To 
wp rawdzie teren 
prywatny, ale władze 
powinny 
wyegzekwować 

porządek. A w ogóle 

Zbigniew Metnik 

na całą tę "psią łączkę" strach wchodzić, bo nic widziałam, żeby 
któryś właściciel czworonoga sprzątał po swoim pupilu. 

Gminna droga przez mękę. Chciałam dojechać do koleżanki 
mieszkającej w Św. Wojciechu. Chciałam, ale droga jest 
nieprzejezdna dla obcych. To gminna droga na początku wsi w 
prawo od bruku. Po obu stronach wybudowano 8 ładnych domów. 
Mąż Ewy - przyzwyczajony z konieczności do codziennego 
pokonywania trasy - dostarczył mnie do celu wyprawy. Właściciele 
domów już od 2006 roku zwracają się do gminy z prośbą o zrobienie 

dojazdu do ich posesj i (widziałam pisma i zdjęcia). Chcieli drogc; 
zrobić sami, ale dowiedzieli sic;, że samowolka jest wykluczona, a 
zrobienic dojazdujest zadaniem gminy. Gmina zrobiła więc projekt 
kosztorysu, który wysłano do wykonawców i ogłoszono przetarg. 
Były nawet pieniądze na kruszywo. I jak już wszystko było na 
najlepszej drodze do realizacji, okazało się, że najpierw zgodę musi 
wydać starostwo. Takie są procedury. Trzeba więc wszystko 
zaczynać od początku, a ludzie topią si ę w błocie, niszczą 
samochody i złorzeczą. I nadal właściciele posesji chcą tę drogę 
zrobić sam i, ale obawiają się, że samowolkę będą musieli zniszczyć i 
jeszcze zapłacą stosowną karę. Takie są procedury ... 

Izabela Stopyra 



8 POWIATOWA w w w. powiatowa. com. p/ 

PIÓRKIEM PEDIATRY 
Zima nas w tym roku wyjątkowo lagodnie potraktowała, 

co ma swoje dobre i złe strony. Nie wydaliśmy dużo na 
ogrzewanie, ale różne nieprzyjemne drobnoustroje mocno nam 
się dzięki wyjątkowym w tej porze roku temperaturom 
rozpleniły, co szczególnie wśród dzieciaków skutkuje mini
epidemią wirusowych biegunek i różnego rodzaju zapaleń płuc. 
Po spokojnym pod tym względem styczniu przyszedł 
wyjątkowo zakaźny luty i tradycyjnie już oddziały dziecięce 
założone zostały w tym czasie po granice swojej, nie tak wielkiej 
wcale, wytrzymałości. Jak zwykłe w tym czasie rozgorzały też 
dyskusje o kondycji łubuskiej pediatrii, w tym roku wyjątkowo 
burzliwe i głośne. Ale zacznę od początku. 

W listopadzie ubiegłego roku światło dzienne ujrzał projekt 
dokumentu pt. Lubuska Strategia Ochrony Zdrowia 2014-2020. 
Jednocześnie władze samorządowe województwa ogłosiły pomysł 
budowy szpitala dziecięcego w Zielonej Górze (teraz mówią, że 
ogłaszały już wcześniej, ale robiły to wyjątkowo cicho, prawie nikt 
nie zauważył). Strategie należą w naszym kraju do dokumentów, 
które mało kto czyta, więc tzw. konsultacje 
społeczne w ich sprawie nie cieszą się wielkim 
zainteresowaniem. Tym razem było jednak inaczej, 
głównie ze względu na świadomość wagi tego 
opracowania w kontekście bliskiego już wydawania 
nowej transzy funduszy europej skich. W naszym 
województwie będzie to ponad 900 milionów euro, 
kwota prawie niewyobrażalna (toż to ponad 3 600 
000 000 zł!). Trudno jeszcze precyzyjnie obliczyć, 
ile z tych pieniędzy będzie można przeznaczyć na 
zadania z dziedziny opieki zdrowotnej, szacunki 
mówią o około 40-50 milionach curo. Nie od dziś 
wiadomo o pilnej potrzebie dofinansowania naszej 
infrastruktury zdrowotnej - niektóre budynki 
szpitalne pochodzą z XIX wieku i nie spetniają 
wielu współczesnych norm, a i sprzęt, na którym 
pracują nasi medycy, pozostawia wiele do życzenia. Ogłoszony w 
ostatnich dniach raport wojewody pokazał, i ż żadna z 
kilkudziesięciu publicznych placówek szpitalnych nie spetnia 
wymogów technicznych i sani tamo- epidemiologicznych unijnego 
prawa, które w Polsce obowiązywać będzie od początku 20 l 7 roku. 
Obiekty pediatryczne przez łata nie cieszyły się wielką sympatią 
zarządzających (niska "opłacalność" tych oddziałów spychała 
zwykle ich potrzeby inwestycyjne na dalsze plany, co 
doprowadziło do znacznej degradacji), nic więc dziwnego, iż 
środowisko pediatrów bardzo zainteresowało się szansami, jakie 
niesie za sobą przygotowanie "Strategii", która pośrednio 
ukierunkuje strumień unijnych pieniędzy na zdrowie. Pewne 
zdziwienie wywołał fakt bardzo pobieżnego potraktowania 
tematów dziecięcych - wszak dzieci z punktu widzenia naszej 
marnej perspektywy demograficznej powinny być podmiotem 
szczególnej troski (ktoś musi na nasze przyszłe emerytury 
pracować, ZUS, nawet razem z OFE, raczej nam nie wystarczy). 
Szybko jednak uzupełniliśmy te braki proponując wprowadzenie 
do tekstu treści zaczerpniętych z analiz i sprawozdań konsultantów 
wojewódzkich. Problem, a raczej kilka problemów, zrodził 
wspomniany w "Strategi i" projekt Wielospecjalistycznego 
Centrum Pediatrii. Jego program funkcjonalny przygotowywany 
był w bardzo wąskim gronie i nie wynikał z analizy potrzeb 
zdrowotnych województwa w zakresie lecznictwa dziecięcego. 
Szacunek kosztów (głośno mówiło się o 80 milionach złotych 
przeznaczonych na budowę) wskazywał, że inwestycja może 
pochłonąć wszystkie unijne i inne "zewnętrzne" pieniądze, jakie 
będzie można przeznaczyć na lubuską pediatrię przez wiele 
najbliższych Jat. Tymczasem za kwoty wielokrotnie wprawdzie 
niższe, ale i tak niebotyczne dla budżetów lokalnych, trzeba 
koniecznie rozbudować, przebudować i doposażyć większość z 
działających na terenie województwa oddziałów dziecięcych, tak 

by mogły one funkcjonować również po roku 2016. Do tego w myśl 
piątego celu strategicznego ("zapobieganie nierównościom w 
zdrowiu") niezbędna wydaje się poprawa dostępności do różnych 
świadczeń zdrowotnych, szczególnie dla tych małych pacjentów, 
którzy mieszkają w dużej odległości od specjalistycznych centrów, 
a do tego ich rodzice nie mają dość pieniędzy, by korzystać z 
płatnych form opieki. Takie myślenie zaprezentowali nie ty lko 
liderzy opinii w dziedzinie pediatrii, ale też i samorządowcy, którzy 
dosadnie wyrazili swe zdanic domagając się wycofania centralnej 
inwestycji w Zielonej Górze z listy działań strategicznych i 
niezbędnych. Emocje, wynikające po części z dziwnego sposobu 
przygotowywania projektu o randze wojewódzkiej (brak 
uzgodnień ze specjalistami spoza Zielonej Góry, brak spójności 
projektu z wieloma potrzebami) i odgrzanych przy tej okazji 
lokalnych antagonizmów (w czasie gdy zielonogórski oddział 
pediatrii cieszy się z przygotowania do wielkiej budowy, gorzowski 
przeżywa kryzys), po części zaś z niezgody na autorytarne decyzje 
dotyczące wielkich sum publicznych pieniędzy, trwać będą pewnie 
do wyborów, czyli jeszcze dobrych parę miesięcy. Bardzo boję się, 
aby nie zakończyło ich przesunięcie środków na całkiem inne 
działania, w myśl prostej zasady : nie ma konsensusu - nie ma 

unijnego finansowania. Nadzieję daje rysująca się po 
licznyc h konsultacjach opcja rozszerze nia 
zewnętrznego finansowania na całościowy program 
poprawy opieki pediatrycznej w regionie, którego 
planowane Centrum miałoby stać się jednym z 
elementów. Z ostrożnych szacunków wynika, że 
deklarowanych pieniędzy mogłoby starczyć na kilka 
niezbędnych inwestycji, do tego samorządy lokalne 
tytułem wkładów własnych będą w takich 
okolicznościach uruchamiać dodatkowe środki. Takie 
stanowisko wyrazili we wspólnym dokumencie 
przedstawiciele administracji samorządowej. 
za rządzający szpita lami oraz ordynatorzy i 
konsultanci. Można mieć nadzieję, iż to ono nada 
kierunek dalszym działaniom. Dla tych powiatów, 
których przedstawiciele samorządowi i medyczni 

solidamie sygnowali ten dokument (nasi też tam byli!), oznacza to 
szansę na dostosowanie oddziałów dziecięcych do potrzeb 
zdrowotnych małych mieszkańców oraz wyzwań XXI wieku. 

Paradoksalnie, cieszę się, iż niełatwe dyskusje i spory 
doprowadziły w ostatnim czasie do szybkiego zdefiniowania wielu 
problemów w dziedzinie, która jest mi bliska, a co najważniejsze, 
również konsolidacji środowiska pediatrycznego i władz 
lokalnych wokół ich rozwiązywania. Zauważa się także wzmożone 
zainteresowanie społeczne problemami pediatrii, wykraczające 
daleko poza rutynową, negatywną ocenę jakości pracy personelu i 
infrastruktury szpitalnej, która zwykle dokonuje się w mediach po 
różnego rodzaju tragicznych zdarzeniach. Idą ciekawe czasy dla 
łubuskiej pediatrii, oby potrafiła szanse, które się zbliżają, 

wykorzystać (wszak "nic dwa razy się nie zdarza"!). 
Wśród odgłosów burzy wokół "Strategii" niepostrzeżenie 

minęły ferie zimowe - mam nadzieję, że dzieciaki fajnie 
wypoczęły, a i dorosłym udało się kilka chwil oddechu złapać. 
Rodzina Jarmol ińskich odkryła w tym roku Zieleniec - śnieżną 

enklawę w morzu wiosennej zimy AD 2014 i uległa totalnemu 
zauroczeniu. Alpejski mikroklimat, fajna baza hotelowa, a przede 
wszystkim doskonale przygotowane, choć sztucznie naśnieżane 
trasy, czynią z tej małej wioski w Górach Orlickich wspaniałe 
miejsce na krótki zimowy wypad dla Lubuszan. To tylko 4 godziny 
drogi, naprawdę warto. 

Przepraszam, że dziś było mocno strategicznie - czyli trochę 
nudno. Tymi problemami jednak tu i teraz mocno żyję, a że 
dotykając dzieci i dla Was stają się niezwykle istotne - więc o nich 
napisałem. 

Dr n.med. Tomasz Jarmoliński 
(wasz pediatra) 
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Wieści ze starostwa powiatowego 
zespół do opracowania Strategii Rozwoju 
Oświaty Powiatu Międzyrzeckiego na łata 2014-
2018. Uchwałą Rady Powiatu Strategia Rozwoju 

Nowe zasady dotyczące rekrutacji do szkól 

7 lutego 2014 r. sejm uchwalił nowelizację ustawy o systemie 
oświaty wprowadzającą zasady dotyczące rekrutacji do publicznych 
szkół. W przypadku szkół ponadgimnazjalnych zachowane zostaną w 
dużym zakresie dotychczas obowiązujące rozwiązania. Tak, jak obecnie, 
będą brane pod uwagę wyniki uzyskane na zakończenie nauki w 
gimnazjum (odnotowane na świadectwie, potwierdzone zaświadczeniem 
o wynikach egzaminu gimnazjalnego oraz stosownymi 
zaświadczeniami). Zmianie ulegnie zakres przedmiotów, z których oceny 
będą brane obowiązkowo pod uwagę w postępowaniu rekrutacyjnym -
będą to oceny z języka polskiego i matematyki oraz z dwóch wybranych 
przedmiotów. Jednocześnie zostaną zachowane uprawnienia laureatów i 
finalistów olimpiad przedmiotowych i laureatów konkursów 
przedmiotowych o zasięgu wojewódzkim lub ponadwojewódzkim. Ci 
uczniowie będą przyjmowani bez postępowania rekrutacyjnego do 
wybranej publicznej szkoły ponadgimnazjalnej. Zasadnicza część 
nowych przepisów obowiązywać będzie dopiero podczas rekrutacji na 
rok szkolny 2016/2017. Do tego czasu rekrutacja będzie przeprowadzana 
na dotychczasowych zasadach. W tym roku po raz kolejny rekrutacja do 
szkół ponadgimnazjalnych prowadzonych przez powiat międzyrzecki 
będzie prowadzona przy pomocy systemu elektronicznego. Nabór 
wspomagany takim systemem daje znacznie większy komfort przy 
wyborze szkoły i oczekiwaniu na wyniki przyjęć . Serwis internetowy 
http://nabor.progman.pl/miedzyrzecz dostarcza informacji o wszystkich 
szkołach uczestniczących we wspólnym naborze, o ofercie szkól 
ponadgimnazjalnych, o kryteriach przyjęć i sposobie punktacji . System 
Nabór 2014 pozwoli na elektroniczne wypełnienie podania do szkoły, 

sprawdzenie ilości kandydatów do wybranych oddziałów lub kierunków 
kształcenia. Dla uczniów jest to na pewno ułatwienie. Zachęcamy do 
elek tronicznego wypełniania podań do następujących szkół 
ponadgimnazjalnych prowadzonych przez powiat. 

I Liceum Ogólnokształcącego im. Heliodora Święcickiego w 
Międzyrzeczu; 

Zespołu Szkół Ekonomicznych im. Stanisława Staszica w 
Międzyrzeczu , w skład którego wchodzą: l Technikum kształcące w 
zawodzie technik ekonomista i technik organizacji reklamy; 

Zespołu Szkół Budowlanych w Międzyrzeczu, w skład 
którego wchodzą : 2 Technikum kształcące w zawodzie technik 
budownictwa, technik logistyk, technik informatyk, Zasadnicza Szkoła 
Zawodowa kształcąca w zawodach: monter zabudowy i robót 
wykończeniowych w budownictwie, kucharz, sprzedawca, murarz
tynkarz, fryzjer, rzeźnik, ślusarz, mechanik pojazdów samochodowych, 
piekarz, operator urządzeń skrawających, cukiernik oraz Liceum 
Ogólnokształcące dla dorosłych. 

Strategia rozwoju oświaty 

Oświaty Powiatu Międzyrzeckiego na lata 2014 -
2018 została przyjęta. Zakłada ona rozwój systemu kształcenia dzieci i 
młodzieży, polegający na oferowaniu szerokich usług edukacyjnych. 
Edukacja powinna dostarczać uczniom wiedzy ogólnej a jednocześnie 
kształtować właściwe postawy wobec drugiego człowieka, zapewniać 
poczucie bezpieczeństwa, budować właściwe relacje pomiędzy uczniem, 
nauczycielem, rodzicem i środowiskiem lokalnym, kształtować i rozwijać 
postawy proekologiczne. Zmieniające się warunki społeczne i 
ekonomiczne w powiecie wywołują konieczność udoskonalenia procesu i 
organizacji szkolnictwa prowadzonego przez samorząd powiatu. 
Najistotniejsze obecnie jest wykształcenie w uczniach zdolności 
samodzielnego uczenia się przez całe życie . Zespół dokonał szerokiej 
analizy SWOT, czyli określił mocne i słabe strony powiatowej oświaty 
oraz ocenił szanse i zagrożenia dla oświaty. 

Ta informacja strategiczna pozwoliła na ustalenie celów 
strategicznych. Planujemy do roku 20 18 podnieść jakość kształcenia, 

wychowania i opieki w szkołach oraz w placówkach oświatowych, 
wyrównywać szanse edukacyjne wszystkich uczniów, dostosowa( 
ofertę edukacyjną do potrzeb rynku pracy i aspiracji młodzieży, dokonai 
reorganizacji i modernizacji bazy placówek oświatowych, realizowa< 
programy Unii Europejskiej oraz programy innych instytucji na rzec• 
rozwoju edukacji. Monitoring działań prowadzony będzie przez 
Wydział Edukacji, Spraw Społecznych i Promocji . 

"Honorowy Obywatel Powiatu Międzyrzeckiego" 
23 czerwca 2010 r. Rada Powiatu w Międzyrzeczu podjęła 

uchwałę w sprawie zasad nadawania tytułu "Honorowy Obywatel 
Powiatu Międzyrzeckiego". Tytuł ten jest szczególnym wyrazem 
uhonorowania za wybitne zasługi na rzecz Powiatu Międzyrzeckiego. 
Zgodnie z zapisem uchwały tytuł nadaje się za działalność na rzecz 
rozwoju naszego powiatu oraz wspieranie jego inicjatyw. Kapituła 
Honorowa na posiedzeniu w listopadzie 2013 r. rozpatrzyła pozytywnie 
osiem wniosków o nadanie tytułu "Honorowy Obywatel Powiatu 
Międzyrzeckiego". 

Otrzymali je: 
- Alfons (Alt) Kowałski (pośmiertnie), 
- Tadeusz Podbiełski (pośmiertnie), 
-Stefan Cyraniak, 
- Mieczysław Śmigielski, 
- Stanisław Mikanowicz, 
- Mieczysław Ku ryś, 
- Franciszek Bernard Leśny, 
- Aleksander Stefan Zielonka. 
Wyróżnienia zostały wręczone na sesji Rady Powiatu 26 łutego 

2014r. Zdjęcia i relacja z przebiegu uroczystości ukażą się w 
następnym numerze Powiatowej. 

Halina Piłipczuk 
Zarządzeniem Starosty Międzyrzeckiego powołany został 

------- ---~-------~---------·-------------------------

pl 4NI DYREKTORANNIE GO' RZNEJ odpowiedzialny za wprowadzanie danych nie 
ft dopełnił obowiązku, a Pani dyrektor nie 

Oj nieładnie Pani dyrektor, nieładnie 

W nawiązaniu do zarzutów odnośnie podania przeze mnie 
nieprawdziwych danych w udzielonym wywiadzie, który ukazał się 
w numerze styczniowym Powiatowej wyjaśniam, że dane te nie 
były "wyssane z palca", lecz pochodziły z dokumentów 
przekazywanych przez Zespół Szkół Ekonomicznych do organu 
prowadzącego. Dane dotyczyły naboru do technikum. Powiat 
zakupił dla wszystkich szkół programy do elektronicznego naboru -
iNabór oraz program iArkusz. Szkoły mają obowiązek na bieżąco 
uaktualniać dane. Zespół Szkół Ekonomicznych przekazał w dniu 4 
września 2013 r. aneks nr l do arkusza organizacyjnego na rok szkolny 
2013/2014, w którym są dane dotyczące liczby uczniów w klasie. Są 
wpisane dwie klasy. Jedna licząca 24 uczniów, druga 23 uczniów. 
Taka sama liczba uczniów jest na wydruku z 16 stycznia 2014r., czyli 
jest mniej niż 50 osób. Porlobnie było w latach poprzednich. Świadczy 
to o tym, że szkoła na bieżąco nie aktualizuje danych, a ma taki 
obowiązek. Skąd organ prowadzący ma wiedzieć, że liczba uczniów 
zwiększyła się w ciągu roku, że przybyło 4 uczniów. Zatem pracownik 

dopilnowała, by dane były aktualizowane. Tak 
więc liczba uczniów podana w wywiadzie była 
zgodna z danymi posiadanymi w urzędzie. 

Jeżeli chodzi o drugi zarzut odnośnie 
przewidywanych kosztów doposażenia pracowni, to ta informacja 
pochodzi z pisma Pani dyrektor. W listopadzie 2013 r. drogą e-mailową 
zostało skierowane zapytanie do Pani dyrektor, jakie są potrzeby 
odnośnie wyposażenia pracowni do kształcenia zawodowego. Pismem 
z dnia 28 listopada 2013r. zostaliśmy powiadomieni cytuję ... 
"Przydałoby się 15 komputerów" ... oraz l 500,00 zł "na drobnicę". 
Ponieważ nie została podana kwota, wyliczyliśmy, że żeby zakupić 15 
dobrych komputerów i zapewnić środki na materiały powinniśmy 
zabezpieczyć ok. 50 tys. zł. Pisma i wydruki potwierdzające powyższe 
wyjaśnienia są do wglądu w Wydziale Edukacji, Spraw Społecznych i 
Promocji -pokój nr 11 na parterze. 

Nigdy nie przypuszczałem, że Pani, wieloletni pracownik 
oświaty posłuży się tanią, medialną demagogią. Nieładnie Pani 
dyrektor. 

Starosta Międzyrzecki 
Grzegorz Gabryelski 
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ZADBAJ O SWOJE ZDROWIE! 

FUNDACJA NA RZECZ OSÓB Z USZKODZONYM SŁUCHEM "BEETHOVEN" 
ORGANIZUJE 

BEZPLATNE PROFILAKTYCZNE BADANIE SLUCHU 

Szanowni Państwo, 

Ubytek słuchu to dziś powszechny problem społeczny, 
dotyczący coraz większej liczby osób, także w coraz 
młodszym wieku. Sprawia on osobom niedosłyszącym 
wiele problemów zarówno w życiu zawodowym, jak 
i prywatnym. 
Mam w tym zakresie własne, wieloletnie doświadczenie 
i wiemjak trudno jest żyć i pracować, gdy nie słyszy się 
tego, co mówią do nas inni. 
Badanie słuchu jest bezpłatne i niezobowiązujące, trwa 
zaledwie kilka minut, a tak wiele może zmienić na lepsze! 

Bezpłatne, profllaktyczne badanie słuchu można wykonać w firmie Audiofon, w 
ramach umowy podpisanej z Fundacją na Rzecz Osób z Uszkodzonym Słuchem 
"Beethoven". 

Zapraszamy do gabinetu firmy AUDIOFON 
w M~ c."",..., 

mieszczącym się przy APTECE 'ASPIRYNXA '- •t.te~er: 

Z pozdrowieniami, 
Franciszek Pieczka 

~!F 

w lw:żtJQ ltwlc w eo+, 1&111 -lUD 

W celu um6wienitl tmlłbul MW 
%111kwolłić n~n~~er teL 605 886 011 

Badania realizowane są przez firmę Audiofon z siedzibą we Wrocławiu, ul. Aliancka 6 w ramach działalności na rynku prywatnym. 
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Przyjęcia Weselne 
już od 99 zł /os. 
organizujemy 
komunie, imprezy okolicznościowe, 
szkolenia, konferencje 

' 
... "' - ... 

~ .. 

ZAKŁAD REMONTOWO-BUDOWLANY 

"KACZMAREK,, 
www.zrbkaczmarek.pl email: zrb.kaczmarek.sc@inteńa.pl 

tel: 605-306-654 lub 605-208-579 
66-300 Międzyrzecz, Antka 11 

KOMPLEKSOWE USŁUGI BUDOWLANE 
MIESZKANIOWO-PRZEMYSŁOWE 

USŁUGI TRANSPORTOWE Z HDS 
-KOPARKO~DOWARKA 
- WYWROTKA.DZWIG . ... 

Tomasz Możejko 
Przewodniczący Sejmiku 

Województwa Lubuskiego 

MEBLE 
DORADZTWO PROJEKT WYKONANIE 

USI.UGI 
TRANSPORTOWE 

DO 3,5 t • KRAJ • ZAGRANICA 

kom. 509 468 499 
krychuk l @wp.pl 

Bloczki fundamentowe B-15 
z atestem wg. PN-EN771-3:2005 

TRANSPORT Z ROZŁADUNKI EM HDS 

PRODUKCJA-SPRZEDAŻ 
tel. 95 7411857, 606 517 388 
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Szkolenie logopedów 
Afazjolegia to jedna z najbardziej rozwijających się w ostatnim 

okresie dziedzin nauki i praktyki klinicznej. Stanowi duży problem 
zarówno ze względu na częstość jej występowania, jak i następstwa 
dalszego funkcjonowania pacjentów dotknic;tych a fazją. Wychodząc 
naprzeciw oczekiwaniom logopedów, z inicjatywy przewodniczącej 
PZL Oddział Lubuski p. Magdaleny Piotrowskiej oraz dyrektor 
Poradni Psychologiczno- Perlagogicznej w Świebodzinic p. Agnieszki 
Żyły, 25 stycznia 2014 roku odbyło się szkolenie "Diagnostyka 
mózgu pacjenta uszkodzonego neurologicznie. Dokumentacja 
medyczna" Szkolenie poprowadziła p. Zofia Twardochleb -
afazjolog, neurologopeda, specjalista wczesnej interwencji klinicznej, 
pracownik Uniwersytetu Zielonogórskiego, szpitali na oddziałach 
neurologicznych z pododdziałami udarowymi, zalotyciel i prezes 
Stowarzyszenia na rzecz pacjentów ncurologic7nych z uszkodzeniami 
mózgu. W swoim wystąpieniu Pani Zofia przypomniała zebranym o 
mózgowych mechanizmach mowy, pokazała, jak odczytywać 
skomplikowaną dokumentacje; medyczną, podkreśli ła , jak ogromną 

podkreśliła jak ogromną rolę pełni praca rehabilitacyjna z chorym 
wykazującym zaburzenia a fatyczne oraz wskazała pomocną literaturę. 

Szkolenie - dzięki życzliwości p. dyrektor Jolanty Waszczuk -
zostało przeprowadzone w gościnnych progach Specjalnego Ośrodka 
Szkolno - Wychowawczego w Świebodzinie. Bardzo dziękujemy za 
życziiwe przyjęcie prowadzącej i uczestników szkolenia. 

Anna Doruch 
fot. Magdalena Dzikmvska 

Złóż zeznanie podatkowe przez internet 
Naczelnik Urzędu Skarbowego w Międzyrzeczu infonnuje, 

że w ramach akcji przyjmowania zeznań podatkowych za 2013r. 
Ministerstwo Finansów uruchomiło specjalną stronę 
internetową www.szybkipit.pł, która jest jednym z wielu 
e lementów ogólnopolskiej akcji informacyjnej "Szybki PTT" 
przygotowanej przez Ministerstwo Finansów, Izby i Urzędy 

Skarbowe. 
Strona "Szybki PłT" pomaga w rozliczeniu podatku 

dochodowego od osób fizycznych. 
Każdy, kto wypełniając PIT ma problemy i wątpliwości, 

może je rozwiać z pomocą infonnacji zawartych na tej stronie. Ma 
ona do zaoferowania kalkulatory, wszystkie potrzebne fonnularze 
i broszury. Za jej pośrednictwem można też wysłać do swojego 
urzędu skarbowego roczne zeznanie podatkowe przez aplikację e
Deklaracje Desktop. A co najważniejsze pozwala ona na kontakt z 
ekspertami podatkowymi, którym można zadać bezpośrednio 
pytanie przez aplikację pytani ową. 

Każdy internauta może też swobodnie przeglądać wszystkie 
zadane pytania poprzez aplikacj ę, np. po kategoriach 
tematycznych, za pomocą tagów lub najciekawszych czy 
najczęściej zadawanych pytań. Zadanie pytan ia przez użytkownika 
wymaga jedynie podania jego adresu e-mail , na który otrzyma on 
ID pytania, pozwalające je później odnaleźć w aplikacji. 

Podatników, którzy z różnych przyczyn mają ograniczony 
dostęp do komputera czyinternetuNaczelnik Urzędu Skarbowego 
w Międzyrzeczu zaprasza do siedziby Urzc;:du, gdzie w pokoju nr 3 
przygotowane zostało stanowisko komputerowe, na którym można 
takie zeznanie (samodzielnie łub z pomocą pracownika Urzędu) 
wypełnić i przesłać. W tym celu niezbędnym jest przyniesienic ze 
sobą dowodu osobistego oraz inforn1acji PIT o uzyskanych 
dochodach za 20 13 r. oraz znać wartość przychodu rocznego za 
20 l 2r.(wartość tego przychodu będzie podpisem podatnika) 

W ramach akcji Szybki PIT w Urzędzie Skarbowym w 
Międzyrzeczu zostały przygotowane liczne udogodnienia: 

popołudnie dla elektronicznego PIT-a, w ramach którego 
pracownicy Urzędu Skarbowego w wyznaczonych terminach będą 
pomagali w wypełnianiu i przesyłaniu zeznań podatkowych drogą 
elektroniczną (dokładne terminy będą podawane na stronie 
internetowej urzędu www.us-miedzyrzecz.iskarb.pli1) 

- otwarte szkolenie w zakresie wypełniania i przesyłania 
zeznań podatkowych drogą elektroniczną (j .w.) 

- pracująca sobota 5 kwietnia 
- wydłużone godziny pracy w dniach 28, 29 i 30 kwietnia 
- zorganizowanie punktów konsultacyjnych w siedzibach 

władz samorządowych powiatu międzyrzcckiego 

p. 
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Podatnicy rozliczający się z fiskusem mogą korzystać 
również z informacji podatkowych umieszczonych na stronie 
www.e-deklaracje.~:ov.pl 
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Drodzy Czytelnicy! 
Otrzymaliśmy bardzo ciekawy material do publikacji. 

Autor- Ryszard Kolodziej zWarszawy-wspomina Międzyrzecz Jat 
50., w którym jako dziecko bywał bardzo często. W kolejnych 
numerach spotkamy się z przeszłością, sąsiadami i kolegami p. 
Ryszarda. Zachęcam do lektury. 

Izabela Stopyra 

Trzy Ryśki cz. I 

~a pomysł spisywania różnych historii i obyczajów, nawet 
w ~meksztalconym przekazie, naprowadził mnie znajomy 
r~b1ą~y r~portaże w telewizji- dawna TVP2. Tak pewnego razu, 
"!e w1edz1eć dlaczego, nie znając się, rozgadaliśmy i zagadaliśmy 
s1ę na temat Ułanów Jazłowieckich i Zaniemeńskich i ... okazało 
się, że obaj mieliśmy rodziców, którzy przyjechali bydlęcymi 
wa~o~ami, po dwie rodziny na wagon, z tzw. Kresów (Zdzięcioł). 
A lłuz z was, waszych rodzin, przyjechało też w bydlęcych 
wagon~ch,. pozba~io~ych godności, majątków i tego czegoś, 
czego s1ę me da op1sac, a nazywa się krótko - z Kresów. Jak to 
góra z górą się nie zejdzie, za to Kresowianin z Kresowianinem 
tak. Obaj uważamy się za Kresowian, mimo że znamy to życie 
tylko z opowieści. l tak zaczęła się nasza znajomość, a moja dalsza 
przygoda z historią, ale już aktywna. 

. Z początku nic mi nie przychodziło do głowy. Jednak po kilku 
dmach ~aczynałem przypominać sobie rzeczy, o których dawno 
zapo.mmałem. To samo psychologiczne podejście zacząłem stosować 
do 1~nyc.h . os??· Mówiłem im różne historie, aby później 
opow1edzJeh m1 mne, swoje. Okazywało się, że od razu nic nie mieli 
d~ pow!:dzenia: Dopi~ro po paru dniach przypominali sobie, że znają 
wiele roznych historyjek. Dlatego zbierałem wszystkie opowiadania 
nawet te, które były zniekształcone, ubarwione ' 
lub niezrozumiałe. Gdy zbierze s ię kilka 
pozornie innych opowiadań, zaczyna się 
rysować pewien schemat, reguła. Często 
historia powtarza się lub nieraz zazębia, można 
więc zebrać w miarę wiarygodne wiadomości, 
gdyż pochodzą z różnych źródeł. Nie używam 
tu konkretnic nazwisk. Staram się tylko o w 
miarę dokładną datę i miejsce, gdyż to jest 
istotne. Językiem, jakim piszę, staram się 
zachować styl mówiącego, a nie poprawność 
językową. 

Szkoda i to bardzo wielka, że nic 
z~ier~łem .mat~riałów od młodości . Żal ogromny ściska, że tyle 
bh.~klch m1 osob, kopalni wiadomości, poumierało. Ze względu na 
moJ char~ter mog~em bardzo dużo "wyciągnąć" od ludzi. Ileż razy w 
~od.o~c1_ p~owadz1łem obozy wędrowne i wycieczki dla młodzieży 
(row1esnikow) po Polsce, dziwiono mi się, że z każdym napotkanym 
potrafiłem dużo rozmawiać, nawiązywać dialog. Niestety, nie 
wykorz_Ystałem te~o . w sposób praktyczny. Dlatego apeluję do 
CZ_Ytelmka, ~zczegolme młodego, aby jednak na karteczkach (teraz w 
phkac~) sp1syw~ł ~o się da, a może w przyszłości mu się to 
odwdz1ęc~, m~ze me_popełni tego błędu co ja. Wszystko napisałem 
własnym języ~Ie~, me _mając wprawy pisania po literacku, jak to 
określał MackieWICZ- me mam podniebienia literackiego, tylko tym 
zwykłym, z naleciałościami mamy i taty, naleciałościami Kresów tak 
północnych jak i południowych. Jestem "kundlem" mówiąc psim 
językiem, ale czyż kundelki nie są najbardziej swojskie. W tekście 
mo~łem p~pełnić błędy w nazwiskach, nazwach czy też faktach, ale 
tak Jak nap1sałem, tak to zapamiętałem. A do was trafiłem przez pana 
Ro~ola~a. Wrcszc1e trafiłem, w internecie, na informacje o osobie 
ow~aneJ le?endą ... ale po kolei. Jak już wcześniej napisałem, rodzina 
moJa przyJechała do Międzyrzecza w 1945 roku z Kresów. (Piszę 
przez duże K, bo to już nazwa pewnych regionów.) Dokładnie 
w~jechała 20 września 1945 roku. Ile jechała, nie wiem. z początku 
m1eszk~łay~y zamku, adresu nie pamiętam, a mama moja, niestety, 
zmarłaJeSiemą 2013 roku. 

K~muś może się wydać, że można od kogoś wyciągnąć 
wszystkie fakty. Ale zawsze o czymś się zapomni. l tak nigdy nie 
spytałem mamy o adres. A może ... zachowały się w urzędzie miejskim 
d~nc ? ~oż~ ta chałupa jeszcze stoi? Albo ktoś ma jej zdjęcie. Może 
w te, gdz1e mieszkała pani Urszula, nazwisko Sensewicz lub podobnie? 

W ~ięd~rzeczu dosłownie byłem od urodzenia. Urodzony w 
WarszaWie, kiedy tylko mogła moja mama, wyjeżdżałem z moją 
mamą, oczywiście do ... Międzyrzecza. 

~iektórzy wciskają kit, że człowiek rodzi się z kapusty czy też w 
kapuście. Ileż zdjęć mam w tej kapuście międzyrzeckiej kapuście. 
J~o dowód - zdjęcia (ja ze swoją siostrą i dodatkowo z śp. mamą). 
W_Id_oczne na widnokręgu, prawdopodobnie anteny, wskazują na 
mieJsce. Chyba była to jednostka wojskowa w pobliżu zamku. Nigdy 
tam. nie był~m później. Wiadomo, że przeciętny człowiek pamięta 
do~1ero po .k1 l ku latach od urodzenia. Na pewno wiem, że nie pamiętam 
moJeg.o dz1adka, gdyż umarł, gdy miałem roczek i miesiąc, czyli już 
c~odz1łem po glebie_na dwóch dr?bnych nóżkach. Jednak na zdjęciach 
Widzę to zadowoleme z wnuka. Zeby wiedział tylko, jaki był ze mnie 
rozrab~~ka do czwartej klasy szkoły podstawowej . Potem sic;: 
"ustablł1zowałem". A może to prawidłowość dla mc;:żczyzny w tych 
latach .. Po?róż moja, powi~dzmy że zacząłem pamiętać od czwartego 
roku zyc1a, zaczynała s1ę w zburzonej Warszawie na Dworcu 
Gł?wnym. ~onury, zaniedbany budynek z kilko:na peronami 
odJazdowymi. Zawsze późnym wieczorem i zawsze pociąg do Berlina 
przez Poznań i Zbąszynek. Zawsze mnie denerwował ten Poznań. 
Dlaczego tam stał przez prawie godzinę? Ponoć czekał na inne 
połączenia, ale pośpieszny? Tak więc w Zbąszynku byliśmy o czwartej 
na? ranem. Gdzieś tam stał pociąg na bocznym torze, gotowy do 
OdJazdu za ponad godzinę. Stal też do Rzepina i musieliśmy uważać, 
aby tam me trafić . l dziwiło mnie to, źe jedzie z powrotem do 
Warszawy, a on jechał do Międzyrzecza. Bukowiec, Luto! Suchy -
do~yć egzotyczne i niekojarzące się z niczym nazwy dla kilkuletniego 
~~e.cka. A tu. m~a mówi, że mieszka jej koleżanka Czesia, w innej 
mieJscowości - mna. Czuło się tę nutkę zawodu z powodu rozbicia 

pewnego środowiska, pewnej zgranej 
społeczności lat młodości mojej mamy. 

Zapach palonego drewna i wc;:gla oraz 
iskry wpadały do "starożytnego" pociągu 
(często do oka) z wieloma drzwiami i soplami 
lamp gazowych, tak dokładnie rzeźbionymi aż 
człowiek zadawał sobie pytanie po co tak 
starannie, ale czy ładnie. A najgorsze były 
twarde ławy drewniane, chociaż czasem 
trafiały się "fotele". Obecnie zastanawiam sic;:, 
że gaz nie wybuchał, że nie paliły się wagony
chyba że ukrywano to. W Zbąszynku trzeba 
było szybko wysiadać, gdyż zatrzymywał się 

na ~r~tko .. Często myślałem, że nie zdążymy i "wylądujemy" w 
Berhme. C1ekawe, że podróż do Międzyrzecza różniła się nastrojowo 
od wy~azdu. Powrót był też wieczorem. Tyle że pociąg wył, a za oknami 
b~ło Ciemno. l tak mało osób w wagonie. Było strasznie. Do dzisiaj nie 
wten:t, ~o tak wyje, mimo wyższego wykształcenia technicznego. 
PrzeJŚCie konduktora ze szczypcami do dziurkowania biletów było też 
atrakcją. Przechodził dwa razy. Za pierwszym zapalał "latarnie" - bo 
podobnie to robiono na Belwederskiej czy Agrykoli w Warszawie. 
Strasznie też było w zadbanym Zbąszynku, ale tylko na peronie. 
Wewnątrz wszędobyłski odór papierosów i Bóg wic czego. Dlatego 
wolałem oglądać pergolki, bratki i powojniki na peronie mimo środka 
n~cy. _Bałem się strasznie jadącego pociągu. Wydawało mi się, że 
WJed~le na peron, dlatego uciekałem na przeciwną stronę budynku, a 
raczeJ baraku. _Jesienią 20 l l roku, jak byłem na pogrzebie wujka, 
dworzec w Międzyrzeczu straszył oczodołami ruiny. Podobnie w 
Zbąszynku- barak widmo. Przeraziła mnie ta dewastacja. Przechodząc 
ob~k stojącego paro~ozu też się. bałem, że wybuchnie, że gorąca para 
mme poparzy, ze śmierdząca ohwa obryzga. Na szczęście była moja 
mama, która dzieliła mnie między sapiącym i dymiącym potworem. 

. Będąc _małym chłopcem wakacje spędzałem w Międzyrzeczu 
Wie.l~op~lsk lm u mojej babci hrabiny Józefy (Józefiny) Sierbin z domu 
Bo~s1~wtcz (w ?owodzie Borysewicz) na Osiedlu Zamkowym. Nazwę 
zm1en1ano koleJno na Obrońców Stalingradu i z powrotem Zamkowe. 
Poznałem tam wiele oryginalnych osób, usłyszałem sporo różnych 
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opowiadań tak rówieśników,jak i osób starszych. 
Z rówieśnikiem Tadkiem Kowalskim i innymi, kopaliśmy doły 

w ogródkach przydomowych. Tadek mówił, że na pewnej głębokości 
żyją inni ludzie i jeżdżą tramwaje. Jako dzieciaki myśleliśmy: a może 
to prawda. hmym razem bawiąc się w pobliskim lasku na 
podmurówce, a w zasadzie dwóch po starym domu, Tadek mówił, że 
resztki po podstawie komina to slup tortur sięgający w głąb tiemi i że 
tam Niemcy torturowali więźniów. Lasek - krzaki znajdowaty się 
kolo POM -u przy suszami buraków. Składał się z rowu z wodą i 
ciernikami, tarniny, ki lku drzewek czy też dużych krzewów 
orzechów laskowych, wiekowych brzóz, na których sroki miały 
gniazda, a z których zlizywaliśmy sok z ran czyli popękanych pni. A 
także sporej ilości krzaczorów, w tym derenia. Cierniki odławialiśmy 
słoikami po konfiturach, aby następnie umieścić w przydomowej 
sadzawce, która na następny dzień zamieniała się w piaszczysty 
dołek ze zdechłymi ciernikami - chyba że sroki zrobiły swoje. 
Zresztą sroki polowaty na kurczaczki i kaczuszki, co budziło we mnie 
mcnawiść do tych ptaków. Dereń cięliśmy na potęgę, bo mial tę dobrą 
właśc1wość, że proca była prosta, a złą, że 
była krucha. Później używaliśmy bzu czyli 
liliowca. Był po wysuszeniu twardy. Ale 
dercil idealnic nadawal si<; na fujarki. 
Ścinało się kawałek gałązki. Wałkowało na 
dcsectce, aby skórka łatwo zeszła. 

Zdejmowało skórkę, nacinało karbik i 
spłaszczenie na rdzeniu, nasuwało skórkę, 
wycinało dziurkę i ... można było gwizdać. 
Z tym dereniem wiąże się przykra historia. 
Otól: mial tam gniazdo słowik złocisty, 

dowiedziałem się o tym pó7niej. Tak często 
odwiedzaliśmy to miejsce, że gniazdo 
zostało opuszczone, a w gnieździe trzy czy 
cztery martwe pisklęta. Głównie do tej 
śmierci przyczyniła się moja siostra Grażyna i tłalina Doczekała, 
dwie nierozłączne przyjaciółki okresu wakacyjnego. Zaczęły 
dokarmiać pisklęta gotowanym makaronem podkradanym babci. To 
też one nas, chłopaków- "oszukiwały", bo robiły sobie sekrety, które 
w końcu rozszyfrowaliśmy. Dwie cwaniary, dopiero później doszło 
mi do świadomości, że dziewczynki wcześniej s ię rozwijają, a 
dodatkowo mając przewagę dwóch lat mogły z nas, ch łopaków, robić 
sobie żarty. 

Sprzyjały temu gliniasto, żwirowo- piaskowe i Bóg wie, co w 
nich jeszcze było, chodniki. Ale im było mało, pazerne dziewuchy 
robiły te sekrety też w szczelinach kostki brukowej jezdni. Teraz, gdy 
jest asfalt i kostka Bauma, takich zabaw już nie ma. 

- Na czym polegały te ... zabawy? 
Otóż zabawa w sekrety polegala na kopaniu, a raczej 

wydrapywaniu patykiem małego wgłębienia i umieszczania tam 
różnego rodzaju materiałów - resztek kolorowych szkiełek, płatków 

kwiatów lub s reberek po c ukierkach. Calość przykrywano 
przezroczystym szkiełkiem i przysypywało cienką warstwą ziemi. 
Potcm poszukiwało się tych dołków, aby odkryć sekrety. Robiły to 
osoby, które je robiły jak też inni, co podglądali. Wiadomo było, że te, 
co robiły, sprawdzały, czy jeszcze są, a ci, co podgl ądali, niszczyli je. 

Drugą zabawą było zgadywanie kolorów. Halina z Grażyną 
umawiały się, że wymieniony kolor po okreś l onej liczbie pytań 
b<;dzie tym właściwym, że np. na trzecim miejscu wymienią kolor 
przez nas określony i jedna z nich zgadnie, zadając pytanie. 
Oczywiście nasz kolor był w umówionej wcześniej kolejności. Z 
początku myśleliśmy, że się porozumiewają. Ponieważ na osiedlu 
było wiele zakrętów, kazaliśmy jednej z nich schować się tak, żeby 
nie była widoczna, tylko słyszana. Nadal wszystko zgadywały. Ale w 
koilcu kapnęliśmy się i zabawa była spalona. Często lubiłem straszyć 
Halinkę, mówić, że nie przejdzie tędy, a ta krzyczała: 

- Pani Sierbinowa, a Rysiek się bije! 
Odpowiadałem: ,.To ja się biję, a nie ją." 
Nigdy Ha linki ani innej nie uderzyłem nie byłem damskim 

bokserem. Ale z Halinką lubiłem się droczyć. 

Podstawą zabaw chłopców były rowery. I leż chłopców i 
dziewcząt paradowało na męskich rowerach d la dorosłych, jeżdżąc 
pod tzw. ramą. Często w wykonaniu niektórych wyglądało to 

komiC7nie. Przy obecnej powszechności rowerów różnej wielkości i 
typu, brzmi to wręcz niewiarygodnie. Tak jak w cztery osoby na 
jednym. Na siodełku, na ramie, na przednich i tyłnich wideł kach. 

Moda na wiejski tunning też była i polegała na tym, że brało si<; 
tektur<; z pudełka po butach i zginało na pół. Przywiązywano do niej 
sznurek, zahaczało się o drut od błotnika lub wideł ki. Szprychy 
wprawia ły tekturę w podskoki. Sam sznurek prowadzono do 
kierownicy. Podczas jazdy, im bardziej sznurek był napięty, tym 
bardziej rower hałasował. Doszedłem do wprawy z czterema tekturami 
i sznurkami. Z przodu dwie i z tyłu dwie. Po prawej i po lewej stronie. 
Niestety, tektury szybko sit,: zul:ywały. Najgorzej było cofnąć rower do 
tylu. Wtenczas tektury wpadały w szprychy, zamiast leżeć na nich i 
trzeba było wszystkie poprawiać. Z zabaw rowerowych bawiliśmy się 
też w zatrzymywanie na semaforze. Semafor robiliśmy z długich, 
wąskich deseczek, gwoździa i sznurka - tego wtedy jeszcze nic 
brakowało, mimo że już zboże na polu przed suszarnią kosił kombajn. 
Lewa strona tegoż pola była jako małe działeczki warzywne, a prawa 
jako wielka polać zboża nadająca się na żniwa maszynowo. 

Powracając do rowerów. Jeden 
jechał na rowerze, a drugi siedział na 
krawężniku i trzymał semafor. W 
zależności od humoru zawiadowcy 
semafora, musiałeś się zatrzymać lub 
jechać dalej. Była to zabawa jak u sójek, 
kłótliwa. Modna też była klika czyli duży 
kij i mały kijek, zaostrzony na końcach, 
aby po uderzeniu dużym podskakiwał 
wysoko, a następnie tym samym dużym 
kijem uderzało się, aby odbićjak najda lej 
ten mały. Rodzaj palanta. W końcowych 
momentach gry już nie kijek, ale 
dowolne przedmioty próbowano podbić 
w powietrze i odbić jak najdalej. Rodzaj 

amoku. Pikuty też były sposobem na zabicie czasu. Byty dwa rodzaje 
gry nożem. Jeden to wymyślne trzymanie noża czy scyzoryka, aby 
udało si ę wbić w ziemię. Było nawet, że ostrym końccm na nosie, co 
mogło się skończyć uszkodzeniem oka. Drugi to gra w państwa. Po 
skutecznym wbiciu noża mol:na było zagarnąć teren, ale tylko w 
granicach, gdzie sięgaliśmy ręką. Ta gra wymagała dużych, 

niczarośniętych podwórek. 
Wiadomo, że w owych czasach domki były ogn:ewane piecami 

kanowymi. Czas od czasu na podwórkach pojawiała się górka żółtej 
gliny do renowacji pieca. Była to epoka, że tak powiem, rzeźbienia w 
glinie a raczej lepienia. W modzie były misiejako figurki oraz tunele w 
samej górce. Resoraków wtenczas nie było, więc człowiek był 
z.adowolony ze skorupki od orzecha czy kawałka drewna - w miarę 
kształtnego. Ale najlepsze wzięcie skorupki miały po burzach. 
Wtenczas były inne burze niż teraz. Takiej i lości piorunów terazjuż nie 
ma. Zalane podwórko po burzy to czas na kopanie kanałów dla 
pływających łódek z kartki papieru, a potem skorupek po orzechach 
włoskich lub łódeczek z kory, bo papierowe szybko miękły. W czasie 
chodzenia na grzyby z babcią szukałem pniaków po ściętych, starych 
sosnach. Oczywiście miałem swój kozik, czyli wujka nóż monterski 
oraz sporą ilość blizn na palcach. Po rowerku na kolanach, łokciach a 
szczególnie na kostkach od wewnątrz, gdyż kliny od pedałów nie były 
najszczęśliwszym rozwiązaniem technicznym. W czasie burz babcia 
wystawia ła w oknie zapa l oną gromnicę i modliła się. Przeważnie w 
tym czasie siedziałem w ganku, nie każdy domek go posiadał, i 
podziwiałem poniemieckie kolorowe szybki. Były żółte, czerwone i 
niebieskie. Nie pamiętam zielonych. Umieszczone tylko na obrzeżach 
okna tak, że można było oglądać świat w rzeczywistych kolorach. A 
wyglądał on w różowych kolorach w odróżnieniu od obecnych czasów. 

Burze wiązały się też z awaryjnymi wyjazdami mojego wujka. 
Po każdej wrzucał na siebie słupołazy, torbę z narzędziami i 

zwoje ciężkiego drutu, wsiadał na motocykl i jechał do Kalska, 
Kalawy, Kurska i innych, nieznanych mi miejscowości. 

Znów te egzotyczne nazwy. Przecież na Mazowszu były same 
Wólki ... 

Ryszard Kołodziej 
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Rajd Karabanowa 2014 
Zgodnie z panującą od kilku lat tradycją, 

uczestników tegorocznej XI edycji Rajdu 
Karabanowa przywitał przenikliwy mróz, choć i tak 
warunki pogodowe były znacznie lepsze od aury 
utrzymującej się zimą 1944/45 roku. 

26 stycznia sympatycy militariów, przedstawicie le władz 
lokalnych oraz osoby chcące w sposób aktywny spędzić dzień z 
hi storią, zgromadzili się w bazie Muzeum Fortyfikacji i Nietoperzy 
w Pniewie. Jak co roku, kolumna pojazdów militarnych i osobowych 

udała się do Wysokiej, gdzie pod pomnikiem majora Karabanowa 
złożono kwiaty. Następnic uczestnicy spotkania przy pomniku udali 
się w rejon Pnicwa, gdzie na międzypolu schronów bojowych Pz. W. 
717 i Pz. W. 716 grupy rekonstrukcji historycznej przygotowały 
ciekawą inscenizację zdobywania niemieckich pozycj i polowych z 
1944 roku przez żołnierzy l Frontu Białomskicgo. Potyczkę, 
pomimo niezbyt sprzyjających warunków, obejrzało ok. 200 osób. 
Jak zwykle wysoka frekwencja dopisała wśród właścicieli pojazdów 
4x4, dla których zorganizowano rajd terenowy pn. "Odkrywamy 
fortyfikacje", obejmujący swoim zasięgiem najciekawsze okolice 
umocnień. W tym samym czasie otwarto podwoje Pz. W. 7 l 7, który 
muzeum tradycyjnie udostępniło do bezpłatnego swobodnego 
zwiedzania w asyście grup rekonstrukcji historycznej. Po raz 
pierwszy część zwiedzających mogła obejrzeć efekty l etapu 
adaptacji obiektu na cele turystyczne. Spore zainteresowanie 
wywołała aranżacja części izb. wykonana prLez firmę Sich Polska i 
opracowane na ten cel wie lkoformatowe plansze autorstwa Roberta 
M. Jurgi pokazujące w perspektywie wyposażenie izb. W tym czasie 

na powierzchni - stok obiektu pełnił funkcję bieżni ślizgowej dla osób 
dysponujących sankami. Całą imprezę sprawną konferansjerką 
prowadził Tadeusz Świder, jeden z najbardziej doświadczonych 
przewodników związanych z mchem turystycznym w woj. lubuskim. 
W stosunku do planu Rajdu nastąpiła nieznaczna zmiana, wiążąca się 
z otwarciem wystawy czasowej opracowanej przez autora tego tekstu. 
Zamiast koszar obiektu 
Pz. W. 717- wystawa "Ryby i 
fortyfikacje" pokazująca 

koegzystencję współczesnej 

i dawnej gospodarki 
rybackiej z hydrotechniką 
forteczną. Wystawę można 
było obejrzeć w sa li 
wiejskiej administrowanej 
przez muzeum. Nietypowa 
konwencja wystawy miała 
związek z faktem, że l etap 
adaptacj i turystycznej obiektu Pz. W. 7 l 7 był współfinansowany przez 
Lokalną Grupę Rybacką. 

Obok sa li us tawiono stanowisko promocyjne l 7. 
Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej, gdzie można było się 

zapoznać z budową karabinu TOR, wozem bojowym Rosomak i 
odbyć przejażdżkę quadem w asyśc ie żołnierzy. Kolejnym akcentem 
Rajdu był blok tematyczny "MRU jakiego nie znacie", który po raz 
pierwszy odbył się bez sprzętu audiowizualnego. Pracownicy 
muzeum zaprezentowali referaty związane z MRU. Grzegorz 
Urbanek opowiedział o problemach powstającej od 1933 roku 

niemieckiej infrastruktury hydrotechnicznej na potrzeby fortyfikacji, 
z kolei Tadeusz Świder w barwny sposób wspomniał o osobach 
tworzących historię współczesną MRU i przedstawił anegdoty 
związane ze znanymi personami - tzw. "grubymi rybami" - które w 
ciągu ostatniego dwudziestolecia zwiedziły podziemia. Nie zabrakło 
też atrakcji dla dzieci uczestniczących w Rajdzie równic chętnie jak 
dorośli. Dla najmłodszych quiz z nagrodami przygotował Tadeusz 
Świder. 

W rajdzie i imprezach towarzyszących wzięło udział blisko 
pół tysiąca osób. Cieszy nas opinia, że był to dobrze 
zagospodarowany czas. Ponieważ Rajd ma charakter cykliczny, była 
to jednocześnie okazja do spotkania się w gronie pasjonatów 
fortyfikacji. Nie zabrakło też przewodników po MRU, którzy z 
różnych przyczyn nic mogą obecnie uczestniczyć w życiu 

kulturalnym i turystycznym muzeum. 

Muzeum w Pniewie składa serdeczne podziękowania za 
uczestnictwo w Rajdzie wszystkim obecnym, a w szczególności 
Gmpom Rekonstrukcji Historycznej z Gorzowa Wlkp., Zielonej Góry 
i Czerw i eńska, żo łni erzom l 7. Wielkopolskiej Brygady 
Zmechanizowanej, pracownikom Międzyrzeckiego Ośrodka Kultury 
za użyczenie i obsługę nagłośnienia oraz Rejonowemu Sztabowi 
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Ratownictwa SKSR w Międzyrzeczu. 
Osobom niewtajemniczonym w tematykę przełamania 

fortyfikacji MRU należy sic;: jeszcze małe wyjaśnienie. 29 stycznia 
1945 r. nastąpiło tymczasowe przerwanie niemieckiej obrony na 
wysokości Pz. W. 717, zaś właśc iwego przełamania tego punktu 
ogniowego dokonano dopiero w Dzień Świętego Walentego 14 
lutego 1945 roku, po tym, jak doszło do niespodziewanego 

uzupełnienia schronów bojowych oddziałami niemieckimi. Jak się 
okazuje, temu symbolicznemu skądinąd dniu, było dane zaistnieć po 
raz pierwszy i nie ostatni w historii Ziemi Międzyrzeckiej. 

Grzegorz Urbanek 
Muzcum Fortyfikacji i Nietoperzy w Pniewie 

(etat w likwidacji) 

Marzec w historii i teraźniejszości 
święta w 44 r. p.n.e. został zamordowany 
Juliusz Cezar. Dla Węgrów marzec jest 
miesiącem wybuchu powstania węgierskiego 

"W marcu jak w garncu " 
l oto mamy już moi kochani Czytelnicy trzeci według 

kalendarza gregoriańsk iego miesiąc roku, który ma aż 31 dni. 
Nazwa pochodzi od łacińskiego słowaMarius (miesiąc Marsa) i 
od tego historycznego nazewnictwa wywodzi się większość nazw 
tego miesiąca w językach europejskich. Warto również wiedzieć, 
że staropolska nazwa marca to brzezień (od słowa brzoza, która 
zaczyna się w marcu zielenić) lub kazidroga od słowa kazić, 
niszczyć. 

Historycznie rzecz ujmując w marcu wydarzyło s ię wiele. Z 
miesiącem tym związane są przecież Idy marcowe, które w 
kalendarzu rzymskim były piętnastym dniem miesiąca i św iętem 

ku czci Marsa- Boga wojny. Właśnie podczas obchodów tego 

w 1848 r. i słynnej rewolucji marcowej. Dla 
nas to ważny miesiąc z dwóch przynajmniej powodów: po pierwsze 
w 192 1 roku została uchwalona Konstytucja marcowa, która była 
pierwszą nowoczesną polską konstytucją. Wprowadziła między 
innymi egalitarny ustrój republiki demokratycznej o parlamentarno
gabinetowym systemie rządów. Również w marcu, tyle że l 968 
roku, rozpoczął się wielki kryzys polityczny, który został 
zapoczątkowany demonstracjami studenckimi m.in. w Warszawie, 
Gdańsku, Krakowie, Poznaniu. Demonstracje zostały rozbite przez 
oddziały MO i Ochotnicze Rezerwy MO. Nic bez wpływu na 
ówczesną sytuację Połski była tzw. praska wiosna, czyli wydarzenia 
w Czcchosłowacj i. 

Obecnie choć nie ma wydarzeń na tak wielką skalę 
historyczną, to przecież możemy każdego dnia marca walczyć o coś 
ważnego i świętować coś miłego. Nie mogę moi kochani Czytełnicy 
rozstać się definitywnie z kalendarzem świąt dziwnych i mniej 
dziwnych, więc w marcu świętujmy: Kazimierza (4.03.), Bożenę i 
Krystynę ( 13.03.) ale także Międzynarodowy Dzień Chorego 
(3.03.), Dzień Kobiet (8.03.), Dzień Teściowej i Dentysty (05.03.)
zresztą to moje "ukochane" świctto, no a na koniec pamiętajmy o 
Dniu Mężczyzny, który przypada l O marca. Dla wielu z nas 
najważniejszy będzie 22 dzień marca rozpoczynający kalendarzową 
wiosnę. 

W ogóle namawiam do marcowych spacerów i odnajdywania 
w budzącej się do życia przyrodzie nowego sensu swojego istnienia, 
bo tylko obcując z wiosenną świeżością traw przeżyjemy szarość 
codzienności ... Jak pisała poetka E. Zawistowska: 

"Wiosna, 
kiedy jej dotykam, 
Jest wilgolila 
l ciepła 
l drżqca ... " 

Mariola Solecka 

Walentynkawy recital w Trzcielu zresztą wspomniał podczas recitalu Andrzej 
Rybiński. Szkoda więc, że walentynkowe 
święto jest traktowane trochy po macoszemu. 

W ramach tzw. "czwartków muzycznych" 
OKSiT w Trzcielu zorganizował wyjątkowy koncert. 
Dla mieszkańców miasta śpiewał Andrzej Rybiński, 
znany powszechnie wokalista. 

Serduszkowa dekoracja koncertowej sa li i piosenki o miłości 
stworzyły niezwykłą atmosferę czwartkowego wieczoru w 
przeddzień walentynkawego święta. Było lirycznie i nastrojowo. A 
o to zadbal bohater wieczoru Andrzej Rybińsk i śpiewając "Nie 
liczę godzin i lat" i inne znane przeboje, te sprzed wielu lat i te z 
najnowszej płyty. Zgromadzona publiczność bawiła się doskonale, 
zwłaszcza przy "Pocicszancc", której refren był jakby mottem 
wieczoru. "Pogodajest dla bogaczy ... " śpiewali wszyscy razem z 
Andrzejem Rybińskim. A pogoda rzeczywiście była piękna, prawie 
wiosenna, zupełnie nielutowa. Pogoda ducha także dopisała. 
Uroczy to był więc wieczór, pełen wałentynkowych wrażeń i 
ciasteczkowych smaków. l dobrze, że Anna Psarska oraz 
pracownicy domu kultury takie spotkanie przygotowali, bo 
przecieżjak napisała Safona "Miłość to blask słońca, dar losu i 
piękno chwili". W codziennej szarzyźnie warto o tym pamiętać. A 
uczucie to nie jest zarezerwowane tylko dla ludzi młodych , o czym 

Takie mam wrażenie. Może się mylę. Miłość, 
radość, kwiaty i muzyka towarzyszą walcntynkowym 
uroczystościom. Na koncercie Andrzeja Rybińskiego było sporo 
mieszkańców Trzciela, ale mogło być więcej. Dlaczego tak się nie 
stało? Była to niecodzienna oka7ja uczestn iczenia w niezwykłym 
koncercie. 

Nicbanalna rozrywka zafundowana przez dom kultury służyła 
uatrakcyjnieniu życia trzcielan w długi zimowy wieczór. Taką rolę 
spełniają również inne "muzyczne czwartki"- ciekawe, interesujące, 
nastrojowe. To jest świetny pomysł OKSiT-u. Dlaczego więc 
podczas koncertów na sali widowiskowej są wolne krzesła? Trudno 
zrozumieć. Koncerty są różnorakie, przeznaczone dla różnych 
wiekowo słuchaczy, zaspokajają różne muzyczne gusty. Są to 
koncerty dla wszystkich. Warto na nie przychodzić, bo według 
Jerzego Waldortra "Z muzyką powinno być właśnie takjak z życiem: 
i dobrze, i źle, i poważnie, i śmiesznie". 

Do zobaczenia więc w liczniejszym gronie na następnym 
"czwartku m uzycznym". Niech starania pracowników domu 
kultury będą docenione przyzwoitą frekwencją, tym bardziej, że 
otrzymujemy od nich godziwą rozrywkę. 

Jadwiga Szylar 
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Spotkanie u rzemieślników i przedsiębiorców 
Porlobnie jak w latach ubiegłych - zarząd Cechu 

Rzemiosł Różnych i Przedsiębiorców w 
Międzyrzeczu zorganizował spotkanie opłatkowe 
dla swoich członków i zaproszonych gości. 

Zawsze są to niezwykłe spotkania, dopracowane w 
szczegółach, pełne przyjaznej atmosfery i rzemieśln iczej tradycji. 
Toteż chętnie na owe spotkania przybywają wyjątkowi goście. W 
tym roku rzemieślnicy i przedsiębiorcy gościli wicewojewodę 

łubuskiego - J a na 
Świrepo, zas tępcę 
prezesa zarządu 
Związku Rzemiosła 
Polskiego - Antoniego 
Ozimka, prezesa Izby 
Rzemiosła i 
Przedsiębiorców w 
Gorzowie - Stanisława 
Koleśnika, burmistrza 
Między r zecza -
Tadeusza Dubickiego, 
burmistrz Trzciela 
Marię Górną -
Bobrowską oraz wielu 
przedstawicieli 

rzemiosła. Byli więc: Zenon Witulski, Karol Mazur, Włodzimierz 
Idzior, Zenon Łodyga, Eugeniusz Bocer. Byli myśliwi , Bractwo 
Kurkowe ze Zbąszynia, przedstawiciele kultury i oświaty, 
delegacje ze Zbąszynia i Skwierzyny, honorowi członkowie 
międzyneckiego cechu - Leszek Skul imowski i Kazimierz 
Praczyk. Starszy cechu - Jerzy Mały serdecznie powitał 
szczególnych gości - księży- Marka Walczaka z Międzyrzecza i 

Mariana Kota z Trzciela. Ale byli przede wszystkim rzemieślnicy 
i przedsiębiorcy, ludzie pracy i mistrzowie w różnych 

zawodach . Skromni a przecież wielcy, bo to oni zachowują 
rzemieślnicze tradycje i dbają o kształcenie swoich następców. A 
współcześnie nie jest to zadanie łatwe. Rzemiosło od wieków było 
niezbędne i spełniało wiele potrzebnych ról, było czymś 

wyjątkowym jak napisał Patrick Rothauss, bo - " Jest coś głęboko 
satysfakcjonującego w nadawaniu czemuś kształtu własnymi 
rękami . Rzetelne rzemiosło jest jak pieśń obleczona w ciało. To akt 

stworzenia". Rzemieślnicy, następcy Jana Kilińskiego to również 
patrioci, jak powiedział Antoni Ozimek, których sztandarowym 
hasłem są słowa - " Bóg, Honor i Ojczyzna". Dla polskich 
rzemieślników nigdy nie były to puste słowa, miały swoją wartość i 
znaczenie. l oby tak zawsze było. Podczas międzyrzeckiego 
spotkania przedstawiciele zarządu Związku Rzemiosła 

Polskiego uhonorowali Złotą Odznaką Kilińskiego 
trzcielskiego proboszcza - Mariana Kota. Jest to bardzo wysokie 
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odznaczenie i jest nadawane za wyjątkowe zasługi dla polskiego 
rzemiosła. A takie ma na swoim koncie trzcielski duchowny, który 
rzem ieśln icze idee rea lizuje w swoim działan iu . Od lat 
współpracuje z rzemieślnikami przy okazji remontów kościołów 
oddanych podjego opiek~ i zarządzanie. Takjest np. w Trzeielu. To 
jest wielki czyn, sprawa godna medalowego podzi~kowania. l tak 
si~ stało. Kościół zawsze współpracował, łączył si~ z rzemiosłem, 
wspólnie działał . Efekty tego są często znakomite, a dotyczą 
różnych płaszczyzn. Widoczne to jest w Międzyrzeczu i Trzcielu. 

Międzyrzecka impreza poświąteczna miała bogatą oprawę, 
była część uroczysta i dostojna oraz część rozrywkowo - radosna. 
Na t~ drugą składały się wyśmienite przysmaki kuliname, koncert 

Pies w O brze ... 
Mam na imię Rod~. 26 stycznia skończyłem 8 miesięcy, a 6 

łutego topiJem się w rzece. 

Tak by opi sał swoje krótkie życie mój pies, gdyby potrafił 

mówić. Rodo to duży zwierzak rasy bemeliski pies pasterski. To 
młody psiak, wicyc potrzebuje du7o ruchu. Zazwycnj spacerujemy 
poza granicami miasta, ale tego dnia zmieniliśmy plan i wybraliśmy 

się nad rzekcy .. Minę liśmy zamek i trasą dla pieszych podążyliśmy 
wzdłuż alei. 

ł Nikogo w okolicy 
nie zauważyłam, dlatego 
s puściłam psa 7e 
smyczy. Rodo zobaczył 
ka cz ki na lodz ie i 
natychmiast pobiegł w 
ich kierunku. Moje 
nawoływanie nie miało 
ju ż najmniej szego 
sensu. Wbiegł na lód w 

Dla Polonii na Wschodzie 
Uczestnicy Ośrodka Szkolenia i Wychowania OHP w 

Międzyrzeczu nie pozostali obojętnymi na trudną 
sytuację Polaków mieszkających na stałe na 
terenie Białorusi i Ukrainy i przyłączyli się do 
zainicjowanej na początku roku akcji zbierania 
książek. 

Książki w naszym ojczystym języku mają 
pomóc kolejnym pokoleniom mieszkających na 
Wschodzie Polaków zgłęb i ać język po lsk i i 
zaznajomić z pol ską kulturą. 

- W ostatnim roku szkolnymj~zyka polskiego 
uczyło się na Białorusi 13 tysięcy, a na Ukrainie l O 
tysięcy osób. Za ki łka lat coraz trudniej będzie znaleźć 
dzieci uczące si<; polskiego. Możemy im pomóc. 

muzyczny, tańce i długie "Polaków rozmowy". Frekwencja 
dopi sała, członkowie cechu przybyli na swoją coroczną 
uroczystość i bawili sięjak na tę okoliczność przystało. Pojawiła się 
na spotkaniu młodzież i to jest dobrym znakiem na przyszłość. Ta 
piękna uroczystość to był wynik pracy nie tylko zarządu cechu, ale 
także kobiet związanych z międzyrzeckim rzemios łem i 
przedsicybiorczością. Dekoracje, wybome ciasta i doskonałe, 
różnorodne potrawy na pewno były ich dzi ełem. Nad właściwym 
przebiegiem uroczystośc i czuwał dy rektor biura Wiesław 
Chamienia. 

Jadwiga Szylar 
fot. Anna Szmidchen 

mlCJSCu, gdzie Paklica wpływa do Obry. W ostatniej chwili 
zobaczył, że lód się kończy i usiadł, ale było już za póżno. Wpadł do 
lodowatej rzeki i cały zanurzył się pod wodą. Każdy pies potrafi 
pływać, ale to był jego pierwszy kontakt z wodą, bo latem jako 3-
miesięczny szczeniak brodził ty lko przy brzegu jeziora. 

Zachowałam zimną krew i pierwszą myślą, jaka pojawiła mi 
s ię w głowic to 3-cyfrowa liczba "998". Wyciągnęlam telefon, 
wybi łam numer i już po chwili usłyszałam wyczekiwany sygnał 
Straży Pożamej . Każda sekunda była walką o życie. Pics próbował 
się wydostać, ale delikatny lód łamał się pod jego ciężarem. Na 
szcz~ście strażacy przyjechali na miejsce błyskawiczn ie. Ratownik 
przy pomocy specjalistycznych sań wyciągnął Roda na brzeg. 

Pierwsze nasze "mokre" kroki skierowaliśmy do lekarza 
weterynarii, który zaopiekował się naszym pupilem od strony 
fachowej podając mu odpowiednie leki. 

Ta przygodajest przestrogą, a zarazem doświadczeniem. No i 
zawsze możemy też liczyć na naszych strażaków z Powiatowej 
Straży Pożamej w Międzyrzeczu i fachową pomoc. Dziękuję, 
Panowie! (Na zdjęciu córka Marysielika i Rod o) 

Magdalena Pilarczyk 

Wystarczy kupić lub przynieść książkę ze swoich zbiorów. My 
dostarczymy te książki do polskich szkól i świetlic- mówił jeden z 
międzyrzcckich księgarzy, pomagający w dobroczynnej akcj i. 
Chłopcy z Ośrodka na Piastowskiej wraz ze swoimi wychowawcami 

zebrali ki lkadzi esiąt książkowych pozycji. Znalazły 

się wśród nich szkolne podręczniki, lektury i atlasy, 
które zostały przekazane do punktu zbiórki w jednej 
z międzyrzeckich księgami. Wiemy, że zgodnie z 
planem akcji popieranej przez Związki Polaków na 
Białorusi i Ukrainie, transport książek odjechał już 
do Warszawy. Stamtąd trafi za granicę, do 
białoruskich i ukraińsk ich wsi i miasteczek 
zamieszkałych przez naszych rodaków. 

Jacek Choicwiński 
(wychowawca, rzecznik prasowy 

OSi W OHP w Międzyrzeczu) 
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Zdrowie i piękny wygląd ... 
dwie przyjaciółki i trener lub zupełnie indywidualnie po 
zapoznaniu się z cyklem i formą ćwiczeń. Są też panie, które 
wolą pracować nad swoim ciałem w domu i raz na tydzień 

"Gdy chudniesz, wyglądasz dobrze w ubraniach. 
Gdy ćwiczysz, wyglądasz dobrze nago". 

O 11aszym wyglądzie i zdrowych sposobach na osiągnięcie 
wymarzo11ej sylwetki rozmawiam z mgr Justyną Barańską, 
specjalistką odnowy biologicznej i tre11erem osobistym, 
właścicielką EL/V -Studia Odnowy Biologicz11ej i Fitness 

- Otworzyła pani w 
Międzyrzeczu studio odnowy 
biologicznej połączone z 
fitnessem. Wszystkie zajęcia i 
zabiegi wykonuje pani sama. 
Skąd tyle profesjonalnych 
umiejętności u tak mJodej osoby? 

- Jestem absolwentką 
Akademii Wychowania 
Fizycznego. Najpierw 
zajmowałam się odnową sportową 
i rehabilitacją, a następnie pracowałam w szkole jako nauczyciel 
wychowania fizycznego. 

- Zmieniła pani zupełnie swoje życie zawodowe. Co 
skłoniło panią do otwarcia takiego studia? . 

- Życie, jak wiadomo, niesie niespodzianki i wszystkiego 
nie da się w nim dokładnie zaplanować. Urodziłam pierwsze 
dziecko i wróciłam po urlopie macierzyńskim do pracy, ale po 
narodzinach drugiego syna okazało się, że pracy już dla mnie nie 
ma. Trzeba było znaleźć sobie jakąś nową receptę na życie. Jestem 
kobietą, która nie potrafi siedzieć bezczynnie i której ciągle 
potrzebne są nowe cele. Patrząc na wiele znajomych pa~ 
pomyślałam sobie, że trzeba coś zrobić dla współczesne~ 
zaganianej kobiety. W dzisiejszych czasach mamy mało ruchu 1 
niewiele czasu na dbanie o zdrowy styl życia. 

- I tak narodził się pomysł 
stworzenia Ełiv, czyli Studia Odnowy 
Biologicznej i Fitness? 

- Tak, bo z jednej strony jest to dla 
mnie nowe wyzwanie i sposób 
samorealizacj i zawodowej, a z drugiej 
okazja, aby propagując zdrowy styl życia, 
dać kobietom szansę na satysfakcję z 
dobrego samopoczucia i pięknego wyglądu. 

- Co pani oferuje swoim 
klientkom? 

- Oferta jest szeroka i dostosowana 
do indywidualnych potrzeb . 
Najważniejszym atutem Eliv jest obecność 
trenera osobistego. Będąc takim trenerem . 
jestem w stanie dostosować plan treningów do potrzeb konkretneJ 
osoby i uwzględnić w tym planiejej wyrnagania i możliwości. Moja 
obecność jest potrzebna również do tego, aby czuwać nad 
poprawnością i skutecznością wykonywanych ćwiczc1't. Staram się 
także motywować do wysiłku, ale jednocześnic dbać o 
bezpieczeństwo ćwiczącego. Oczywiście zanim rozpoc~ic~y 
jakiekolwiek ćwiczenia i zabiegi, musimy się poznać. Rozp1sa~1e 
bowiem cyklu treningowego musi być poprzedzone anahzą 
aktualnych możliwości fizycznych, składu masy ciała i pomiarów 
antropometrycznych. Udzielam także porad dotyczących żywienia. 

- Myślę, że wiele kobiet z różnych powodów odetchnie z 
ulgą, że swobodnie i we własnym tempie będą mogły pracować 
nad swoim zdrowym pięknem. 

- Jestem tego świadoma, że istnieją bariery do 
uczestniczenia w zbiorowych zajęciach. Dlatego właśnie w mojej 
sali ćwiczymy indywidualnie. Możliwości też jest tu wiele, bo 
możemy trenować l : l czyli kobieta i trener osobisty, lub 2: l czyli 

przychodzić do mnie tylko na konsultację. 
- Możemy więc pod okiem trenera osobistego 

przychodzić do ELl V na treningi indywidualne. Po co jeszcze 
warto tu wpaść? 

- Niewątpliwym atutem Studia jest urządzenie MED-360. 
Jest to aparat wyposażony w kilkadziesiąt programów. Dla każdej 
klientki dobieramy program indywidualnie biorąc pod uwagę 
potrzeby kobiety, ale przede wszystkim wymagania stawi~ne prze~ 
kondycję jej skóry. Urządzeniem tym można np. zrob1ć masaz 
podciśnieniowy endermologiczny. Jest to ~bieg, podczas k~ór~go 
rozdrabniana jest tkanka tłuszczowa. Zab1eg endermomasazu Jest 
procesem z wykorzystaniem siedmi.u elektr~c~n~ch rol.ek 
umieszczonych w komorze. W połączemu z podc1smen1em, kt.ore 
tworzy fałd skóry, jest ona zwijana przez I i 11 rolkę. Proces Jest 
uzupełniany ciągłym lub rytmicznym podciśnieniem w zależności 
od wybranego programu. Taki precyzyjny masaż mechaniczny w 
połączeniu z podciśnieniem powoduje: zbij~nie z łogó~ 
tłuszczowych, uaktywnienie metabolizmu tkank1, stymulacJę 
uwalniania tłuszczu, przewodzenie fibroplastów (komórki 
produkujące kołagen i elastynę), drenaż limfatyczny. Wszystkie te 
procesy prowadzą do restrukturyzacji tkanki łą~zncj s~óry, 
wzmacniają, napinają i odprężają. Masaż tenjest bczp1eczny, a Jego 
efekty porównywalne są z liposukcją. 

- To rzeczywiście świetna propozycja dla tych, którzy 
pragną wymodelować swoje ciało. Czy jeszcze ma pani ukrytą 
jakąś kartę z propozycjami? . 

- Oczywiście, mogę jeszcze zaproponowac znane JUZ 
zapewne paniom urządzenia służące poprawie naszej sylwet~i . W 
Studio Eliv możemy także ćwiczyć przy pomocy urządzema do 
masażu limfatycznego. Mówię tu o Rollmasażu, który pomaga 
zwalczyć nam celluli t, rozstępy, łagodzi napięcia mięśni po W?'~iłk~ 
fizycznym, oczyszcza skórę. Stosowany jest także w re~ablh~CJI 
pourazowej. Moim klientkom polecam też platformę w1bracyJn~, 
która znanajestjuż wielu paniom. Ma ona wiele zalet, bo stymuluJe 

obieg krwi, nadaje skórze zdrowy wygląd, 
wzmacnia mięśnie, redukuje cellulit i 
spala tkankę tłuszczową. Dodatkowo 
można się trochę wypocić trenując na 
orbitreku, który jest doskonałym 
połączeniem rowerka treningowego i 
steppera. Treningi na tym urządzeniu 
angażują wiele partii mięśni , gdyż w 
czasie ćwiczel1 kształtują między innymi 
mięśnie ramion, pleców, brzucha, a także 
pośladki i łydki. 

Z naszej rozmowy wynika, 
że w tym jednym miejscu kobieta, która 
chce być piękna, zdrowa i zadbana ma 
wszystko, czego potrzebuje. Do jej 

dyspozycji jest osobisty trener, indywidualny pro~ram ćwicz~ń: 
potrzebne urządzenia ułatwiające modełowame sylwetki 1 

porady żywieniowe. Do tego wszystkiego dołączyć trzeba 
pięknie i nowocześnie wyposażoną salę ćwiczeń, nowoczesny 
sprzęt, odpowiednie warunki sanitarne (szatnia, natrysk, 
toalety), ale przede wszystkim panią -osobę, która zna się. na 
tym co robi i robi to najlepiej, jak potrafi. Na pewno w1ełe 
kobiet skorzysta z pani oferty ... 

- Mam nadzieję, że współczesna mądra kobieta wybierze 
zdrowy, sportowy i rozsądny sposób na poprawienie swojego 
wyglądu i zdrowia. Pamiętajmy, że każdy ruch jest zdrowszy od 
bezruchu w myśl powiedzenia: "Nieważne,jak szybko biegniesz, bo 
i takprześcigniesz wszystkich tych, którzy sied:::q na kanapie". 

- Dziękuję bardzo za rozmowę i życzę pani sukcesów, a 
wszystkim kobietom wytrwałości w drodze do osiągnięcia celu. 

Mariola Solecka 
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"C z tj s bA CJi!fe" na ulicy 30 stycznia 4 7 

Mamy w Międzyrzeczunowy lokal, w którym można wypić dobrą 
kawę, <jeść szarlotkę i naleśniki z sosem czekolat/owo - malinowym 
oraz pyszne desery lodowe. Piszę o przysmakach, którycli sama 
skosztowałam. Ale jest ich o wiele więcej i niecli każdy sam się 
przekona, że warto tam wejść. Oprócz róż"yc/1 smakołyków bardzo 
podoba mi się oryginalny wystrój wnętrza, gry planszowe, zabawki dla 
dzieci i stare książki na półce. W lokalu mogą się gościć cale rodziny, 
bo kiedy panie plotkują i wymieniają poglądy - dzieci mają gry i 
zabawki, żeby im nie przeszkadzać. W"Czysta cafe" dzieci są grzeczne, 
mile i dobrze wychowane. Siedziałam i zastanawialam się, czy to 
zaklęty w dekoracjacli czar działa na wszystkich? 

O Klubokawiarni "Czysta cafć" rozmawiam z właścicielami 
Aleksandrą Kołodziejczak - Górzną i Michałem Górznym. Pani 
Ola skończyła filologię serbsko - chonvacką, turystykę z rekreacją i 
ekonomię. Pan Michał również skończył turystykę i rekreację oraz 
zarządzanie i marketing w reklamie; ma własne studio reklamowe. 
Na pytania odpowiada p. Ola, a p. Michał czasem dodaje coś od 
siebie. 

Kto wymyślił Klubokawiarnię 

"Czysta c a fć " z pieczątką 66-300 
Międzyrzecz? 

- To pomysł mojego mę.la. Konkretnie 
kojarzy się z Międzyrzeczem, ma być lokalną 
marką, która łączy kilka projektów i pomysłów 
na przyszłość, które chcemy razem z 
przyjació ł mi realizować. W ramach 
klubokawiarni działa agencja reklamowa 
Michała. Mamy wiele pomysłów. Chcemy np. 
wprowadzić tzw. babskie środy, wymianę 
ciuchów, rozszerzyć ofertę gier planszowych. 
Nasz przyjaciel Filip Pieles iak i Rysiek Patorski chcą stworzyć galerię 
fotogramów. Obaj pasjonują się fotografią, a Rysiek ma wiele starych 
zdjęć, które powstawały w różnym czasie i różnych miejscach. Mają 
zamiar ruszyć szlakiem tych zdjęć i odtworzyć historię M iędzyrzecza i 
okolic. Chcemy też udostępnić nasz lokal wszystkim, którzy szukają 
miejsca dla swojej twórczości, bo uważamy, że trzeba promować 
rodzimych artystów. Marzą nam się też koncerty, mo7c ktoś zagra na 
pianinie albo na skrzypcach. Nie chcemy jednak tworzyć sztywnych 
ram działalności. Wizyta u nas ma być po prostu przyjemna. 

- J a k narodził się pomysł stworzenia takiego "czystego" 
lokalu? 

W czerwcu obroniłam dyplom z ekonomii. Wiedziałam, że 

muszę pracować i szukałam pomysłu na życie. Dowiedzieliśmy się, że 
lokal p. Kulaka jest pusty, a w Międzyrzeczu nic ma kawiarni . W 
Poznaniu jest ich mnóstwo i bardzo nam tych klimatów brakowało. 
Ponieważ zawsze pasjonowalam się gastronomią, stwierdziliśmy z 
mężem, 7e trzeba realizować iyciowe pasje. Dosta l iśmy 

dofinansowanie z Urzędu Pracy i przystąpiliśmy do rea lizacj i marzeń. 
- Wszystko mi się tu podoba. Czyje to dzieło ten oryginalny 

wystrój wnętrz? 

- Wszystkie pomysły są moje, konsultowane 1 mężem i 

siostrami. Odkryłam w sobie duszę artysty, chociaż nigdy nic myślałam, 
że ją posiadam. Wystrój zmienia się już trzeci raz. Był jesienny, 
świąteczny i kamawałowy połąetany z wałentynkami. Wstystko razem 
z Kingą Pielesiak robimy własnoręcznie z przeróżnych materiałów. 

Muzeum zaprasza 
w marcu 

do zwiedzania stałej ekspo=ycji muzealnej: 

Dział Sztuki: Portret trumienny 
Dział Archeologiczny: Tysiąc lat Międzyrzecza 

(zamknięty do odwołania) 

- Efekt jest wspaniały. A skąd wzięliście 
meble, lampy i różne bibeloty, które stwarzają 
niepowtarzalny nastrój? 

- M.- Samo wnętrze ma ogromny potencjał. 
Zabudowa li śmy trochę ścia n y, żeby każde 
pomieszczenie stanowiło odrębną całość i było 
bardziej intymne. Czasem wystarczyła tylko półka 
kwiatowa. Stoły pomalowaliśmy na biało, wykorzystal iśmy stare 
fotografie Międzyrzecza, które wszyscy teraz podziwiają. Szukaliśmy 
mebli , foteli i lamp na giełdach staroci i pchlich targach. Doczyszczone i 
pomalowane stwarzają odpowiedni nastrój. 

- O. - W głównej sa li są trzy zdjęcia mojej rodz iny: babcia za 
ładą cukierni, którą prowadziła razem ze swoim tatą; pradziadek z 
pracownikami - piekarzem i cukiernikiem oraz drugi dziadek - Antoni 
Kołodziejczak przed swoim sklepem z artykułami skórzanymi i 
metalowymi. Mam nadzieję, że duchy moich przodków zawsze nade 
mną czuwają i jestem spokojna o przyszłość. A oprócz tego mam 
poczucie, że kontynuuję rodzinną tradycję. 

- A może trochę od kuchni. Kto zajmuje się przygotowaniem 
tych smakołyków? 

- M.- Wszystkim zajmuje się Ola, a ja ją podziwiam. 

Faktycznie, sama piekę ciasta, 

smażę naleśnik i i całą resztę. Wszystko robię na 
bieżąco, u nas nie ma żadnych mrożonek. W 
menu są weekendowe dodatki. Wiosną i latem 
rozszerzymy ofertę o sorbety lodowe, desery, 
sałatki i cocktaile owocowe. Chcemy, żeby nasi 
goście czuli się u nas jak najlepiej, żeby 
wiedzieli, że zawsze jesteśmy dla nich. Nie 
ukrywam, że pracy jest dużo. Będziemy się 
s t arać o stażys t ę z powołaniem 
gastronomicznym i pasją. 

Lokal działa od 23 listopada 
2012 roku. Czy można już powiedzieć, jacy 

goście najczęściej tu bywają? 

- To za leży od dnia w nicdziele rodzice z dziećmi; w soboty 

więcej młodzieży. Często są to maturzyści, którzy chcą sprawdzić swoje 
wiadomości na różnych grach, w tygodniu- przychodzą goście, którzy 
chcą spokojnie wypić kawę. 

- M. - Lokal jest otwarty dla wszystkich, nawet dla zwierząt. 

Mieliśmy już gości, którzy upewniali się, czy mogą wejść z psem. 
Można tu wjechać wózkiem i zaparkować rower. Myślimy o letnim 
ogródku i jesteśmy przygotowani na realizację tego pomysłu. 

- Widziałam parę zarezerwowanych stolików .. . 

- Każdy może zamówić sobie miejsce. Rezerwacja jest 
bezpłatna. Można zadzwon ić: 791 981 661 i miejsce czeka. Oprócz 
stałego menu oferujemy też specjalne na różne spotkania biznesowe, 
konferencje czy eleganckie przyjęcia. Wszystko według życzenia. 

- Czego wam życzyć? 
- Cieszymy się, że mamy zawsze dużo gości. Największą 

satysfakcję dają nam opinie na Facebooku, że jest świetnie, wspaniale i 
klimatycznie. Prosimy o kolejne na: 66-300.pł 

Dziękuję za rozmowę. Muszę dodać, że milo j est spotkać 
m/odyc/1 ludzi, którzy zamiast narzekać na wszystko, biorq sprawy 111 

swoje ręce i realizuj q marze11ia. 

Izabela Stopyra 

- Dział Etnograficzny: Kultura ludowa polskiej ludności 
rodzimej z Dąbrówki Wlkp. z XIX i XX wieku 

- Dział Historyczny: wystawa "Niemcy i inni mieszkańcy 
Międzyrzecza". 

Zapraszamy również na wystawę archeologiczno
historyczną" Międzyrzecz w początkach państwowości polskiej". 

W marcu muzeum czynne jest dla zwiedzających od 
poniedziałku do piątku od 9:00 do 16:00. 

Poniedziałek jest dniem wolnego wstępu do muzeum. 
W soboty i niedziele muzeum jest nieczynne. 
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Informacje z l LO w Międzyrzeczu 
Połowinki 20 l 4 
Połowinki to impreza, która już na stałe wpisała się w 

życie społeczności uczniowskiej klas II l LO. Jak co roku, 
tegoroczne również, odbyły się w szkole 17 stycznia w 
pięknie na tę okazję przystrojonej auli. 

Uroczystego otwarcia zabawy dokonał wicedyrektor p. 
mgr Dariusz Jankowski. W imieniu uczniów głos zabrał 
przewodniczący Samorządu Uczniowskiego- Bartosz Gro l l. 

Szampańska zabawa trwała do późnych godzin nocnych. 
Oprawę muzyczną imprezy zapewnił OJ Miron, czyli p. 
Mirosław Dajworski, zaś dostawą wyśmienitego menu zajął 
się p. Krystjan i jego Restauracja Feniks. Nad całością 
przebiegu imprezy czuwał Komitet Połowinkowy, w skład 
którego weszli wychowawcy klas II - p. mgr Iwona 
Paszkowska, p. mgr Dominika Skrzypczak, p. mgr Dorota 
Szulc, p. mgr Zbigniew Maleńczyk oraz rodzice 
uczniów klas II. 

*** 
Był bal na sto par .... czyli studniówka 2014 
25 stycznia odbyła się studniówka 

tegorocznych klas Ill . W tym roku po raz pierwszy 
młodzież bawiła się w Domu nad Rzeką w 
Skwierzynie. 

O godz inie 19.00 uroczystego otwarcia balu 
dokonał dyrektor- p. mgr Maciej Rębacz. Głos 
zabrał również przewodniczący Rady Rodziców
p. Wiesław Palczak, zaś w imieniu tegorocznych 
maturzystów przemówił uczeń klasy IIl c 
Radosław Marciniak. 

Następnie każda klasa, w towarzystwie pana 
dyrektora i swoich wychowawców - p. mgr Izabeli 
Jednorowicz, p. mgr Ireny Piotrowskiej, p. mgr 
Moniki Kręciszewskiej oraz p. mgr. Mariusza 
Wąsiela, zatańczyła poloneza. Grupa młodzieży 
przygotowała również pięknego pokazowego poloneza do 
muzyki z filmu Czas honoru; jego choreografią zajęli się- p. 
mgr Arkadiusz Toczyński oraz uczennica klasy Ill - Karolina 
Pielesiak. 

Młodzież wspaniale bawiła się do białego, mroźnego 
rana. Gorące rytmy OJ Mirona porwały wszystkich na 
parkiet. Były tańce irlandzkie, szkockie, nie brakowało 

również gorących egzotycznych rytmów. Jednym słowem 

muzyka dla każdego . Nad całością przebiegu imprezy czuwał 
Komitet Studniówkowy, w skład którego weszli wychowawcy 
klas Ill i rodzice tegorocznych maturzystów. 

Drodzy Maturzyści! Bał studniówkowy za Wami,, teraz 
czas pomyśleć o solidnej nauce i powtórkach do matury. Zyczę 
Wam tylko dobrych wyników na najważniejszym egzaminie w 
dorosłym już życiu i dostania s ię na wymarzone kierunki 
studiów. 

*** 
Udział uczniów i nauczycieli w koncercie 

charytatywnym 
25 stycznia odbył s ię W Hali Widowiskowo

Sportowej w Międzyrzeczu Koncert Charytatywny 
na rzecz pomocy dz ieciom chorym na nowotwór. 
Organizatorami koncertu byli : pan Roman 
Strzelczyk- właściciel firmy Instalko, pani Anna 
Bubnowska, zespół Trans, szkoły z Międzyrzecza i 
okolicznych miejscowości oraz Międzyrzecki 
Ośrodek Sportu i Wypoczynku. Imprezę 

dobroczynną poprowadził i: Miss Polski 20 13- Ada 
Sztajerowska i Patryk Lewicki- przewodniczący 

Fed eracji Młodych Socjałdemokratów 

Województwa Lubuskiego. 
Wśród wokalistów wystąpiła uczennica 

naszej szkoły - lga Dajworska, która zachwyciła 
publ iczność swoim pięknym głosem . 
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Uczniowie I LO czynnie włączyli się w zbiórkę 

pieniędzy. Koordynacją całej akcji w szkole zajął się 
przewodniczący Samorządu Uczniowskiego- Bartosz Groll. 
Młodzież sprzedawała własnoręcznie upieczone ciasta, a 
członkinie Samorządu Uczniowskiego- Marta Owsiak i 
Kinga Nowak zbierały pieniądze do puszek. Nasi uczniowie, 
jak zawsze, okazali wielkie serce i zebrali kwotę 500 zł, 

natomiast nauczyciele l LO 715 zł. Pieniądze przekazane 
zostały na leczenie międzyrzeckich dzieci z chorobami 
nowotworowymi. 

*** Uczniowie l LO 11a Uniwersvtecie im. Adama 
Mickiewicza w PoZtlaniu 

Patronem naszego Liceum jest Heliodor Święcicki -
współzałożyciel i pierwszy rektor UAM w Poznaniu. 

9 grudnia 2013 roku grupa uczniów l LO wraz z 
opiekunem- p. mgr Moniką K.ręciszewską, odwiedziła 

Rektorat UAM oraz Kryptę Zasłużonych Wielkopolan w 
kościele św. Wojciecha, w której spoczywa nasz patron
Heliodor Święcicki; uczniowie złożyli wiązank<r kwiatów i 
zapalili znicz. 

Podcjmujemy szereg działań, aby zostać liceum 
patronackim UAM, gdyż nasi uczniowie osiągają wysokie 
wyniki na egzaminach maturalnych i dostają si<r na wybrane 
kierunki studiów. W rankingu liceów ogólnokształcących 
Rzeczpospolitej w roku 2011/2012 byliśmy na li miejscu 
wśród liceów województwa lubuskiego, zaś w roku 
2012/2013 uplasowaliśmy się na miejscu 15. 

Jesteśmy szkołą, w której priorytetem jest dobro 
ucznia . Rozwijamy zainteresowania, pasje, uzdolni enia i 
talenty, wzmacniamy wiarę we własne możliwości , rozwijamy 
kompetencje komunikacyjne i społeczne. 

W l semestrze roku szkolnego 2013/2014 nasza szkoła 
nawiązała współpracę z Wydziałem Nauk Politycznych i 
Dziennikarstwa UAM w Poznaniu. 

W ramach tej współpracy w drugiej połowie stycznia 
20 14 roku odbyły się w naszej szkole l 0- godzinne warsztaty 
dla uczniów zorganizowane przez pracowników Wydziału 
Nauk Politycznych i Dziennikarstwa UAM w porozumieniu z 
Instytutem Pamięci Narodowej. Celem warsztatów było 

przygotowanie do udziału w debatach oksfordzkich, a tym 
samym kształcenie umiejętności prowadzenia debaty 
publicznej. Zajęcia okazały się dla uczniów świetną lekcją 
argumentacji, logicznego myślenia i refleksji. 

Warto wspomnieć, że debata oksfordzka to rodzaj debaty 
powstały w środowisku Uniwersytetu Oksfordzkiego, o 
ścisłych zasadach dotyczących czasu i sposobu dyskutowania, 
przede wszystkim o wysokiej kulturze prowadzenia sporu. 

30 stycznia uczniowie naszej szkoły uczestniczyli w 
wykładach prowadzonych przez pracowników Instytutu 
Pamięci Narodowej w Poznaniu. Wykłady przygotowano w 
ramach projektu "Zrozumieć historię- młodzież debatuje". 
Jest to międzynarodowy turniej debat oksfordzkich. W 
tegorocznej edycji licea z Wielkopolski i woj. łubuskiego 
zmierzą się w pojedynkach słownych skupionych wokół 11 
wojny światowej i jej konsekwencji dla Polski i Polaków. 
Nasze Liceum reprezentują: 

Aleksandra Wajnert kJ.IIc- mówca pierwszy 
Kamil Mirowski kl. III c - mówca drugi 
Adam Kubowicz kl.liid - mówca trzeci 
Janusz Walaszek kJ. Ud - mówca czwarty. 
Tworzymy w naszym Liceum Szkolny Klub Debat, 

UM 

który umożliwi uczniom prowadzenie debaty metodą 

oksfordzką, rozwinie ich kulturę dyskutowania, nauczy 
przestrzegania określonych zasad: zachowania kolejności 

oraz dyscypliny czasowej wypowiedzi i przede wszystkim, ze 
względu na bardzo różnorodny przekrój tematów debaty, 
pogłębi ich wiedzę z różnych dziedzin nauki. Zgłosiliśmy już 
swój udział w Mistrzostwach Polski Debat Oksfordzkich. 

Dorota Szulc 

Kryształowy HIT 2013 
,,Szpital w Skwierzynie otrzymał Kryształowy HIT 

2013 za modernizację oddziału ginekologiczno- położniczo 

-neonatologiczoego, wprowadzenie nowoczesnych metod 
poprawiających proces leczenia poprzez aromatoterapię i 
gaz rozweselający". 

Do nagrody samorządowo- regionalnej oddział typował 
burmistrz Skwierzyny Tomasz Watros. W roku 20 13 
przeprowadzono ze środków własnych modernizację oddziału 
ginekologii i położnictwa. Pacjentki mogą skorzystać z sal z 
łazienkami, sali dziennego pobytu i uśmierzyć ból porodowy 

aromatoterapią i gazem rozweselającym. W oddziale na świat 
przychodzi ok. 400 noworodków, w roku 2013 po remoncie 
oddziału obserwujemy wzrost porodów. Oddział słynie z 
dobrej opieki lekarskiej i pielęgniarskiej . Kobiety rodzące 
chwalą sobie kameralną, ciepłą atmosferę i indywidualne 
podejście. Wierzymy w to, że nie jest to ostatnie wyróżnienie 
dla oddziału ginekologii i położnictwa w Skwierzynie. 

Marzena Kucbarska 
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Koncert charytatywny 
25 stycznia w Hali 

Widowiskowo- Sportowej w 
Międzyrzeczu odbył się koncert 
charytatywny, z którego dochód 
przeznaczony był na rzecz dzieci z 
chorobami nowotworowymi 
innymi z naszego regionu. 

międzyrzeckich szkół. Uczniowie i Caritas 
działający przy Gimnazjum nr l w 
Międzyrzeczu przygotowali i częstowali 

wypiekami domowej roboty, i watą cukrową. 
Frekwencja dopisała, na obu koncertach hala 
wypełniona była do ostatniego miejsca. 

Najświętszej Marii Panny, radni Gminy 
Międzyrzecz pierwszej i obecnej kadencji, 
Energio - Domy Marcin Pakuła, PPHU 
Niewiadomski, Szkoła Podstawowa nr 3 
Szkoła Podstawowa nr 4, Gimnazja nr l i 2: 
r,racownicy Urzędu Skarbowego, Aresztu 
Sledczego, Państwowej Powiatowej Straży 
Pożarnej , Powiatowej Stacji Sanitarno
Epidemiologicznej , Międzyszkolna Komisja 
Oświaty i Wychowania So lidarność i 
pracownicy Urzędu Miejskiego. 

Głównym organizatorem i 
inspiratorem koncertu był p. Roman 
Strzelczyk intensywnie wspomagany przez 
p. Annę Bubnowską, dyrektorów i 
pracowników okolicznych szkół, MOSiW 
oraz Stowarzyszenie Wsi Bukowiec 
"Działajmy Razem". W koncertach które 
prowadz iła Miss Polski 2013, Ada 
Sztajerowska wystąpili: Zespół Taneczny 
Trans, Grupa Bombastik z Bukowca, 
utalentowane dzieci i młodzie ż z 

Dziękujemy wszystkim ludziom 
wielkiego serca którzy wsparli finansowo cel 
nas ze j imprezy . Sponsorzy z 
Międzyrzecza: 

Z powiatu: Zespół Szkół w Pszczewie, 
Parafia św. M i koła ja i Szkoła Podstawowa w 
Kaławie, Zespól Szkół Rolniczych w 
Bobowicku, Szkoła Podstawowa w 
Bukowcu. Towarzystwo Ubezpieczeń Uniqa 
Wiesław Salej, Usługi Transportowe Import
Export Eugeniusz Janiszewski , Sławomir 
Bubnowski , Stowarzyszenie Brydża 

Sportowego i inni anonimowi darczyńcy. 

(Zdjęcia na stronie obok) 

Suszarnia, Małgorzata i Ryszard 
Winniccy, ZEC, MPWiK, pracownicy i 
uczniowie l Liceum Ogólnokształcącego, 
Ślusarstwo- Tokarstwo Wiesława Ślusarek 
Sinu s Pol ska, pracownicy Starostw~ 
Powiatowego, wicestarosta Remigiusz 
Lorenc, Szkoła Podstawowa nr 2, Wspólnota 
Różańcowa przy Bazylice Pięciu Braci 
Męczenników, parafie z naszego miasta i 
Zgromadzenie Sióstr Niepokalanego Serca Bolesław Onyszczuk 

Ferie z M OS iW 
M.iędzyrzecki Ośrodek Sportu i Wypoczynku 

przedstawił bogatą ofertę na ferie od 2-14 lutego 2014 roku. z 
mie~ski~j pływalni ".Kasztelanka" mogli korzystać wszyscy. Od 
pomedzJałku do p1ątku dzieci mogły bezpłatnie uczyć się 
pływać, odbywały się zawody drużyn 4-osobowych w 
koszykó~kę ~odną i waterpolo, a także rodzinne zawody 
pływackie. W1ełką atrakcją były zajęcia prowadzone przez 
szkołę nurkowania Extremc Dive. Chętni mogli nurkować w 
~rofesjonałnym sprzęcie pod opieką doświadczonego 
mstruktora. Na wszystko były promocje - nawet do 30%. 

W sobotę 8 lutego bawiliśmy s i ę na maratonic zumby, który 

zorganiz?wał MO~iW._ Trzygodzinny maraton szałonego tańca 
prowadziły wspamale mstruktorki - Marlena Ratajczak i Teresa 
Tkaczuk - Wapłak, z którymi M OS iW owocnie współpracuje. Na 
"parkiecie" było koło 200 tancerzy w bardzo różnym wieku. 1 
widać było, że to nie nowicjusze, tylko doskonałe wyćwiczeni 
"zawodnicy" w rytmach nowego tańca, który staje s ię bardzo 
modny na całym świecie. Rytm, muzyka i wspaniałe, niemal 
akrobał?'c~ne ruchy roztańczonych fanów zumby będziemy długo 
wspommac. Wstęp był wolny i każdy mógł poszaleć na parkiecie. 
. Grz~gorz Ry~zanicz - nowy kierownik MOSiW stara się, 
zeby h~la 1 pływaima tętniły życiem, żeby dzieci i dorośli mogli 
spędzac czas na zdrowej rywalizacji i zabawie. 

(zdjęcia na stronie obok) 
łzabela Stopyra 

"ZA MOIM OKNEM" -11 KONKURS PLASTYCZNY 
W Bibliotece Dziecięcej 24 

stycznia 20 14 r. zakończył się n 
Konkurs Plastyczny dla uczniów 
szkół średnich pt. ZA MOIM 
OKNEM, zorganizowany przez 
Kolo "Wspieramy Młode Talenty" 
LSPSzk. i Bibliotekę Miejską. 

Konkurs sponsorował starosta 
Grzegorz Gabryelski. Swoją 

obecnością i miłymi słowami 
zaszczycili nas: Zofia Plewa z Rady Powiatu, Halina Pilipczuk - kier. 
Wyd_z. ~duk~~yj~e.go St~r?stwa, Krystyna Pawłowska - dyr. 
B1bhotek1 MieJSkieJ, MacJeJ Rębacz - przew. Rady Miejskiej w 
Międzyrzeczu oraz członkowie Koła WMT. 

W konkursie wzięło udział 23 uczniów z LO, ZSE, ZSB i 
ZSCKR w Bobowicku. 

Komisja konkursowa: Z. Kasprowicz i E. Zabielska z SP 2, M. 
Bukowska z Biblioteki Miejskiej, L. Wożniak, E. Skibicka i z. 
Jaroszewicz z Koła WMT wysoko oceniła poziom 25 
przedstawionych prac i przyznała 7 nagród: 

- Annie Czop, Annie Wasiukiewicz, Jakubowi 
H~ndszuhowi, Oli Kuśpisz z LO, Anicie Szmydt z ZSB, Anicie 
Niemczyk z ZSE i Klaudii Kujawie z ZSCKR w Bobowicku· 
Wyróżnienia -Monice Czernuszko, Paulinie Jankowiak, Marci; 
Domagałez LO i Agnieszce Tyczyńskiej z ZSCKR w Bobowicku. 

Wszyscy _ uc~estnicy otrzymali dyplomy i słodycze, a 
nagrodzem - ks1ążh 

Komisja dziękuje serdecznie paniom Dorocie Ruta- Zdanowicz 
' 

Klaudii Pielesiak i Beacie Przybysz za życzliwe zainteresowanie 
młodzieży konkursem. Równolegle, poza konkursem, otwarto dwie 
wystawy indywidualne pięknie zapowiadających się młodych 

plastyczek: 
- Blanki Liberkowskiej z kl.lll SP 2 /op. Z Kasprowicz/ 
- Klaudii Jablońskiej z kJ. VI SP 3 /op. D. Ruta -

Zdanowicz/. 
Spotkanie przebiegało w miłej atmosferze, na koniec wybrano 

temat następnego konkursu: UROKLIWE MIEJSCE ZIEMI 
MIĘDZYRZECKIEJ, do którego serdecznie zapraszamy. 

Organizatorzy 





CENTRUM MEBLOWE 

ormebmeble 
MIĘDZYRZECZ 

Szeroki wybór artykułów dekoracyjnych 

Meble do każdego wnętrza 
i na każdą kieszeń 
Profesjonalna i miła obsługa 

Fachowy montaż i d owy projekt 
66-300 Międzyrzecz, ul.Poznańska 106 /kierunek Pszczew/ 

pn-pt 9.oo-li.UO, Sobota 9.30-13.00 teł. (95) 741-22-55 
Transport, wnoszenie, magazynowanie 

Za każde wydane 1.000zł dajemy 50zł na kolejne zakupy 

getGbank ~EBLE QV • 
BlACK RED WHITE D ~ • S .Jnlandcl 

'''""' Vflrii.O. .. • 



~ 
gabinet lekarski 

ginekologia, położnictwo, endokrynologia ginekologiczna 

- USG tarczycy 

USG ginekologiczne 
- USG w ciąży 

- USG Doppler 

- nag ywanie USG w ciąży 

Lekarski Femina 
k2 

specjalista w ginekologii i położn ictwie 

dr n. med. 
Anna Kostrzak 
Adam Czyżyk 

asystenci 
Kli lniki Endokrynologii Ginekologicznej 
Uniwersytetu Medycznego w Poznaniu 

- przygotowanie do ciąży 

- kompleksowa opieka w ciąży 
-cukrzyca ciążowa 

- badanie prenatalne 

- ocena ryzyka wad płodu 

- zaburzenia miesiączkowania 

- nadmierne owłosienie 
-trądzik 

- otyłość 

- antykoncepcja 

- niepłodność 

-menopauza 

Rejesg ada 

tel. 792 274 886 
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66-300 Międzyrzecz, os.Kasztelańskie 3 
66-400 Skwierzyna ul.2 Lutego 1 5A 

uMy w INTERMARCHE wędzimy sami" 

Zapraszamy po wędliny własnej produkcji- codziennie i na miejscu- wg 
tradycyjnych receptur i bez użycia jakichkolwiek konserwantów czy 
barwników. Możliwe to jest dzięki zainstalowanej w naszym sklepie 
komorze wędzarniczej, wytwarzającej naturalny dym wiórków drewna 
bukowo-olchowego. 
Wędliny tuż po ostygnięciu dostępne są dla KLIENTA. 

"Do nas Szanowny Panie po wędliny jak w dym" 
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Przekaż 1 °/o podatku 
Przez ostatnie 4 lata dzięki l % podatku jako 

Międzyrzeckie Koło" W spieramy Młode Talenty": 
- przyznaliśmy pomoc finansową 445 stypendystom 

z niezamożnych rodzin, 
zrefundowaliśmy między innymi zakup: 

• urządzeń placu zabaw Przedszkola nr l, 
• mebli szkolnych dla Szkoły Podstawowej nr 4, 
• fletu poprzecznego i saksofonu dla Szkoły 

Muzycznej, 
• projektora i ksero dla Zespołu Szkół Rolniczych 

w Bobowicku, 
• radioodbiornika dla Szkoły Podstawowej w 

Kaławie, 

• ksero dla Zespołu Szkół Ekonomicznych 
w Międzyrzeczu, 

Nasz adres: 
Lubuskie Stowarzyszenie Pornocy Szkole, ul. 

Borowskiego 31,66-400 Gorzów Wlkp. 
Koło "Wspieramy Młode Talenty" os. Centrum 8, 66-

300 Międzyrzecz, teł. 608 330 106, e-mail: 
wspieramy@wp.pl 

S PRZEDAM 
- : , .: '-~:- " ::o· ; ... - , 

· ;!Jeden z trzech domów, 
.. ,".. . . ;gsćprowadzenia działalności 
~; ..... ":. . ..... . 

:;;;""''' · · · gospodarczej, Kaława 

tel.: 501-319-262 

• książek do biblioteki Gimnazjum w 
Przytocznej. Kuśnierstwo-Usługi 

JAKPRZEKAZAĆ1%PODATKU? 
Wypełniając odpowiednią rubrykę w rocznym 

zeznaniu podatkowym PIT (28, 36, 36L, 37, 38) 
należy wpisać Wspieramy Młode Talenty -
Międzyrzecz 

-szycie futer 
-szycie kożuchów 

KRS: 0000105 271 
-szycie odzieży ze skó 

Przez cały rok można nam pomagać 
wpłacając darowizny na stypendia tel. 95 741 20 90 

Mieczysław Oleszek utalentowanej młodzieży z niezamożnych rodzin 
powiatu międzyrzeckiego na konto: 

34 1240 35491111 0000 44311746 
Międzyrzecz ui.Krasińskiego1 

Praktyka Lekarska Specjalistyczna 
Teresa Stoińska 

Specjalista chorób wewnętrznych 
przyjmuje w czwartki od godz. 1530 

rejestracja telefoniczna 604 539 713 
UWAGA! 

Od 1.10.20 Br. gabinet przeniesiony 

na ul. Chopina Sa przy aptece SALUS 

Gabinet Stomatologiczny 

lek. storn. Zdzisław Sobkowiak 
Międzyrzecz os. Centrum 3B 

teł. 95 7 41 2803 
przyJmUJe: 

poniedziałek , środa, czwartek -
16.00- 18.00 

wtorek- 9.00 - 12.00 

WAKOII'IP •~ 
Wejeiech :~liMan 

* instalacja systemów Windows 
*naprawa i konfiguracja syst. Windows 
* składanie zestawów komputerowych 
* konfiguracja sieci, intemetu, routera 
* wgrywanie oprogramowania 
* usuwanie wirusów i szkodliwych plików 
* odzyskiwanie danych 

Dojazd do klienta Gratis III 
(w Międzyrzeczu) 

USŁUGI 

INFORMA1YCZNE 
ZADZWOŃ 

teł. 695-21-26-52 
www.wakompserwis.pl 

SPRZEDAŻ WATRAKCYJNYCH CENACH 
-Z DOWOZEM DO KLIENTA: 
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Z międzyrzeckiego ratusza 

Rajd Karabanowa 2014 
26 stycznia br. sympatycy militariów, przedstawiciele władz 

lokalnych oraz osoby chcące w sposób aktywny spędzić dzień z 

historią, zgromadzi li się w bazie Muzeum Fortyfikacji i Nietoperzy w 
Pniewie. (Relacja Grzegorza Urbankaw numerze na str. 16) 

Ogłoszenie VI naboru wniosków 
Stowarzyszenie Lokalna Grupa Rybacka Obra- Warta informuje 

o możliwości składania wniosków o dofinansowanie w ramach 
środka 4.1. Rozwój obszarów zależnych od rybactwa, z wyłączeniem 
operacji polegającej na funkcjonowaniu lokalnej grupy rybackiej 
oraz nabywaniu umiejętności i aktywizacji lokalnych społeczności w 
ramach osi 4 Programu Operacyjnego "Zrównoważony rozwój 
sektora rybołówstwa i nadbrzeżnych obszarów rybackich 2007-
20 13" na operacje w zakresie: 

l. wzmocnienia konkurencyjności i utrzymania atrakcyjności 
obszarów zależnych od rybactwa - limit dostępnych środków: 
302.255,24 zł, w tym: 

a. sektor społeczno-gospodarczy 302.255,24 zł 
2. restrukturyzacji lub reorientacji działalności gospodarczej lub 

dywersyfikacji zatrudnienia osób mających pracę związaną z 
sektorem rybactwa, w drodze tworzenia dodatkowych miejsc pracy 
poza tym sektorem 

limit dostępnych środków 93.2 17,40 zł 
3. ochrony środowiska lub dziedzictwa przyrodniczego na 

obszarach zależnych od rybactwa w celu utrzymania jego 
atrakcyjności lub przywrócenia potencjału produkcyjnego sektora 
rybactwa, w przypadku jego zniszczenia w wyniku klęski żywiołowej 

- limitdostępnych środków 85.585,00 zł , w tym: 
a. sektor publiczny 85.585,00 zł 

Niezbędne informacje 
l. Wnioski o dofinansowanie (l komplet w formie papierowej 

oraz wersja elektroniczna wniosku i karty merytorycznej - płyta CD) 
wraz z załącznikami można składać bezpośrednio (tj. osobiście) w 

terminie od 15 stycznia 20 14 r. do 14 marca 20 14 r. od poniedziałku do 
piątku w godzinach od 8:00 do 16:00. 

2. Ostateczny termin składania wniosków upływa 14 marca 20 14 
r. o godzinie 12:00. 

3. Miejsce składania wniosków: 
a. ul. Rynek 4, 66-330 Pszczew, lub 
b. ul. Wroniccka 25,64-4 1 O Sicraków 
Wszelkie dodatkowe informacje można uzyskać od pracowników 

biura Lokalnej Grupy Rybackiej Obra - Warta pod nr teł. (95) 761 70 
86 lub (61) 610 77 92 orazdrogą elektroniczną: biuro@lgrow.pl. 

VI edycja Międzynarodowych Targów Turystycznych 
we Wrocławiu 

Kolejna edycja MTT Wrocław 2014 już za nami. Wrocławską 
Halę Stulecia wypełniło ok. 200 wystawców, wśród których nie 
zabrakło również stoiska promocyjnego gminy Międzyrzecz wraz z 
Międzyrzeckim Rejonem Umocnionym - Muzeum Fortyfikacji i 
Nietoperzy w Pniewie. W dniach 7-9 lutego imprezę odwiedziło 
blisko l O tys. turystów. Jak co roku targom towarzyszyły różnego 
rodzaju imprezy, m.in. Festiwal Podróżników, Festiwal Kulinarny czy 
Strefa Małego 
Podróżnika. Po raz 
pierwszy odbył się 

Międzynarodowy 
Festiwal Tańca. 

czyli pokaz stylów i 
gatunków 
tanec z nych z 
całego świa ta . 
Można było 
podziwiać popisy 
taneczne tancerzy 
salsy, flamenco czy 
też afro dance. 

W tym roku gościem specjalnym MTT był Jacek Bonceki- artysta, 
fotograf, operator filmowy, który zawsze podróżuje z aparatem i 
kamerą. W sumie odwiedził już ok. 60 krajów na 6 kontynentach. 
Przedstawił wykład "Fotograf w podróży" dotyczący roli fotografii w 
życiu podróżnika, pokazał również swoje najnowsze, niepublikowane 
dotąd zdjęcia z rajdu Dakar 20 14. Anna i Krzysztof Kubusowie to 
kolejni gości e specjalni MTT, którzy opowiadali o swojej 
podróżniczej pasji, dzieląc się swymi doświadczeniami . 

Stoisko Międzyrzecza przykuwało uwagę turystów pięknymi 
zdjęciami lotniczymi krajobrazu gminnego, natomiast miłośnicy 
militariów mogli podziwiać replikę ciężkiego karabinu maszynowego 
z czasów l wojny światowej. 

Informacja dla mieszkańców 
Przypominamy, że od 16 stycznia 20 14 r. w Przedsiębiorstwie 

Produkcji Betonów "PUBR" Sp. z o.o. przy ul. Reymonta 5, 
funkcjonuje Punkt Selektywnego Zbierania Odpadów Komunalnych. 
PSZOKjest czynny przez cały rok, z wyjątkiem świąt i dni wolnych 
od pracy. W poniedziałki , środy i piątki w godzinach od 7:00 do 15:00 
oraz we wtorki i czwartki w godzinach od 7:00 do 18:00. Szczegółowy 
regulamin korzystania z PSZOK znajduje się na stronie internetowej 
gminy Międzyrzecz www.miedzyrzecz.pl w prawym górnym rogu, w 
zakładce Mieszkaniec. 

50-lecie pożycia małżeńskiego 
Urząd Stanu Cywilnego w Międzyrzeczu we wrześniu organizuje 

zbiorową uroczystość z okazji 50-lecia pożycia małżeńskiego dla par, 
które w roku 1964 zawarły związek małżeński . W związku z 
powyższym w celu zadeklarowania swego udziału w uroczystości 
prosimy o osobiste przybycie lub zgłoszenie telefoniczne pod nr teł. 

957426939 do końca kwietnia 2014 roku. 

Patrycja Klarecka - Halados 
Urząd Miejski w Międzyrzeczu 
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Do redaKcji 
W nawiązaniu do zamieszczanych w Powiatowej interwencji 

czytelników proszę o odpowiedzi na łamach miesięcznika. 

l. Dlaczego urzędnicy ratusza nie odpowiadają na 

zamieszczane listy, artykuły oraz interwencje? Autorzy piszą je z 

ważnych dla nich powodów. Dlaczego te ważne dla piszących sprawy 

nie są ważnymi dla ratusza? Świadczy o tym brak reakcji urzędników. 

Wydaje się, że trwają oni w przekonaniu, iż to międzyrzeczanie są dla 

nich, a nie oni dla międzyrzeczan. 

2. W sprawie opłat cmentarnych: Jakie prawo pozwala pobierać 

opłatę za niewykonaną pracę. Nie może być tak, że zmuszani jesteśmy 

wnosić opłatę za niewykonane prace porządkowe na cmentarzu. Nie 

można tolerować dyktatu w postaci opłat za niewykonane prace i to aż 

za 20 lat "Z GÓRY". W tej ważnej sprawie powinna obowiązywać 

zasada wnoszenia opłat za prace konserwatorskie oraz za miejsce 

pochówku na cmentarzu "z dołu" czyli: minął miesiąc, wtedy można 

żądać zapłaty. Żądanie wnoszenia opłat "z góry" za 20 lat przy 

"głodowych" rentach i emeryturachjest niemoralne. 
Nazwisko do wiadomości redakcji 

Babskie rozmyślania o naszym zdrowiu ... 
"Szlachetne zdrowie, nikt się nie dowie 
Jako smakujesz aż się zepsujesz. .. " 

Ile mądrości jest we fraszce Kochanowskiego wie 
każdy, kto choruje. Ostatnio miałam wiele okazji do 
przekonania s ię, jak cenne jest zdrowie. Plany na ferie szkolno
przedszkolne popsuła nam choroba wnuczki. Jednego dnia 
zdrowe, radosne dziecko a drugiego chora, słaba dziewczynka z 
wysoką gorączką. Wizyta u lekarza rodzinnego, poprzedzona 
ogromną kolejką, okazała się trudna. Dziecko trzeba było oddać 
do szpitala ze względu na ostre zapalenie płuc. Oddział 

dziecięcy w szpitalu wojewódzkim w Gorzowie Wlkp. okazał 
się pierwszym zderzeniem z naszą medyczną rzeczyw istością. 
Sale zatłoczone, bo to czas epidemii różnych chorób u dzieci. 
Łóżko przy łóżku. W jednym leży dziecko z zapaleniem płuc, w 
drugim z jelitówką, w trzecim z problemami 
neurologicznymi, w czwartym -chłopiec już 
wyleczony z zapalenia płuc, ale ze złapaną od 
innych grypą żołądkową. Tłok, różne choroby, 
różne dzieci. Ze względu na taką sytuację matki 
pozostające na noc ze swoimi dziećmi śpią na 
krzesłach lub siedzą na łóżkach. Matka 
oczywiście nie dostanie opieki na dziecko leżące 
w szpitalu. Pierwszy nasz absurd. Niby logiczne, 
bo po co matce opieka, jak tę sprawuje szpital. 
Niby logiczne, ale z ludzkiego punktu widzenia 
ta matkajest w takiej sytuacji bardziej potrzebna 
temu dziecku niż w innych warunkach. Dziecko 
przerażone samym widokiem oddziału, 
zabiegami, które się przy nim robi i na dodatek 
chore, potrzebuje poczucia bezpieczeństwa i 
matczynego ciepła. Prawo jest jednak prawem. 
Rodzice mają wsparcie w dziadkach, ciotkach i 
znajomych, którzy na zmianę wspierają chorego 
malucha. Nasza wnuczka miała szczęście, bo po pięciu dniach, 
jeszcze niezupełnie zdrową wypisano ją do domu z zaleceniami 
dalszego leczenia i kontroli. Wierzę, że ten wypis pomógł jej 
uniknąć zarażenia się jakąś grypą lub jeszcze czymś. Życie 
jednak nie jest takie proste, więc żeby było zabawniej grypa 
żołądkowa dopadła mnie. Pięć dni męczarni i życia w łazience i 
toalecie mamjuż za sobą. Zastanawiam s ię tylko, czy miałabym 
tę jelitówkę, gdyby dzieci leżały na salach jakoś 

"posegregowane" według chorób? Nie będę już gdybać, bo to 
niczego nie zmieni . Myślę tylko ze smutkiem o tych mniejszych 
i większych dzieciach, które narażone są na różne choróbska w 
wyniku trochę chyba bezmyślności . Taka jednak jest nasza 
rzeczywistość. Zostaje nam wierzyć, że jesteśmy i będziemy 
zdrowi, a szpitale i przychodnie są dla nas tylko budynkami w 
naszym mieście. 

Opowiadała mi młoda, pozornie zdrowa dziewczyna, o 
tym, co ją spotkało, kiedy udała się po wieczorną pomoc na 
SOR do międzyrzeckiego szpitala. Rano poczuła się źle
gorączka, przeziębienie, ogólne rozbicie. Poszła do swojego 
lekarza rodzinnego. Niestety, ze względu na dużą liczbę 
pacjentów, nie było już dla niej numerku. Czuła się coraz gorzej. 
Wieczorem z wysoką gorączką udała się więc na Szpitalny 
Oddział Ratunkowy. Tam oprócz pretensji ze strony personelu 
nie spotkało ją nic innego. Pielęgniarka przyjmująca zgłoszenie 
uznała, że pacjentka może przecież z tym być do jutra, że mogła 
iść do lekarza rodzinnego. Mimo tłumaczeń dziewczyny, nadal 
była traktowana jak intruz, który zakłóca komuś biesiadę. W 
końcu jednak zszedł na oddział anestezjolog. Długo tłumaczył 
dziewczynie bezsens takiej wizyty ze względu na niemożność 
wykupienia zapisanych ewentualnie leków. Gdzie pani wykupi 

w Międzyrzeczu w nocy lekarstwa? l tak dopiero 
rano połknie pani tabletki, więc lepiej pójść do 
rodzinnego- grzmiał lekarz. Pacjentka cierpliwie, 
choć już zdenerwowana, tłumaczyła, że leki zaraz 
wykupi w dyżurującej na Chrobrego aptece. 
Dialog s ię jednak dalej toczył, a pacjentka 
siedziała. W momencie, kiedy miała nadzieję na 
to, że w końcu będzie przebadana, do gabinetu 
wszedł również tego wieczora pracujący medyk. 
Między lekarzami zaczęła się ciekawa rozmowa o 
nowym aparacie do badań usg, który ma być 
wkrótce za kupiony przez sz pital. 
Podekscytowanie rozmówców było ogromne, tyle 
że Marta nadal siedziała ... W końcu pan doktor 
osłuchał pacjentkę, zdiagnozował zapalenie 
oskrzeli i wypisał receptę. Zmęczona dziewczyna 
wykupiła leki. Cóż o tej historii myśleć? Wiem z 
własnego doświadczenia, że lepiej nie chorować, a 
tym bardziej w nocy. Większość bowiem 

pracowników służby zdrowia lubi swoją pracę wtedy, kiedy nie 
ma pacjentów. A w nocy to w ogóle lepiej nikomu nie zawracać 
głowy, bo przecież to czas na spanie, a nie pracowanie. Nie 
uogólniam, bo są wspaniali lekarze, wspaniałe pielęgniarki i 
cudowni ratownicy medyczni. Szkoda tylko, że jest ich tak mało, 
że giną w tej masie bezdusznych, wiecznie niezadowolonych 
ludzi, którzy kiedyś składali przysięgę Hipokratesa ... Nam 
szaraczkom zostaje tylko dbanie w miarę możliwości i wiedzy o 
nasze zdrowie oraz nadzieja, że nas choroba nie dotknie i 
unikniemy tym sposobem kontaktu z naszą opieką zdrowotną. I 
pamiętajmy słowa Platona "Zdrowie jest NAJPIERWSZYM 
dobrem ... " 

Mariola Solecka 
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Powrót naszego wilka 
Coraz częściej pojawiają się informacje o 

spotkaniach z wilkami lub śladami ich bytowania na 
zachodzie kraju, także w naszym powiecie. To dobra 
wiadomość, choć ludzie ze strachem przyjmują te 
informacje. Czy jednak znowu, na stałe, pojawią się 

tam, gdzie w sosnowym borze na terenie 
Nadleśnictwa Trzciel znajduje się jedyny w Polsce 
pomnik wilka? 

Wilk jest wspaniałym, naturalnym drapieżnikiem naszych 
lasów. Występuje głównie w rozległych lasach i trudno dostępnych 
bagnach wschodniej i południowej Polski. Przez lata uważano, że 
na zachodzie kraju już praktycznie nie ma swoich ostoi. Ostatnio 
jednak coraz częściej pojawiają się informacje o obecności wilków 
na terenie Wielkopolski i Z iemi 
Lubuskiej. Oznacza to, że wilk 
po wielu latach nieobecności 
wrócił do tutejszych borów. 
Wilki są spotykane coraz 
częśc iej n a pogranicz u 
Wielkopolski i Ziemi 
Lubuskiej, obserwowano je 
także w lasach pod Sulęcinem, 
Biedzewem i Międzyrzeczem . 
Obecność wilka w Zachodniej 
Polsce stała się faktem. 

Naturalnym łącznikiem 
Wielkopolski i Ziemi Lubuskiej 
jest ogromna Puszcza Notecka o 
powierzchni 135 tys i ęcy 
hektarów. Jest to wielkie 
dziedz ictwo Natury, jakże 
cenne w dzisiej szej, bardzo 
zurbanizowanej Europie. Medialne doniesienia o strachu, jaki 
budzą w ludziach wilki, o ich strasznej szkodliwości, włóżn:y 
pomiędzy bajki . Najlepiej blisko tej o Czerwonym Kapturku. N~e 
dajmy się zwariować, bo to przecież oczywiste, że choć ludz~e 
korzystają z lasu, to należy pami<;tać, że jest on gcneralme 
miejscem schronienia zwierząt. Wilki w dzisiejszym, coraz 
bardziej zurbanizowanym świecie nic mają jednak łatwo. Ich 
odwieczne szlaki poprzec inane są coraz większą s i ecią 
ogrodzonych autostrad i domostwami ludzi. W lasach i puszczach 
jest też coraz więcej ludzi. Ale pomimo to szare drapieżniki potrafią 
znaleźć dla siebie miejsce obok człowieka. l nie patrzą na 
człowieka "wilkiem", bo przecież od 70 już lat nie zanotowano 

przypadku zaatakowania człowieka przez wilka. Trzeba dobrze 
poznać ich zwyczaje i biologię, aby im pomóc istnieć o?ok ?as .. W 
naszych lasach nie ma niebezpiecznych dla Iudz1 wielkich 
drapieżników, jadowitych węży czy pająków. Po co.bać .s i~ w~lk~? 
Wilkowi człowiek zwyczaj nie śmierdzi i mądre drap1eżmk1 umkają 
z nim wszelkiego kontaktu. Ich brązowe ślepia wypatrzą nas 
wcześniej, a doskonały słuch i węch pozwolą zachować bezpieczny 
dla obu stron dystans. Hodowcy zwierząt muszą jednak niestety 
przewidzieć, że wilki mogą zainteresować się ich podopiecznymi ... 

Leśnicy i myśliwi wielokrotnie opowiadali mi o spotkaniach z 
wilkami w Puszczy Noteckiej, szczególnie w okolicach 
Międzychodu, Sicrakowa i Wronek. Oglądałem kiedyś amat.orski 
film nakręcony przez myśliwego już w 2004 roku w okolicach 
Sierakowa, gdzie samotny wilk pojawił się w puszczy. O licznych 
spotkaniach puszczańskich leśników z wilkami opowiadał mi także 
nadleśniczy z Międzychodu Piotr Bielanowski. Teren naszego 
powiatu i całego regionu stał się w ostatnich łatach ?stoją cora: 
liczniejszych bobrów. Gryzonie stają się coraz częścieJ spra,w~a~I 
istotnych strat w drzewostanach, szczególnie dębowych . ScinaJą 

spore fragmenty lasów wzdłuż jezior, 
rzek, a nawet wąskich strug i rowów 
melioracyjnych. Forsują ogrodzenia i 
dobierają się do cennych gniazd 
dębowych zakładanyc h przez 
leśników oraz do sadów, ogrodów i 
zadrzewień wokół domostw. Ich 
naturalnym reduktorem jest wilk. 
Leśnicy z jego obecnością wiążą 
nadzieje na wprowadzenie równowagi 
w przyrodzie. Wilki zapewne też 
poprawią jakość populacji zwierzyny 
płowej (saren, danieli i jeleni), która 
często zagraża bytowi upraw i 
młod ników. Obecno ść sza rego 
drapi eżcy powoduje zwiększoną 

czujność i ruchliwość zwierzyny. 
Piękne drapieżniki fascynują też 

myśliwych, bo łowi sko z wi lkiem 
pobudza łowiecką wyobraźni ę. Przecież ponad 20 lat temu, kiedy 
wilk był jeszcze gatunkiem łownym, to właśnie tu , w okolicach wsi 
Krobielewko ki Skwierzyny, ostatniego puszczańskiego wilka 
upolował myśliwy ze Świniar Zdzisław Belina. Potem wilki były 
sporadycznie widywane w puszczy. Ostatnio leśnicy obserwu~ą 
dorosłe basiory (samce) i wadery (samice), także w towarzystwie 
młodych wilczków. Pierwszym dowodem stałej obecności wilków 
w tej okolicy było zdarzenie z grudnia 2009 roku, kiedy to .na 
poboczu drogi nr 160 w okolicach Sowiej Góry, tuż przy gramcy 
lubusko -wielkopolskiej , znaleziono martwego wilka. Wypatrzył go 
na poboczu drogi kierowca szkolnego autobusu. Zaw iadomił 
natychmiast leśników z Międzychodu, którzy ocenil i, że j est to 
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ważący 46 kg basior. Z tropów wynikało, że podczas pogoni za 
samą wpadł pod koła ciężarówki. Został szczegółowo zbadany i 
spreparowany. Można go podziwiać w całej okazałości w Muzeum 
Puszczy Noteckiej , które w dawnej leśniczówce Mokrzec razem z 
I zbą Pamięc i Wsi Radusz urządzili leśnicy z Nadleśnictwa 

Międzychód. 
Warto pamiętać, że wilki były tu obecne od wieków. 

Świadczą o tym nazwy miejscowości , uroczysk, leśnictw, a także 
liczne podania i legendy. Wojciech Łysiak w książce "Mnisia 
Góra. Podania i bajki warciańsko- notcekiego międzyrzecza" 
przytacza opowieści o polowaniach na witki w Jeziercach, 
Goszczanowie i okolicach Skwierzyny. Według jego opowieści 
ostatni wi lk w okolicy Skwierzyny został zastrzelony w 1843 roku. 
Za zabicie wilka wypłacano wtedy nagrody, zgodnie z bardzo 
szczegółowym aktem prawnym, jakim było wydane 29 sierpnia 
1815 roku przez Królewsko- Pruskiego Naczelnego Prezesa 
Wielkiego Księstwa Poznańskiego " Obwieszczenie tyczące się 
wygubienia zagęszczających się coraz bardziej wilków" oraz z 
rozporządzeniem Królewsko- Pruskiej Regencj i z 7 marca 18 17 
roku "względem nagród za zabicie wilków". Nagrody wypłacano 
za ubicie dorosłego wilka, młodego i szczenięcia, za okazaniem 
obciętych uszu, z dozwoleniem stosowania wszelkich metod. Jako 
najskuteczniejszą metodę tępienia wilków uznawano sporządzanie 
trucizn, a służbom leśnym wyznaczono nawet rygor kar w 
przypadku niedopełnienia obowiązku zabijania wilków. Takie 
przepisy i gorliwe ich wypełnianie doprowadziły do szybkiego 
wytępienia wilków. Ostatniego wilka w powiecie międzyrzeckim 
upolowano w okolicy Wyszanowa (gm. Międzyrzecz, woj. 
lubuskie) 18 lipca 1852 roku . Wilk, który przywędrował w rejon 
Wyszanowa i Bukowca z południowo- zachodniej Wielkopolski 
wyrządzał duże szkody pośród domowych zwierząt należących do 
rolników z okolicznych wiosek. Zorganizowano polowanie w 
bukowieckich borach i myśliwy z Lusowa Jan Ungier strzelił 

ostatniego wilka w starym borze, na wzgórzu. Wdzięczni 
mieszkańcy wiosek postawili w tym miejscu pamiątkowy 3-
metrowy obelisk z okolicznościową płytą i napisem w języku 
polskim i niemieckim. Watahę wilków nazywano gwarowo 
komuną, stąd wilka określano jako komunistę. Przewodnik 
turystyczny z 1936 roku informuje, że od tego czasu w borach 
międzyrzeckich wilki się już nie pojawiły. Las, gdzie na wzgórzu 
postawiono obelisk nazwano borem wilka i okoliczni mieszkańcy 

Nagrody rozdane! 

odnosili s ię do niego z czcią i bojaźnią. Mój ojciec, który zaraz po 
wojnie był leśniczym w Leśnictwie Czarny Bocian i mieszkał 
nieopodal pomnika, opowiadał, że ludzie bardzo niechętnie 
zapuszczali się do boru wilka. Wierzyli, że ponownie mogą tam 
natknąć się na te drapieżniki . Wobec braku ludzi i wilków, 
odbywały się tam wspaniałe rykowiska jeleni. Po drugiej wojnie 
obelisk z niemieckim napisem nie budził szacunku. Wszystko co 
"poniemieckie" źle się kojarzyło. Został częściowo zniszczony i 
przez wiele lat był w opłakanym stanie. Leśnicy z Nadleśnictw 
Trzciel i Międzyrzecz podjęli wspólną inicjatywę odbudowy 
pomnika i przywrócenia go do dawnej świetności. Przecież to 
rzadki dowód wielkiego szacunku dla zwierzęcia i umiłowania 
historii łow iectwa. Odsłonięto go po renowacj i podczas narady 
łowieckiej RDLP Szczecin 22.04.2005 roku. Pomnik wilka pod 
Międzyrzeczem jest podobno jedynym pomnikiem wilka w 
Polsce i być może w Europie. Warto go odwiedzić i w borze wilka 
podumać o losie tego wspaniałego drapieżnika. Jak tam trafić? 

Pomnik można znaleźć ok. 7km na południowy wschód od 
Międzyrzecza. Jadąc z miasta w kierunku na Bukowiec, 
dojeżdżamy do skrzyżowania z drogą do Wyszanowa. Jedziemy 
dalej prosto, a około 400m za skrzyżowaniem trzeba skręcić z szosy 
pierwszą leśną drogą w lewo. Potem leśnym duktem trzeba iść 
prosto około 900 metrów i zobaczymy obelisk po prawej stronie. 
Samochód należy zostawić na pobliskim leśnym parkingu. Pomnik 
stoi dziś na terenie Leśnictwa Czarny Bocian w Nadleśnictwie 
Trzciel, w oddziale 33, tuż obok granicy z Nadleśnictwem 
Międzyrzecz. 

W przyrodzie jest miejsce dla wszystkich gatunków, także 
dla wilka, który pełni ważną funkcję w lasach. A człowiek, który 
rości sobie prawo do panowania nad przyrodą powinien dbać o 
pomniki przeszłości, w tym także o międzyrzccki pomnik wilka. 
Ale musi też spoglądać w przyszłość, a trudno widzieć świetlaną 
przyszłość polskich lasów pozbawionych tak cennego elementu 
polskiej przyrody. Ludzie muszą zrozumieć, że wilki też chcą żyć 
obok nich, a leśnicy i myśl iwi muszą tak gospodarzyć w lasach, aby 
znalazło się w nim miejsce także dla wilka. Nie tylko dla tego 
ostatniego, któremu postawiono pomnik w naszym powiecie. 
Cieszmy się z obecności wilków w naszych lasach, jeden pomnik 
przec ież wystarczy. 

Jarosław Szałata 

Stowarzyszenia LGD, zawsze odnosząc 
zwycięstwo. 

"Najpiękniejszy projekt ze 
środków LGD w mojej gminie"- to tytuł 
l V edycji Konkursu Plas tycznego, 
adresowanego do dz ieci z terenu 3 
powiatów ( 14 gmin). Organizatorem było 
świebodzińskie Stowarzyszenie "LGD 
Działaj z Nami". 

Wśród wyróżn ionych 13 prac 
znalazła s ię praca pt. "Statek", wykonana 
przez mieszkankę Szarcza - Emilię S udoi 
- w ramach zajęć prowadzonych w 
świetlicy GOK przez Małgorzatę Danutę 

Spychałę. Jest to już kolejny sukces tej 
placówki prace tu tworzone brały udział 

w poprzednich edycjach Konkursu 

Tegorocznych laureatów oraz ich 
opiekunów zaproszono do Świebodzina, 
gdzie 22 stycznia odbyło się uroczyste 
pos umowanie konkursu i rozdanie 
nagród . Organizatorzy zadbali, aby 
spotkanie przebiegało w serdecznej i miłej 

atmosferze. Uhonorowani zostali młodzi 
artyści, a ich opiekunom wręczono 

dyplomy, kalendarze śc ienne i książkowe. 

Każde dziecko nagrodzono rowerem z 
pełnym wyposażeniem i firmową 

koszulką, doroś li otrzymali piękne 

albumy. 
Było to wspaniałe święto dla 

w szys tkich zaangażowanych w 
działania związane z konkursem. Dla 
reprezentantów pszczewskiej gminy 
tym bardziej miłe, że dzieło Emilki, 
jako jedyne z nagrodzonych, trafiło na 
okładkę kalendarza Stowarzyszenia 
"LGD Działaj z Nami". 

GOK 



34 POWIATOWA www.powiatowa.com. p/ 

KRONIKA POLICY JNA 
Ochotnik ze straty pożarnej zlecał podpalenia 
Policjanci zatrzymali 4 osoby, które miały związek z 

podpaleniami stogów słomy oraz stodoły wypełnionej słomą koło 
Przytocznej. Podpałenia zlecał strażak z ochotniczej straży 

pożarnej, a w zamian dawał im alkohol. Za zniszczenie mienia 
kodeks karny przewiduje karę do pięciu łat pozbawienia 
wolności. 

Zatrzymani mężczyźni w wieku 17 i 18 lat pochodzą z 
niewielkiej miejscowości koło Przytocznej. Trzech z nich usłyszało 
zarzuty podpalenia, natomiast jeden podżegania do popełnienia 

przestępstwa. Policjanci nadal pracują nad tą sprawą, sprawdzają, 
czy mężczyźni nie przyczynili s i ę do innych pożarów. Mundurowi 
nie wykluczają kolejnych zatrzymań. 

Zabezpieczony nielegalny spirytus 
Połicjanci zabezpieczyli prawie l 00 litrów nielegalnego 

spirytusu. Mieszkaniec Przytocznej dorabiał rozlewając go i 
sprzedając znajomym. Za tego typu przestępstwo ustawa 
przewiduje karę do roku pozbawienia wolności. 

Postępowanie w tej sprawie prowadzi policjant zajmujący się 
przestępczością gospodarczą w KPP w Międzyrzeczu. Po dokładnym 
przebadaniu próbek zebranego materiah1 dowodowego przez 
biegłego, mieszkańcowi Przytocznej zostaną przedstawione zarzuty, 
między innymi rozlewania i sprzedaży napojów spirytusowych bez 
wymaganego wpisu do rejestru i wymaganego zezwolenia. 

W tym roku to pierwszy zabezpieczony przez policjantów 

nielegalny alkohol. W ubiegłym roku stróże 
prawa zlikwidowali kilkanaście nielegalnych 
rozlewni i zabezpieczyli 80 litrów zacieru 
służącego do produkcji alkoholu oraz ok. 10 
litrów spirytusu. 

Smakosz kawy zatrzymany 
Policjanci zatrzymali 20-letniego mieszkańca Gorzowa 

Wlkp., który w jednym ze sklepów wSkwierzynie ukradł kawy o 
łącznej wartości 454 zł. Za kradzież kodeks karny przewiduje 
karę do pięciu lat pozbawienia wolności. 

Do zdarzenia doszło w poniedziałek 20 stycznia. Ekspedienci 
ująli złodzieja przy wyjściu i powiadomili policjantów. Mężczyzna 
został zatrzymany w policyjnym areszcie. 

Handlowali kradzionymi samochodami 
Policjanci zabezpieczyli 22 luksusowe samochody oraz setki 

części pochodzących z kradzionych na terenie Niemiec aut. 
Wartość pojazdów objętych postępowaniem wynosi ok. 3 mln zł. 
Dwie osoby usłyszały zarzut paserstwa, za co kodeks karny 
przewiduje karę do pięciu lat pozbawienia wolności. 

Działania policjantów rozpoczęły się 14 stycznia 2014 roku. 
Policjanci z Wydziału Kryminalnego KPP w Międzyrzeczu wspólnie 
z funkcjonariuszami z Wydziału Kryminalnego KWP w Gorzowie 
Wlkp. oraz biegłymi z dziedziny mechanoskopii sprawdzali 
magazynowane w różnych miejscach w okolicach Międzyrzecza, w 
tym również na terenie jednego z komisów samochodowych, części 
samochodowe oraz przechowywane tam pojazdy. 

W efekcie działań policjanci zabezpieczyli 22 luksusowe auta. 
W części z nich biegły z dziedziny mechanoskopii stwierdził 
niezgodności wskazujące na ingerencję w oznaczeniach nr VIN, 
natomiast w pozostałych przypadkach potwierdzono, że elementy 
pochodzą z kolejnych 22 skradzionych na terenie Niemiec pojazdów. 
Dodatkowo zabezpieczono setki sztuk różnego rodzaju podzespołów 
i części samochodowych, głównie z pojazdów BMW. Łączna wartość 
44 samochodów objętych postępowaniem wynosi ok. 3 mln zł. 

Policjanci analizując zebrany materiał dowodowy ustalili , że 
proceder trwa od co najmniej 2009r. i jest bardzo dobrze 
zorganizowany, a liczba zabezpieczonych aut oraz części i 
podzespołów samochodowych świadczą o bardzo dużej skali 
zjawiska i możliwej działalności w zorganizowanej grupie 
przestępczej. Działalność na tak dużą skalę wymagała zbudowania 
przestępczych struktur organizacyjnych na poszczególnych j ej 
etapach. Począwszy od kradzieży pojazdów, transportu na terytorium 
RP, demontażu, sprzedaży części, podrabiania numerów nadwozia 
oraz w końcowej fazie rejestracj i na stacjach diagnostycznych. 
Finalnym efektem tej działalności jest legalizacja pojazdu 
skradzionego w całości lub pojazdu składającego się w dużej mierze 
ze skradzionych części . 

Podczas działań policjanci zatrzymali trzy osoby mające 
związek z nielegalnym procederem- obrotem utraconymi pojazdami z 
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terenu Niemiec. 
Sprawa jest rozwojowa. Policjanci sprawdzają kolejne 

warsztaty samochodowe, pomieszczenia gospodarcze i garaże, nie 
wykluczają równ ież dalszych zatrzymań. 

Kierowca sportowego Porsche pędził ponad 200 km/ h 
Kierowca sportowego Porsche pędził ponad 200 km/h w 

miejscu gdzie obowiązywało ograniczenie do 120 km/h. Po 
zatrzymaniu przez policjantów z Międzyrzecza obywatel 
Niemiec zapłacił 500 zł mandatu. 

Do zdarzenia doszło 14 stycznia o godz. l 0.25 na trasie S-3 
relacji Międzyrzecz- Świebodzin. Policjanci z Wydziału Ruchu 
Drogowego poruszający się nowym nieoznakowanym radiowozem 
wyposażonym w nowoczesny wideo rejestrator, zauważyli sportowe 
Porsche, które poruszało się z. zawrotną prędkością. Do czasu 
zatrzymania pojazdu, kierowca rozwinął prędkość aż do 202 km/h. 
To kolejny pirat zatrzymany za pomocą nowoczesnego radiowo7u. 
13 stycznia - w pierwszym dniu pracy na nowym sprzęcie, policjanci 
zatrzymali kierującego Fordem, który w miejscu, gdzie 
obowiązywała prędkość do 60 km/h, jechał l 09 km/h. Po 

sprawdzeniu w policyjnych bazach danych okazało się, że 

mężczyzna w grudniu 2013 roku zdawał ponowny egzamin po tym, 
jak cofni<yto mu uprawnienia do kierowania za przekroczenic 
punktów karnych, ponieważ wcześniej wielokrotnie przekraczał 

dozwoloną prędkość oraz łamał inne przepisy drogowe. 
Tym razem pirat został ukarany mandatem karnym w 

wysokośc i 300 zł i otrzymał 8 punktów karnych. 

Zatrzymally na gorącym uczynku 
Policjanci z Komisariatu Policji w Skwierzynie zatrzymali 

mężczyznę, który włamał s i ę do zbiornika z paliwem 
prowadzonej przez siebie ciężarówki i ukradł olej napędowy. Za 
kradzież z włamaniem kodeks karny przewiduje karę do 10 lat 
pozbawienia wolności. 

Do ?darzenia doszło l O stycznia. 29-letni mieszkaniec 
Międzylesia został zatrzymany, a miejsce przestępstwa oraz 
przedmioty służące do jego popełnienia zabezpieczone. 

Oficer prasowy 
mł. asp. Justyna Łętowska 

Czytelnicy pytają -lekarz weterynarii odpowiada 
- Czytelniczka martwi się o swojego picska - pies ma 

mieć zrobiony zabieg chirurgiczny. Musi być poddany 
narkozie. Czy to bezpieczne? 

- Narkoza znieczulenie ogólne- w obecnych czasach jest 
postępowaniem rutynowym zapewniającym komfort zarówno 

zwierzęciu jak i lekarzowi. Zastosowane środki fannakologiczne 
powodują uspokojenie, bezbolesność oraz sen. Możliwość zgonu 
w wyniku narkozy określa się prawdopodobieństwem rzędu 
1/ 10000. Wartość ta zmienia się w zależności od stanu klinicznego 
pacjenta oraz sposobu znieczulenia. Ryzyko znieczulenia wzrasta 
w przypadku występowania ciężkich chorób układowych i 
narządowych, u psów starszych obciążonych niewydolnością 
wielu narządów (serca, nerek, wątroby) oraz bardzo młodych, u 
których występują niezdiagnozowane choroby wrodzone. Przed 
znieczuleniem bardzo ważne jest dokładne badanie kliniczne, a w 
przypadkach wątpliwych badania dodatkowe, takie jak RTG klatki 
piersiowej, EKG oraz morfologia i biochemia krwi. 

Technicznie znieczulenie ogólne dzieli się na infuzyjne 
(iniekcyjne) oraz inhalacyjne (wziewne). Narkoza infuzyjna jest 
tańsza i polega na podawaniu wszystkich preparatów w formie 
zastrzyków. Znieczulenie wziewne polegające na wdychaniu par 
anestetyków jest bezpieczniejsze, gdyż łatwiej nią sterować, ale 
droższe, ponieważ wymaga użycia specjalistycznego sprzętu 

medycznego. 
- l kolejne pytanic - jamnik miniatura, suka, 

dopuszczona do samca. Czego się spodziewać w czasie ciąży i 
porodu? 

- Prawidłowa ciąża u psów trwa 63 dni. Potwierdzić 

obecność płodów można badaniem ultrasonograficznym od 28 
dnia, bądź badaniem radiologicznym od 7 tygodnia. Do połowy 
ciąży brak jakichkolwiek zmian w zachowaniu psa. Od połowy 
ciąży zwiększa s ię łaknienie i powiększa zarys powłok brzusznych. 
W tym czasie właściciel musi zmienić dietę i zacząć 
suplementować witaminy i minerały (głównie wapń). 

Poród zaczyna się zmianą zachowania suki, głównie 

niepokojem i budowaniem gniazda. Fizjologicznie spada 
temperatura ciała, a czop śluzowy w drogach rodnych zostaje 
upłynniony. Od tego momentu poród następuje w ciągu 6 -12 
godzin. Dopuszczalny czas odstępu między rodzącymi się 
szczeniętami to 2-3 godziny. 

W przypadku trudności porodowych należy się skontaktować 

z lekarzem weterynarii, nic brać od razu psa do gabinetu, gdyż 
zawsze to powoduje zahamowanie akcji porodowej. 

Wszystkim czytelnikom życzę zdrowia swojego i swoich 
pupili. Czekam na nowe pytania pod adresem 
powiatowa. wete!)'narz@onet.pl 

J er zy Solecki 
lekarz weterynarii specjalista chirurgii weterynaryjnej 

[Gabinet Weterynaryjny "Piuto" 
lekarz weterynarii 
Jerzy Solecki specjalista chirurgii wPrPnJn 

ul. Waszkiewicza 59- Międzyrzecz 

Tel.: 95-7423 123, kom. 506133731 

Świadczy usługi w zakresie: 
porady; 
profilaktyka ogólna i szczepienia ochronne; 
badanie krwi i RTG 
diagnostyka (RTG); 
leczenie w zakresie: chorób wewnętrznych, 
chirurgii ogólnej i ortopedii, dermatologii, 
okulistyki, 
chorób położniczo- ginekologicznych; 
sprzedaż karm i diet leczniczych dla zwierząt. 

zynny: 
ek= piątek 9-12 i 15-19, w_soboty od 9-12 
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Koniec sezonu 2013 
Wraz z końcem marca dobiega końca kolejny rok 

gospodarczy w kolach łowieckich. Coraz dłuższe słoneczne dni 
lutego prowokowały myśli o wiośnie i skłaniały do podsumowań 
sezonu łowieckiego. "Piękną wiosnę mamy tej zimy" takie 
powiedzenie wielokrotnie można było usłyszeć w tym roku już 
od końca stycznia. Poza dziatwą szkolną nudzącą się w ferie i 
zapałonymi narciarzami raczej nikt nie tęsknił za śniegiem. 

Szczególniezadowoleni byli kierowcy i budowlańcy. 
Mijająca zima miała wiele dni z temperaturą na plusie i w ten 

sposób namnożyło się sporo minusów w ro lnictwie i gospodarce 
leśnej. Zbyt łagodna zima w naszym "sorry" klimacie, niesie wiele 
negatywnych skutków. Brak pokrywy śnieżnej szkodzi uprawom i 

' Znów się coś dzieje 
Pół roku temu my - młodzież z Bukowca, zakończyliśmy 

projekt ogniowy, jednak grupa BOMBASTIC, która sic; w ten sposób 
utworzyła, zdecydowała, że dalej bc;dzie prowadzić działalność. W 
czasie trwania Regionalnego Konkursu Grantowego o dotacje z 
programu Równać Szanse stwierdziliśmy, że chcielibyśmy czegoś 
więcej. Złożyliśmy wniosek o dofinansowanie kolejnego projektu. Ze 
względu na nasze zainteresowania muzyką, śpiewem, grą na 
instrumentach, tańcem, postanowiliśmy, że tym razem działalność 
będzie dotyczyła musicalu. Od stycznia tego roku realizujemy więc 
kolejny projekt pt. "Chciałbym choć na chwilę stać się kimś 
innym". 

Przcprowadziliś

my spotkanie 
rekrutacyjne, aby 
pozyskać osoby o 
odpowiednich 
zdolnościach. Do 
projektu może należeć 
młodzież w wieku 13-
19 lat, która uczęszcza 
do gim nazjum lub 
szko ł y średniej. 

Stworzyliśmy plakaty i 
ulotki, które zostały 

dostarczone do 
okolicznych szkół i 
wiosek, przekazal iśmy 

wiadomość naszym 
znajomym na 
Facebooku. Wiemy, że 
w Bukowcu i okolicach 
utalentowanych 

utrudnia nocne polowania. Białe tło zaśnieżonych pól sprzyja 
identyfikacj i zwierzyny i precyzyjnemu odstrzałowi. Tegoroczna 
zima bardzo łagodnie obeszła się z rośl inożernymi mieszkańcami 

lasów i pól. Zwierzyna w łowiskach nie miała trudności z dostępem 
do pożywienia, a nawet z powodu braku śniegu można mówić o 
nadmiarze karmy. Tegoroczna lekka i bezśnieżna zima nie 
zatrzymała jednak zwierzyny w lesie i odkryte uprawy rzepaku, i w 
mniejszym stopniu innych ozimin, stały się atrakcyjnym i przede 
wszystkim zbyt obfitym żerowiskiem dla mieszkańców lasu. Dla 
rolników takie straty w uprawach są nie lada kłopotem. Stąd ich i 
myśliwych tęsknota za śn iegiem. Obfite opady śniegu są zawsze dla 
dziko żyjących zwierząt wielkim wyzwaniem. Zalegające w lesie 
zwały śniegu zmuszają zwierzęta do opuszczenia bezpiecznego lasu 
i wyjśc i a na otwartą przestrzeń na żerowisko. Pokrywa śniegu 
chroni skutecznie uprawy i tylko minimalnie pozwala zaspokoić 
zwierzynie głód. Wystarcza to jednak na przetrwanie zimy. Natura 
wyposażyła zwierzęta w mechanizmy obronne pozwalające 

przetrwać trudny zimowy czas. Grube futro i zapasy tł'uszczu są 
gwarancj ą przeżycia dla mieszkańców lasu. Wędrówki w 
poszukiwaniu paszy dla słabszych osobników są często przyczyną 
śmierci. Na otwartym polu zwierzyna staje się łatwym łupem 
drapieżników, które wychodzą na otwartą przestrzeń na polowanie. 
W ten sposób same jednocześnie stają s ię łupem myśliwych. 
Dominująca tej zimy szarzyzna i brak śnieżnego podłoża utrudniły 
tegoroczny odstrzał lisów. Zbyt duża liczba lisów na wiosnę stanie 
się wielkim zagrożeniem dla młodych zwierząt. Już obcenic 
nadreprezentacja drapieżników w populacji dziko żyjącej 
zwierzyny utrudnia introdukcję zajęcy, kuropatw i bażantów w 
naszym rejonie. W nowym roku gospodarczym myśliwi będą 
musieli podjąć większe starania o ochronę zwierzyny przed 
drapieżnikami. 

Kapelan Koła Łowieckiego "Rogacz" 
ks. Krzysztof Syrek SAC 

muzycznie osób nie brakuje, dlatego zawiedl iśmy się, kiedy na 
spotkanie przyszło ... tylko l O osób! Spodziewaliśmy się, że będzie 

tłum, że potrzebny będzie casting. Postanowiliśmy zorganizować 
kolejne spotkanie. Przyszło dodatkowo ki lku chłopaków. Chętnie z 
nami chwile; posiedzieli, lecz niestety nie zdecydowali się zostać 
członkami projektu. Osoby starsze, które wyraziły chęć wzic;cia 
udziału w musicalu, działają jako wolontariusze, prowadzą niektóre 
zajęcia (integracyjne), pomogą nam przy scenografii itd. ?oprosiliśmy 
p. Paułinę Stanice z Państwowej Szkoły Muzycznej l Stopnia w 
Międzyrzeczu, aby pomogła nam stworzyć główny zarys 
przedstawienia musicalowego. Odbyły się już cztery spotkania. Na tę 
chwi lę mamy stworzony prawie cały scenariusz, zmieniony tekst do 
kilku piosenek oraz to, co najważniejsze - coraz bardziej zgraną grupę. 

Musical będzie opowiada! o dwóch zespołach, które chcą wystartować 
w konkursie tanecznym, gdzie za osiągnięci e pierwszego miejsca 
gwarantowana jest nagroda pieniężna na dalszy rozwój grupy. 
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Drużyny różnić się będą zdolnościami tanecznymi i charakterami. 
PieJWsza - bardzo utalentowana, pewna zwycięstwa, kłótliwa, nie 
przyjmuje nawet do świadomości, że mogłaby ponieść porażkę w 
zawodach. Druga w mniejszym stopniu utalentowana, lecz zgrana, 
wrażliwa, nastawiona na to, że być może nie uda się osiągnąć 
zwycięstwa. Dojd7ie między nimi do sprzeczek o to, kto wygra i kto 
zdobędzie pieniądze na dalsze działanie. Pojawi się także wątek 

miłosny między dwojgiem młodych ludzi, będących w przeciwnych 
grupach. Jednak wszystkie waśnie zostaną w końcowej scenie 
zażegnane. 

Jest to wielkie wyzwanie dla każdego uczestnika musicalu. 
Wszyscy będą musieli zmierzyć się ze śpiewem, tańcem, a przede 

"Harcerskie ciepło" 
Choć od ferii zimowych minęło już trochą czasu niektórzy 

myślami będą wracać do nich jeszcze bardzo długo. Wszystko to za 
sprawą zimowiska "llarcerskie ciepło" jakie odbyło sic; w dniach 03-
07.02.20 14r. w Miądzyrzeczu. Organizatorem zimowego wypoczynku 
były dwie drużyny harcerskie: l O OH NS "D reptak i" z DPS Rokitno 38 
oraz 8 OH NS "Włóczykije" t. DPS Rokitno 58, a na ich 7aproszenie do 
Międzyrzec7a przyjechali harcer7e z terenu całej Polski: Sandomierza, 
Bydgoszczy, Slupcy, Turku, Żar, Toporowa i Szarcza. Pięć dni 
wypełniło się ciekawym programem opartym na trzech tematach: sport, 
historia i turystyka. W każdym dniu harcerze podnosili swoją wied7<; i 
umiejętności. Były zawody sportowe na kręgielni, pływalni i sali 
gimnastycznej, harcerski zwiad po najważniejszych miejscach 
Międzyrzecza, wycieczka do bunkrów MRU, a wszystko przeplatane 
śpiewograniem, zabawą i pląsami. Spotkania drużyn Nicprzetartego 
Szlaku mają niepowtarzalną atmosferę. l tak było tym ra7cm. Wst.yscy 
mogli poczuć się jak podczas świątecznej, rodzinnej imprezy. Jest te7 
duża nadzieja, że 7imowisko na stałe zapisze się w kalendarzu imprez 

ws7ystkim z grą aktorską, która wcale nie jest prosta. Przekonać się 
możemy już teraz na spotkaniach, gdzie próbujemy wyrażać różne 
emocje. Jednym przychodzi to łatwiej, inni będą musieli jeszcze 
popracować nad tym. Na pewno pomoże nam w tym wyjazd do teatru 
oraz zajęcia z emisji głosu z dyrygentką chóru Gospel Joy oraz 
instruktorką warsztatów gospel -Agnieszką Górską- Tomaszewską z 
Poznania. Oprócz działań związanych bezpośrednio z musicalem 
mamy w planach również różne zajęcia integracyjne: wyjazd na 
kajaki, na których zawsze świetnie się bawimy, kręgle oraz zwykłe 
spotkania, w celu spędzenia razem czasu. 

Będziemy uparcie dążyć do celu. Chcemy, aby nas zauważono. 
Postawiliśmy sobie za zadanie poznać swoje słabe i mocne strony, nie 
bać się powiedzieć wyraźnie, że to jest dla nas, a tamtego nie lubimy, 
bo to nasza słabsza strona. Mamy nauczyć się współpracować w 
grupie, tworzyć zespoły, które będą sprawnie pracować, a także 
pozyskiwać wsparcie społeczne w naszych rodzicach, rówieśnikach, u 
prywatnych przedsiębiorców, wśród instytucji samorządowych. 
Chcielibyśmy także pozyskać wsparcie naszych lokalnych mediów. 
Dzięki temu, że wiele rzeczy musimy załatwiać sami, staniemy się 
młodzieżą samodzielną. Będziemy postrzegani przez otoczenie jako 
ludzie aktywni. Kolejny raz udowodnimy, że chociaż mieszkamy na 
wsi, potrafimy dużo osiągnąć. Postawiliśmy sobie wysoko poprzeczkę 
w tym działaniu i mamy nadzieję, że poprzez wysiłek, jaki już 
zaczęliśmy w to wkładać, staniemy na wysokości zadania. 

Izabela Siwek 

harcerskich, w czym zgodnie swoją pomoc zaoferowali przyjaciele 
harcerstwa z naszego terenu. A więc ... 

Czuwaj ! I do zobaczenia za rok. 
Podczas świecow iska z przyjaciółmi harcerstwa komendantka 

Hufca ZHP Międzyrzecz hm. Maria Sobczak- Siuta za pracę na rzecz 
rozwoju drużyn nieprzetartego szlaku na terenie hufca wręczyła 

szczególne podziękowania p. Magdalenic Mleczak z Goraja. Serdecznie 
gratulujemy! 

W organizacji zimowiska "Harcerskie ciepło" pomogli: 
- Arieta Stachecka- dyrektorSOSzW w Międzyrzeczu 

Iwona Lecbert -kierownik internatu SOSzW w Międzyrzeczu 

- Magdalena Mleczak- dyrektor DPS Rokitno 38 

- MirosławJanz - Sztab Ratownictwa Społecznego,- kręgielnia 
B&T , - pływalnia "Kasztelanka" , - MRU.- Towarzystwo Pornocy 
Głuchoniewidomych. 

pwd. Bartlorniej Orzeł 
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"SIORBA 2014" 
Już po raz kolejny w Międzyrzeckim Domu Kultury 

zabrzmiały harcerskie nuty. 25 stycznia br. odbył się Festiwal 
Piosenki Harcerskiej "SIORBA2014" . 

Celem festiwa lu jest popularyzacja piosenek harcerskich oraz 
rozwijanie zainteresowań i uzdo l nień muzycznych. Oprócz 
integracji środowisk najważniejsza j est zawsze dobra zabawa 

uczestników i słuchaczy. Każdy zespół 
zaprezentował piosenkę harcerską i 
piosenkę turystyczną. Pomysł na 
interpretację utworu należał do 
uczestników. Oprócz fortepianu i gitar 
mieliśmy okazję usłyszeć również 

harmonię. Miłym zaskoczeniem był 

udział gitary basowej. Jury nie miało 
łatwego zadania. Tegoroczny poziom 
przesunął poprzeczkę do góry i był 

bardzo wysoki, nawet zuchy zaskoczyły pomysłowym wykonaniem 
swoich utworów. Mimo dokladoego wykonania utworów przez 
wszystkich uczestników "GRAND PRIX" tegorocznego festiwalu 
pojechało do Glisna. l nikt się nie zdziwił, widownia też poparła 
werdykt jury. Nagrodzonych było więcej. "Złotego SIORBUSIA 
2014" otrzymały zuchy z Przytocznej " Rozbrykane Iskierki", a 
"Złotą SIORBĘ 2014" pszczewskie harcerki "Wataha". 
Specjalną nagrodę ufundowaną przez dowódcę 17. Wielkopolskiej 
Brygady Zmechanizowanej w Międzyrzeczu wy.5piewały zuchy ze 
"Słonecznej Gromady" w~p6/nie z "Wesołymi Płomykami" z 
Międzyrzecza. Wielką niespodzianką trzymaną w tajemnicy do 

samego kotica był występ instruktorów harcerskich, którzy wykon~ li 
"Stokrotkę". Dodam, że bez wcześniejszego przygotowanta. 
Festiwal zakończył się koncertem pt."Zakazane piosenki" . 
Usłyszeliśmy "Serce w plecaku", "Warszawo ma", "Siekiera 
motyka" i inne. Każda drużyna wykonała po jednym utworze. Przez 
krótki moment przenieśli śmy się w czasy wojny, kiedy te piosenki 
"walczyły" z hitlerowskim okupantem. Mimo mroźnej pogody 
frekwencja dopisała. 
Mogliśmy gościć 

prze dstawici e li 
różnych środowisk 

harcerskich. Przybyli 
do nas harcerze z 
Hufca Sulęcin 

(Grochowa i Glisna), 
Związek Druży n 

Zbąszynek i 
Skwier zy na , 
harcerze z Pszczewa i 



w ww. powiatowa. com. p/ POWIATOWA 39 

oczywiście zuchy z Międzyrzecza i Przytocznej. Po raz kolejny 
mieliśmy okazję do wspólnego śpiewania i wspaniałej zabawy. 

Kobiety nie wymyśliły sobie tego święta. Święto Kobiet 
{International Women's Day) obchodzonejest coroczniejako wyraz 
szacunku dla ofiar walki o równouprawnienie kobiet. Zostało 
ustanowione dla upamiętnienia strajku l 5 tysięcy pracownic fabryki 
tekstylnej, które 8 marca 1908 roku w Nowym Jorku domagały się 
praw wyborczych i polepszenia warunków pracy kobiet. *** 

8marca 
"W szary mu11durekjest ubrana, 

"Czuwaj" 
phm. Beata G. 

na piersi krzyżjak srebrny kwiat. 
Dlajed11ychjest wzorem, dla innych podporq. 
Z uśmiechem na twarzy daruje wiele ce11nyclt rad." 

Na ręce wszystkich Pati, druhen i drulrenek, 
składamy tyczenia spełnienia wszystkich marzeń, 
zadowolenia z siebie, radości życia 
i aby każdy kolejny dzień był Dniem Kobiet! 

Zbliża się 8 marca - Święto Kobiet. To kolejna okazja, żeby 
złożyć życzenia i powiedzieć dobre słowo naszym harcerkom. 

NOWINKA 
W lutym w hali widowiskowo

sportowej w Przytocznej odbywały się 
warsztaty taneczne z dwukrotnymi 
Mistrzami Świata Par Zawodowych 
Rock 'n' Rolla Akrobatycznego - Anną 
Miadzielec i Jackiem Tarczyło oraz ich 
trenerem - Bartłomiejem Kobylańskim. 
W czasie warsztatów od wczesnych 
godzin rannych odbywały się zajęcia 

taneczne, w których łącznie udział wzięło 
ponad 60 tancerzy. 

Współpraca Zespołu "NOWINKA" 
ze Sportowym Klubem Tanecznym MEGA 
DANCE z Zielonej Góry rozpoczęła się 9 lat 
temu. Wspólnie brali udział w wielu 
obozach, warsztatach oraz festiwalach i 
mistrzostwach. "Nowinka" przygotowująca 

się do Mistrzostw Polski odbywała 
warsztaty z trenerem Bartłomiejem 

Kobylańskim z Zielonej Góry. Udział w 
przedsięwzięciu miał być 
przygotowaniem dla dziewcząt, które już 
w czerwcu będą wa lczyć o miano 
najlepszej formacj i rock'n'ro lla w Polsce. 
Grupa z Przytocznej weźmie udział w 
mistrzostwach po raz pierwszy. 

Anna Miadzielec i Jacek Tarczyło 
to jedyna polska para w historii 
akrobatycznego rock 'n' rolla. Dwukrotnie 
byli najlepszą parą na świecie i zajęli 
pierwsze miejsce na Liście Rankingowej 
Św i atowej Federacji Rock'n' Rolla 
otrzymując "Kryształową Kulę". To właśnie 
oni podczas zajęć uczyli młodych adeptów 
tańca jak zapracować na sukces, zachęcali 

do uprawiania różnych stylów tańców, 

uczylijak utrzymać kondycję fizyczną. 
Cieszymy się, że nasze dzieci i 

młodzież z Gminy Przytoczna mogły 

XI URODZINY REMIXU! 
l lutego świętowaliśmy Ił urodziny 

skwicrzyńskiego "Remixu". Zespół jak 
zwykle nie zawiódł oczekiwań publiczności 

i przedstawił pasjonujący blisko 
dwugodzinny program artystyczny. 

Tancerki i tancerze zaprezentowali 
zarówno znane jak i nowe układy. W tym 
roku urodziny miały niezwykłą oprawę, 
ponieważ oprócz przepięknej, bajkowej 
scenografii obok Remixu wystąpiły 
zaprzyjaźnione zespoły - Studio Tańca 

"Gołd' z Międzyrzecza i zespół T-teens z 
Przytocznej. Ogromne podziękowania dla 
dyrektor artystycznej p. Wioletty Robak
Gabarkiewicz oraz rodziców dzieci ze 

Stowarzyszenie 
Przyjaciół Studia 
Tańca "Remix", bo 
dzięki ich 
zaangażowani u 

m og li śmy w 
Skwierzynie oglądać 
tak wspaniały projekt. 

Dziękujemy i 
życzymy kolejnych 
równie dobrych lat! 

Na zakończenie 
koncertu pojawił się 

urod z i now y tort 
wyczekiwany nie 

Harcerze ze Zwiqzku Druty11 Skwierzyna 

zobaczyć i poczuć na własnej skórze, jak 
wygląd ają treningi i ćwicze nia z 
zawodowcami. 

Informujemy, iż tegoroczne 
Mistrzostwa Polski Rock 'n' Rolla 
Akrobatycznego decyzją narodowej 
federacji PZRA odbędą się 7 czerwca w 
Przytocznej. 

Aleksander Migdal 

tylko przez tych najmłodszych, ale i nieco 
starszych uczestników. 

Podczas spotkania burmistrz Tomasz 
Watros podzielił s i ę z artys tam i i 
publicznością informacją o przyznaniu 
gminie kolejnych 200 tys. zł na remont 
ośrodka kultury, dzięki czemu 
przyszłoroczne spotkania artystyczne będą 
mogły się odbyć w odnowionym budynku 
SOK-u, co wzbudziło entuzjastyczny aplauz 
publiczności (źródło www.skwierzyna.pl) 

Beata Bilińska 
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Informacje z Zespołu Szkół w Pszczewie 
Konkurs rejonowy z języka angielskiego 
Już kolejny rok z rzędu 23 stycznia 20 14 Gimnazjum w 

Pszczewie gościło uczestników konkursu rejonowego z języka 
angielskiego. W zmaganiach wzięło udział 11 uczniów ze 
Świebodzina, Skwierzyny, Międzyrzecza, Zbąszynka, Szczańca oraz 
Brójec. Wyniki konkursu poznamy za około 10 dni i wówczas 

przekonamy się, ilu uczniów zakwalifikowało się do etapu 
wojewódzkiego (wymagane jest uzyskanie 85% poprawnych 
odpowiedzi). 

Dzień Babci i Dziadka 
Styczeń jest zimowym, pełnym chłodnych dni m1cs1ącem, 

pomimo tego są takie dwa niczwykle dni, kiedy każdemu serca biją 
mocniej jest to Dzień Babci i Dziadka. 

24 stycznia 2014 w au li gimnazjum odbyła się uroczystość z 
okazji tego święta. Mali artyści ze szkolnej "zerówki" zaprezentowali 
swoje umiejętności wokalne i recytatorskie. Wszyscy z dumą patrzyli 
na swoje wnuczęta, które jak potrafiły najpiękniej starały się wyrazić 
swoją milość i szacunek do Dziadków. Po występach dzieci wręczyły 
Gościom upominki. Rodzice dzieci przygotowali wspaniały 

poczęstunek. Serdecznie dziękujemy p. A. Konecznej oraz 
dziewczętom z zespołu artystycznego za piękną dekorację. Oprawę 
muzyczną uroczystości przygotował p. S. Ryczek. 

Szczęśliwe i rozpromienione twarze Dziadków po raz kolejny 
ukazały namjak ważne są takie spotkania i wspólnie spędzone chwile 
z wnukami. 

Izabela Ciećwiera 

Uczniowie gim11arjum w berlińskiejfilharmonii 
19 stycznia wybrani uczniowie naszego gimnazjum pojechali 

na wycieczkę do berlińskiej filharmonii. Wyjazd był sponsorowany 
przez polską ambasadę i stanowił nagrodę za dobre wyniki w nauce i 
osiągnięcia w różnych dziedzinach. 

Do Berlina dotarliśmy około południa. Zobaczyliśmy 
najsłynniejsze miejsca stolicy Niemiec - między innymi Bramę 
Brandenburską i Kolumnę Zwycięstwa. Później, nie zważając na 
minusową temperaturę, wybraliśmy się na krótki spacer po centrum. 

Drzwi filharmonii otworzyły się punktualnie o piętnastej. 
Filhannania Berlińska jest jedną z najważniejszych w Europie. 
Została wzniesiona w latach 1960-1963. Na uwagę niewątpliwie 
zasługuje ciekawy kszta łt budynku i wnętrze sali z rozmieszczonymi 
na różnych poziomach balkonami, gdzie panują idealne warunki 
akustyczne. Tego dnia w filharmonii były warsztaty muzyczne. 
Każda chętna osoba mogła spróbować gry na różnych instrumentach. 
Koncert familijny rozpoczął się o szesnastej. 

Grała dla nas polska orkiestra pod batutą Liora Shambadala. W 
widowisku wzięli udział członkowie Ogólnokształcącej Szkoły 
Baletowej im. Olgi Slawskiej-Lipczyńskicj w Poznaniu, którzy 
przygotowali fragmenty baletu "Pan Twardowski". Wydarzenie 
poprowadził aktor i komik StelTen Molier. Wprowadził niemieckich 
widzów w opowieść o Panu Twardowskim i znakomicie powitał 
gośc i z Polski. Podczas przerwy udało nam sic; zrobić t nim zdjęcie. 

Do domu wracaliśmy usatysfakcjonowani. Podczas koncertu 
panowała przyjemna atmosfera, a występ grupy baletowej 
dodatkowo go urozmaicił. Zaangażowanie osób odpowiedzialnych 
za koncert było widoczne. Podczas nicdzielnego występu nawet 
osoby nieprzepadające za tego typu rozrywkami nie powinny się 
nudzić. 

Weronika Bielecka 

Festiwal Piosen ki Harcerskiej 
25 stycznia 20 14r. w sali kinowo-widowiskowej MOK w 

Międzyrzeczu odbył się Festiwal Piosenki Harcerskiej ,,Siorba". Ideą 
przewodnią festiwalu jest propagowanie piosenki harcerskiej i 

żołnierskiej. Sukcesem 
okazał się występ 
harcerek 19 OH Wataha 
działającej przy Zespole 
Szkół w Pszczewie, które 
piosenką "Wieczorne 
śpiewogranie" 

wyśpiewały l miejsce i 
otrzymały złotą "Siorbę. 
Zespó l wys t ąp ił w 
składzie Z u zanna 
Maszewska, Agata 
Witchen, Liliana 
Grabowska, Dominika 
Molik, Katarzyna Borek. 

Robert Judek 
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GABINET ~ 
STOMATOLOGICZNY 

lek. dent. Magdalena Sobkowicz-]armolińska 

ul. Świerczewskiego 11 l 15A 
(I piętro - nad sklepem Rossmann) 

(możliwość przyjęcia w soboty po wcześniejszym uzgodnieniu) 

Leczenie dzieci: 
- profilaktyka 
- ko orowe w pełnienia 
- leczenie kanałowe 
- usuwanie zębów mlecznych 

Leczenie dorosłych: 
- stomatologia zachowawcza 

(leczenie próchnicy oraz 
leczenie kanałowe zębów) 

- stomatologia estetyczna 
(wybielanie zębów, licówki kompozytowe) 

- profilaktyka 
(motywacja i instruktaż higieny, profesjonalne 
oczyszczanie zębów z kamienia nazębnego 

oraz piaskowanie) 

- chirurgia stomatologiczna 
(usuwanie zębów) 

- protetyka 
(protezy akrylowe, nylonowe, 
korony i mosty porcelanowe) 

- leczenie chorób dziąseł i przyzębia 

1
Godziny przyjęć: poniedziałek-piątek 9.00-12.00 i 15.00-18.00 

• PŁYTY meblowe, pilśniowe, OSB, MDF, 

sklejki, blaty robocze, parapety 

• OKUCIA MEBLOWE 

• PODŁOGI, LISTWY 

• SYSTEMY SZAF przesuwnych 

• WYKONUJEMY USŁUGI 

Zdjęcia ślubne, dowodowe, reklamowe,portretowe 
i jakie tylko chcesz!!! 

Retusz starych zdjęć, nagrywanie na CD. 
Obróbka zdjęć cyfrowych i analogowych. 

Odzyskiwanie danych z kart pamięci. 

RAMKI- NAJWIĘKSZY WYBÓR 
66-300 Międzyrzecz ui.Wesoła 7 

tel.95 741 24 00 

www.studniepodklucz.pl 

St udnie głęb inowe 
- z grunt u dobre ... 
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/ RENOWACJA 

SKUP I SPRZEDAŻ 

Naszą ofertę kierujemy do wszystkich, którzy 
poszukują nowych i niespotykanych zmian, 
rozwiązań w wyposażeniu wnętrz. Przywracamy 
świetność starym meblom, zachowując ich pierwotne 
kształty i niepowtarzalny charakter. 

Wszystkie prace restauratorskie wykonujemy we 
własnej pracowni. Dzięki wieloletniemu 
doświadczeniu, jak również warunkom 
warsztatowym, gwarantujemy najwyższą jakość 

naszych usług. 

KONTAKT: 
0603365989 

0603365990 66-

TŁUMACZ PRZYSIĘGŁY 

JĘZYKA NIEMIECKIEGO 

Joanna Hładka-Eeftink 

ul. Świerczewskiego 9/3 (nad księgarnią Bestseller) 
tel. 095 742 00 40, kom. 602 685 486 

czynne: pon. ·pt. 9.00-16.00 
~-----------------~----~------~----

Pracownia protetyczna 
* Materiały wysokiej jakości 
* Prace wykonane 

z najwyższą starannością 

NAPRAWA PROTEZ 
Grażyna Grocholewska 
ul. ŚWierczeskiego 23 
66-300 Międzyrzecz tel. 668 461 439 

GABINET UROLOGICZNY 
lek. med. Roman Turowski 

specjalista urolog 
(badania USG układu moczowego i prostaty) 

przyjmuje we wtorki i czwartki 
w godzinach 15.30-16.30 

Międzyrzecz ul. Wojska Polskiego16 
tel. 601 911 019 

Ekspresowa. naprawa - -

PROTEZ ZĘBOWYCH 
tel. 0957412411 695261080 

cnanuta Sawka 
Pracownia Protetyczna 

Międzyrzecz os. Generała Sikorskiego 7 
CZVNNE 

PONIEDZIAI:.KIII łRODY W GODZINAcH 8.00-1T;oa 
WTORKI, CZWARTKI.I PłĄTKI W GODZINACH 8.00.1S..OO 

Specjalista ortopedii 
i chirurgii urazowej 

Przyjmuje w poniedziałki 
w godzinach od 1500 do 1700 

Międzyrzecz ul. Rynek 2 
(przy aptece "Ratuszowa") 

teł. O 601 55 61 67 

PRYWATNY GABINET STOMATOLOGICZNY 

lztiJelo i Konrorl Ziorl<owscy 
Międzyrzecz, ul. Wybudowanie 1 b/2 

(Stomatologia estetyczna, stomatologia dziecięca, 
leczenie protetyczne, chirurgia stomatologiczna, 

cyfrowe RTG zębów) 

Gabinet czynny: 
od poniedziałku do piątku w godz. 9·19 

(po wcześniejszym umówieniu możliwośc przyjęcia w soboty) 
w przypadkach bólowych dyżur telefoniczny do godz.21 

Rejestracja osobiście, tel. 605 435 626 lub 515 282 802 
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Nauka przezzabawę 
Na czas zimowej przen vy międzysemestralnej Międzyrzecki 

Ośrodek Kułtu ry przygotował szereg dodatkowych zajęć dla 
dzieci i młodzieży pozostającej w domu. 

"Na nudę i n iepogodę oraz zimowy czas- zabawa w teatr jest 
w sam raz!" Pod takim hasłem odbyły się 3 lutego w MOK 

warsztaty teatralne. Grupa dzieci wspólnie z prowadzącą p. ł zabelą 

Spławską rozwiązywała zagadki teatralne, odkrywała nieznany 
świat przedmiotów, które udało się ożywić za pomocą kilku 
teatralnych dźwięków i zaklęć. Pani !za op i sała warsztaty jako 
"propozycję zupełnie odmiennego spojrzenia na rzeczy i 
przedmioty, które nas otaczają. Łyżka przestaje być zimna i 
metalowa, mucha cierpi na codzienną nudę, słonica postanowiła 
zawyć do księżyca, natomiast arbuz zakochał się w swych 
okrągłościach ... " 

Warsztaty Papieru Czerpanego zorganizowano 4 lutego dla 

24-osobowej grupy dzieci w 
wieku 7-12 lat. 
Przeprowadziła je p. Dorota 
Władyka- instruktorka 

Warsztatu Terapii 
Zajęciowej. Miały one na 
ce lu kształtowanie 

umiejętności wytworzenia 
papieru czerpanego, 
pogłctbienia wiedzy na temat 
przetwarzania surowców 
wtórnych, ro zw ijanie 
zdolności manualnych i 
artystycznych. Uczestnicy 
uczyli się sztuki kompozycji 
papieru czerpanego oraz sposobu łączenia go z innymi materiałami 
(suszem kwiatowym). Zajęcia zostały przeprowadzone dzięki 
życzliwemu nastawieniu p. A1111y Kwiecitlskiej- dyrektor Domu 
Pomocy SpolecZJrej w Międzyrzeczu i p. Beaty Roma11owskiej -
kierownik WTZ w Międzyrzeczu. 

W dniach 5-7 lutego w Oddziale dla Dzieci Biblioteki Publicznej 
odbywały się warsztaty komiksu "Kreacja bohatera fikcyjnego" i 
warsztaty karykatury. Prowadził je p. Szymo11 Te/uh
karykaturzysta, projektant gier komputerowych, ilustrator i 
rysownik komiksów, który zajmuje się kształceniem artystycznym 

dorosłych w Ośrodku Postaw Twórczych we Wrocławiu i uczy 
studentów rysunku na Uniwersytecie Zielonogórskim. Celem 
warsztatów było m.in. zapoznanie uczestników z szeroko pojętym 
zakresem plastyki, literatury i sztuki , poszerzenie zainteresowań 
kulturalnych. Warsztaty łączyły ilustrację, literaturę, komiks, film 
animowany, sztuki wizualne i kino. W wyniku warsztatów powstało 
wiele krótkich komiksów. 

l O lutego grupa licząca ok. 30 osób wzięła udział w zajęciach 
literacko- plastycznych "Gdzie się podział bałwanek?". Dzieci 
zapoznały się z utworami, których głównym bohaterem był 

bałwanek. Opowiadania i wiersze stały się inspiracją do 
przedstawienia plastycznego perypetii bałwanka uciekającego 
przed wiosną na Antarktydę. Wykonane prace znalazły się na 
wystawie. Na koniec dzieci wspólnie napisały krótkie opowiadanie 
o przygodach bałwanka. 

" Wyprawa do krainy wiecznego lodu" - Ił lutego trzy grupy 
uczniów młodszych klas szkoły podstawowej we współpracy z 
młodzieżą z Gimnazjum nr 2 przygotowywały makiety Antarktydy 
oraz duuuże!!! figury bałwanów. Wykonanie tego zadania 
wymagało najpierw zapoznania się z książkami na temat krainy 
śniegu, wyszukanymi z półek bibliotecznych. Następnie z brystolu, 
waty, różnych surowców wtórnych, farb, kleju, kredy i mazaków 
powstały makiety. Każda inna. Wszystkie piękne! l 2 lutego do 
Oddziału dla Dzieci BP zawitały dzieci z Gorzycy, żeby razem z 
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międzyrzeczanami s tworzyć "Królestwo kolorowych 
bałwanków". Specjalnie dla nich pracowni ce Oddziału 
przygotowały formy bałwanków, które uczestnicy zajęć wypełniali 
kolorową bibułą. Pomagali im uczniowie Gimnazjum Nr 2 z 
Międzyrzecza. Barwne postacie bałwanów dołączyły do makiet 
Antarktydy. 

Warsztaty decoupage przygotowane zostały na 13 lutego w 

Kraina łagodności ... 
17 lutego gościliśmy na scenie Międzyrzeckiego Ośrodka 

Kultury legendę polskiej poezji śpiewanej - zespół Stare Dobre 
Małżeństwo. Bilety na koncert sprzedały się na pniu. Nic dziwnego, 
gdyż jest to jedna z najbardziej rozpoznawalnych 

pracowni plastycznej MOK przez p. Kingę Górską i p . Huberta 
Wi1mika dla przedstawicieli różnych pokoleń chcących zgłębić tę 
sztukę ozdabiania przedmiotów. Praca przebiegała etapami, 
wymagała cierpliwości i precyzji. Najmłodsi oklejali zakładki do 
książek i walentynkowe serduszka, młodzież i dorośli dekorowali 
kolczyki i bransolety. Warto było czekać na efekty - powstało wiele 
wspaniałych, niepowtarzalnych prac. Część z nich trafiła do 
Kaławy, z której na zajęcia przyjechała duża grupa dz ieci. 

Wałentynki w Oddziale dla Dziec i upłynęły na 
przygotowywaniu okolicznościowych kartek z różnych materiałów 
plastycznych , które ozdabiały w oryginalny sposób. W 
międzyczasie Małgorzata Bukowska, która prowadziła cały cykl 
zimowych spotkań dla dzieci w bibliotece, opowiedziała skąd się 
wziął zwyczaj obchodów dnia św. Walentego. Przeczytała także 
wierszyki, które uczestnicy mogli następnie wykorzystać do 
układania swoich walentynkowych życzeń. Jedna z uczestniczek 
spotkania stworzyła swój wierszyk: 

., Ile ptaków na niebie 
Ile pszczół na całym świecie 
Tyle razy Ci powiem 
KOCHAM CIEBIE!" Kornelia 
W czasie zimowej prze rwy międzysemestralnej w 

Międzyrzeckim Ośrodku Kultury odbyły się również warsztaty 
tańca towarzyskiego (4 spotkania), "Zimowy otwarty turniej 
szachowy d la dzieci i młodzieży", a w pracowni fotograficznej 
warsztaty fotografii analogowej dla młodzieży powyżej 14. roku 
życia "Wielki format- od kadru do od bitki". W taki sposób Sekcja 
Fotograficzna pod kierunkiem Filipa Pielesiaka postanowiła uczcić 
święto zakochanych. Uczestnicy warsztatów mogli wyrazić miłość 

do fotografii wykonując odbitkę 
wielkoformatową. Przez 4 
godziny dowiadywali się, czym 
jest wielki format. Przebrnęli 
przez jego historię, budowę 
aparatów, rodzaje filmów. W 
trakcie części plenerowej 
nauczyli s ię poprawnie 
kadrować. Mierzyli światło i 
sfotografowali starannie 
przygotowanych modeli . W 
rezultacie kilkugodzinnej pracy 
powstało powiększenie (40x50 
cm) artystycznego ujęcia modela 
na papierze fotograficzny. 

Małgorzata Bukowska 
Kinga Górska 

grup tego nurtu w kraju. Niebywałym jest fakt, iż zaledwie trójka 
muzyków potrafi zahipnotyzować kilkusetosobową publ iczność. 
Wyjątkowe brzmienie, poetyckie teksty i naturalność artystów dały 
efekt pozostających , być może na zawsze w pamięci , 

niesamowitych wrażeń. 

MOK 

Międzyrzecki Ośrodek Kultury 
zaprasza 

- 7 marca godz. 1800 
- Wernisaż obrazów Macieja Kozaka 

16 marca godz. l 000
- Ogólnopolski Turniej Tańca Towarzyskiego 

o Puchar Burmis trzaMiędzyrzecza 
- 25 marca godz. 1500 

- Ogólnopolski Konkurs Recytatorski 
prezentacje powiatowe 

-29 marca godz. 1600
- Gminny Festiwal Piosenki Dziecięcej 

i Młodzieżowej 
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HOROSKOP ATYDE NA MARZEC 
BARAN (21.03.- 19.04.) Zaborczość i upór mogą 

zdominować także Ciebie. Parniętaj o tym, 
bo możesz stać się powodem nieporozumień 
z kolegami i . . . trudnej rozmowy z 
najbliższą sercu osobą. Za to kariera 
zawodowa może znacznie przyspieszyć. 

Towarzyszący Ci Jowi sz ma dar 
zjednywania sobie osób decyzyzjnych, a że 
koledzy zaczną plotkować? To już całkiem 

inna sprawa. Zdrowie OK, a w finansach wyraźny wyż ... 
BYK (20.04.- 20.05.) Saturn obok sukcesów zawodowych 

wróży więcej obowiązków w pracy. 
Niewykluczony awans. Poradzisz sobie 
doskonale pod warunkiem, że wcześniej 
zadbasz o przychylność kolegów. Może uda 
się zrzucić na ich barki nicktóre obowiązki? 
Zdrowie nie dokuczy, ale ktoś z 
domowników może potrzebować więcej 

troski z Twojej strony. W miłości nie obawiaj 
się wymagać więcej i ... więcej. Jesteś tego naprawdę wart! 

BLIŻNIĘTA (21.05.- 11.06.) Nie biadol, nie wmawiaj 
sobie, jakie to wielkie kłopoty czekają Cię 
wkrótce! Uran zachęca, byś założył różowe 

okulary i pogodniej spojrzał na świat. Wtedy 
się okaże, że w gruncie rzeczy wcale nie jest 
źle ... Finanse powoli się stabi lizuj ą. Jeśli 
koniecznie chcesz, to wstąp do kolektury. 
Zdrowotne problemy to w dużej mierze 

wynik Twojej wyobraźni, ale ze specjalistą możesz się spotkać ... 
W sercu jakieś niepotrzebne wiosenne smuteczki ... 

RAK ( 22.06.- 22.07.) Nie da się niestety żyć samymi 
przyjemnościami, ale ... przez kilka dni to 
całkiem możliwe. Mars będzie Cię kusił, 
zwodził, podsuwał nicmądre pomysły, ale 
gwarantuję, że... będziesz miał co 
wspominać przez dłuższy czas. W pracy 
możliwe konflikty. Trzymaj język na 

wodzy, a szefowi praw wyłącznie komplementy. Na powodzenie 
mogą liczyć drobn1 hazardziści, a także totolotkowi maniacy. W 
miłości burzliwie! 

LEW (23.07. - 22.08.) Wiele radości przeżyjesz 

obserwując osiągnięcia młodszego pokolenia. 
Będzie się naprawdę czym pochwalić. W końcu 
to po Tobie mają takie zdolności ... Zdrowie 
warto mieć pod kontrolą, ale nic przesadzaj 7 

wymyślaniem nowych niedomagań. Po 
spotkaniu w rod1innym gronic możesz zostać 
zmuszony do wyjaśnienia nieporozumień 

między krewnymi. To wprost wymarzona rola 
dla Ciebie. Ukochana osoba zasłużyła na podarunek ... 

PANNA (23.08. - 22.09.) Przed Tobą m iesiąc niczym z 
bajki. Słońce obiecuje sukcesy niemal w 
każdej dziedzinie życia. Będziesz c ieszył si ę 
życzliwością otoczenia, co może doskonale 
wpłynąć na dalszą karierę zawodową. 

Dolegliwości, przynajmniej niektóre, znikną 
na długo. Cieplutko też będzie w sprawach 
serca. Jeśli czujesz się samotna, planety radzą 
rozejrzeć się dookoła. Ten wymarzony ktoś 
może być całkiem blisko. Tylko z wydatkami 
ostrożn ie ... 

WAGA ( 23.09. - 22.10. ) Finansowy sukces, jaki 
zapowiada Wenus, może stać się Twoim 
udziałem . T choć dobrobyt pochodzi, a 
przynajmniej powinien - z uczciwej , ciężkiej 
pracy, to planety zachęcają do innych 
finansowych działań. Jakiś kupon w totolotku, 
wspólny z przyjacielem biznesik ... Sam 
będziesz najlepiej wiedział, co uczynić. Zdrowie 
coraz lepsze, choć do ideału troszeczkę brakuje. 
Postaraj się odnowić przyjaźnie sprzed lat. W 

uczuciach czeka Cię poważna rozmowa ... 
SKORPION (23. l O.-2 l. l 1.) Prosząc znajomego o pomoc, 

dajesz mu okazję do . . . nadmiemego 
wtrącania się w Twoje osobiste sprawy. 
Mo7e warto spróbować samodzielnie wyjść 
z kłopotów. Nie braknie Ci pomysłów ani 
znakomitego zdrowia. W pracy będzie 
niejedna mo7liwość, by wykazać się 

umiejętnościami. Szef na pewno to doceni, 
finanse nic zawiodą, a w uczuciach odkryjesz świ aty, o których 
istnieniu nie wiedziałeś ... 

STRZELEC (22.11. - 11.12.) Nie trać, na przekór 
wszystkiemu, wiary w swoje możliwości. 
Merkury pociesza, że wkrótce większość 
kłopotów przejdzie do historii. Na początek 
zatroszcz się o zdrowie. Spróbuj domowych 
metod. Jeśli zawiodą, trzeba będzie liczyć się 
z wydatkami... Spotkanie w gron ie 
znajomych może pomóc w rozwikłaniu 

sytuacji zawodowej. Finanse OK., a w 
sprawach serca okaż więcej zaufania w intencje bliskiej osoby ... 

KOZIOROŻEC(22. 12. -19.01.) Nic uciekaj od kłopotów. 
lm szybciej się z nimi zmierzysz, tym szybciej 
będziesz mógł zacząć od początku. l tym 
razem uwierz, że się uda! Neptun wróży 
przypływ energii i kondycję jak w 
najpiękniejszych letnich dniach. Ale za 
kierownicą zachowaj rozsądek, także na 
miejscu pasażera. W domu możliwa drobna 

awaria, ale co to dla Cicb1c ... Przecieżjesteś w tym fachowcem. 
W uczuciach wspomnienia warto zastąpić działaniem! 

WODNIK ( 20.01. - 18.02.) Nie przejmuj się, jeśli nic 

wiele ... 

wszystko będzie układało się ?godnie z 
planami. Saturn zapowiada czas namysłu, 

dokładnego zaplanowania kolejnych działań. 
To ważne, aby wszystko odbywało się właśnie 
we właściwej kolejności. Inaczej stracisz 
zapał, a i kondycja może ucierpieć. W pracy 
bez fajerwerków, ale i bez większych wpadek. 
Kontroluj finanse, bo ktoś z przyjaciół planuje 
skok na Twój portfel. W miłości nic obiecuj za 

RYBY ( 19.02. - 20.03.) Lepiej być nie może, odpowie 
Jowisz na pytanie o Twoje finanse. 
Sprzyjać Ci będzie on nie tylko w 
totolotku, niewdzięcznym do tej pory, ale i 
w uzyskaniu dodatkowego, doskonale 
płatnego zajęcia, a potrzeby rodziny 
nadążą, jak zwyk le, za Twoimi 

dochodami ... Zdrowie nie zawiedzie, choć powitanic wiosny w 
gronie przyjaciół może skończyć się niestrawnośc ią ... W miłości 
czas na nagrodę. Dostaniesz więcej niż zasłużyłeś ... 

WASZAATYDE 
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Z zapaśniczej maty 
W trzcielskim klubie " Orlęta" okres zimowy nie jest 

martwym sezonem. Odbywają się treningi, są konsultacje 
sportowe i obozy kondycyjne. Młodzi zapaśnicy nie tylko 
podnoszą swoje umiejętności sportowe, ale także uczą się 

systematyczności, wytrwałości, pracowitości. Są wychowywani 
przez trenera, opiekunów i działaczy klubowych na 
odpowiedzialnych zawodników, ambitnych sportowców i 
zdyscyplinowanych zapaśników. 

Pod koniec ubiegłego roku zawodnicy, trener Mieczysław Ku ryś 
i działacze klubowi mieli spotkanie wigilijne. W nastrojowej atmosferze 
podzielili s ię opłatkiem składając sobie życzenia bożonarodzeniowe. Byty 
też tradycyjne dania wigilijne. paczki świąteczne dla zawodników i 
kalendarze klubowe na 2014r. Uroczysty charakter spotkania podkreśl ili 
grą na organach Emil i ·Ernest Frańscy, którzy zagrali znane kolędy. To 
przedświąteczne spotkanic było również podsumowaniem roku 2013. A był 
to rok dużych osiągnięć zapaśniczych klubu "Orlęta", o czym zresztą 
pisalam w " Powiatowej". 

Nowy rok zaczął się dla klubu również pomyślnie. W styczniu 
rozpoczęła się liga międzywojewódzka, czyli rozgrywki zapaśników z 
województw: lubuskiego, dolnośląskiego i wielkopolskiego. Pierwszy start 
odbył się 25.01.20 14r w Żarach. Startowało wiele klubów, trzciclskic 

Do redakcji 
Triathlon w "Krainie 100 Jezior" 

Do trzeciej edycji JBL Triathlon Sicraków pozostały już niccale cztery 
miesiące. W zawodach weźmie udział 1500 " ludzi z żelaza"- zarówno 
profesjonalistów, jak i pasjonatów sportu. Dla dopingujących ich kibiców 
organizatorzy przygotowali liczne atrakcje. 

Zdecydowana większość miejsc w JBL Triathlon Sicraków 2014 
(31.05-1.06) zostałajuż wykupiona. Pozostało jedynie niccałe 200 wolnych 
pakietów startowych na długim dystansie. Populamość imprezy nie może 
jednak dziwić, jeśli weźmie się pod uwagę rodzinną atmosferę zawodów i 
uznanie, jakim " Kraina l 00 Jezior" cieszy się wśród miłośników aktywnego 
spędzania wolnego czasu. 

IIJ EDYCJAJ"BL TRIATHLON SJERAKÓWW PJGULCE: 
Data: 31.05- 1.06.2014 
Liczba uczestników: 1500, profesjonaliści oraz pasjonaci triathlonu 

"Orlęta" drużynowo zajęły III miejsce. Odnieśli więc ~lfl 
duży sukces. W tym turnieju pierwsze miejsca zdobyli: l\ f ~F 1\ 
Emil Frański, Jan Chojnacki, Kacper Ciećwiera i 
Lukasz Katiński. Miłosz Gmerek zajął III miejsce, a 
Ernest Frański i Grzegorz Hildebrand wywalczyli V miejsca. Ten ostatni to 
nowy, początkujący l O - letni zawodnik mieszkający w Brójcach. Grzegorz 
Hitdebrand to niezwykle utalentowany i ambitny zapaśnik, być może 

odnosić będzie wielkie sukcesy na matach świata wzorem jego wybitnych 
poprzedników z klubu "Orlęta". Nieco wcześniej , w przerwie świątecznej, 
10 zawodników i trener odbyło 
kilkudniowe konsultacje sportowe 
w Poznaniu. Tam też w pierwszym 
tygodniu szko lny ch ferii 10 
zapaś nik ów z Trzc i e la 
uczestniczyło w obozie sportowym. 
Wspóln ie trenowali z zawodnikami 
z Wielkopolski i przygotowywali 
s ię do następnych startów, także 
tych zagranicznych. Od 2 1 do 23 
lutego odbyły się międzynarodowe 

zawody w Swetłogorsku, w Rosji. 
To był silnie obsadzony turniej, w 
którym w na macie walczyli -

bracia Emil i Ernest Frańscy, Miłosz Gmerek, Kacper Ciećwiera, Jan 
Chojnacki, Łukasz Kal iński i Bartosz Raj ter. 

W "Orlętach" trenuje 30 zawodników, a więc spora ekipa, z której 
10 zapaśników prezentuje wysoki poziom sportowy. Trzeba pamiętać, że 
"Orlęta" istnieją w Trzciclu 34 lata i w ciągu tego okresu z klubu wyszło 
bardzo wie lu znakomitych zawodników, w tym 2 olimpijczyków. To 
"Orlęta" rozsławiały i rozsławiają w kraju i na świecie Trzciel, swoje 
miasteczko nad Obrą. Powinny być więc jego chlubą. l tak zapewne jest, 
i myślę również, że władze miasta o to szczegółnie zadbają. Klub "Orlęta" 
to ważna sportowa placówka dla dzieci i młodzieży, w której zajęcia 
odbywają się trzy razy w tygodniu, a wyjazdy na zawody są efektem 
solidnego treningu prowadzonego przez Mieczysława Ku rysia. 

Jadwiga Szylar 

Dystans d.lugi: 1900 m pływania, 90 krn jazdy na rowerze, 2 1, I km biegania 
Dystans krótki: 950 m pływania, 45 krnjazdy na rowerze, I 0,6 km biegania 
Trasy: 
-Część pływacka w Jeziorze Jaroszewskim 
-Część kolarska to 4 pętle (długi dystans) albo 2 (krótki) na trasie Sicraków 
- K wilcz m.in. przez Przemyśl , Upartowo, Kumatowice 
- Jedna pętla trasy biegowej obejmuje 5,2 km. Dystans dtugi to 4 pętle, 
dystans krótszy 2. 

Wspomnienie wcześniejszej edycji: 
www.youtube.com/watch?v=wOGaLQAB _ EO 
Strona imprezy: www.triathlonsierakow.pVpV 
Dodatkowych informacji udziela 

Beata Grześkowiak 
Prelite Public Relations 
e-maił: b.grzeskowiak@ prelite.pl 
m.:+4860 1 065 576 
1.:618551455 
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MOSiWinfo 
MISS POLSKI W MIĘDZYRZECZU 
z inicjatywy Pana Romana Strzelczyka w hali widowiskowo.

sportowej Międzyrzeckiego Ośrodka Sportu i Wypoczynku odbył s1ę 
koncert charytatywny na rzecz dzieci walczących z chorobą 
nowotworową. Koncert, w którym zaprezentowały się zespoły Trans: 
Bombastik (żonglerka ogniem) z Bukowca oraz m1ędzyrzeccy młodzi 
wokaliści, prowadzi ła Miss Polski 2013 Ada Sztajerowska. Ca~ 
dochód z imprezy oraz darowizny zebrane przed, jak i w trakcie trwam a 
koncertu zostaną przekazane rodzinom dzieci dotkniętych chorobą 
nowotworową. 

L UBUSKA OLIMPIADA MŁODZJEtY 
W ramach Lubuskiej Olimpiady Młodzieży zostały rozegrane 

Mistrzostwa Powiatu Międzyrzeckiego w piłce siatkowej chłopców szkół 
ponadgimnazjalnych. Przed rozpoczęciem turnieju w roli faworytów 
wymieniane były zespoły z Liceum Ogólnokształcącego oraz Zespo~~ 
Szkół Budowlanych w Międzyrzeczu. Dwójkę faworytów pogodz1h 
uczniowie Zespołu Szkół Ekonomicznych w Międzyrzeczu, którzy 
wygrali wszystkie mecze i tym samym jako zwycięzc~ ~urni_eju uzyskali 
prawo do udziału w dalszej rywalizacji - awans do turnieJU reJonowego. 

Również dziewczęta ze szkół ponadgimnazjalnych rozegrały 
turniej o Mistrzostwo Powiatu Międzyrzeckiego w piłce siatkowej. 
Zwyciężyła drużyna uważana za faworytki turnieju, czyli reprezc~t~cja 
Liceum Ogólnokształcącego w Międzyrzeczu. Na drugim mieJs~u 
sklasyfikowano drużynę Zespołu Szkól Ekonomicznych, a na trzecim 
stopniu podium stanęły zawodniczki Zespołu Szkół Budowlanych z 
Międzyrzecza. . . . . . 

Mistrzostwa Powiatu Międzyrzeckiego w mm1 p1łce statkoweJ 
czwórek rozegrali też uczniowie szkól podstawowych. Turniej odbył się 
w sali sportowej Szkoły Podstawowej Nr 3 w Międzyrzeczu. Także w tym 
wypadku faworyci nic zawiedli. W meczu finałowym, r~pre~e~tacJa 
gospodarzy ze Szkoły Podstawowej Nr 3 - pokonała rowteśmkow ze 
Szkoły Podstawowej Nr 2 w Międzyrzeczu 2:0 i tym samym wywalczyła 
prawo reprezentowanja naszego pawiant w r?zgrywkach reJOnowyc~. 
Zwycięska drużyna występowała w skladzte: Jakub Paczkowsk1, 
Michał Kachel, Kuba Władyka, Mateusz Chojak, Michał Chojak, 
Cezary Horbacz, Paweł Szymkiewicz, Jakub Antkowiak i Adam 
Ma lecha. 

MARATONZUMBY 
Już po raz drugi w hali widowiskowo - sportowej Międzyrzeckiego 

Ośrodka Sportu i Wypoczynku odbył si9 maraton zumby. Około 200 osó~ 
uczestniczyło w zajęciach, które prowadziły Teresa Tkaczuk - Waplak 1 

Marlena Ratajczak. W rytm muzyki latynoamerykańskiej "zumbowiczc" 
wykonywal i połączone układy taneczne i fitness. Zumbajako nowy nu~ 
aktywności fizycznej cieszy sicy dużą popularnością zwłaszcza u pań, ale 1 
panowie coraz chętniej korzystają z ta~ich zajęć, któr~ bardzo dobr~~ 
wpływają na koordynację ruchową 1 podnoszą ogolną sprawnosc 
fizyczną. 

FERIEZIMOWE '2014 
W dniach od 03 do 14 lutego trwał okres zimowej przerwy w 

zajęciach szkolnych. W tym czasie od poniedziałku ~o piątk~ dzieci_ i 
młodzież licznie (około 50 osób dziennic) sprawdzało 1 podnostło SWOJe 
umiejętności w grach zespołowych (piłka nożna. s_iatkówka . 1 
koszykówka) oraz tenisie stołowym w dostępnej w tym ~zaste bezpłatme 
hali sportowej Międzyrzeckiego Ośrodka Sportu ~ Wypoc~yn~u. 
Również na pływalni miejskiej "Kasztelanka" promocyJne ceny btletow 
były zachętą dla rzeszy dzieci, które licznie uczęszczały na basen ~ 

korzystały z bezpłatneJ 
nauki pływania. 

Na zakończenie 
fer ii zosta ł y 
zo rganizowane 
zawody dla dzieci i 
sztafety rodzinne, w 
których pierwsze trzy 
miejsca zajęli: 

25 metrów styl 
dowolny 

Dziewczęta 7 - 8 

lat 
l. Emilia Kaffier Chobienica 
Chłopcy 7 -81at 
l. Nikodem Matuszewski Międzyrzecz 
2. Maciej Sycz Św. Wojciech 
3. PawełGrela Międzyrzecz 
Dziewczęta 9- l O ł at 
l. Laura Hassa Międzyrzecz 
2. Weronika Zięba Międzyrzecz 
3. Dorota Adamirawicz Międzyrzecz 

Chłopcy 9 -l O lat 
l. Tymateusz Kaftler Chobienica 20.63 
2. Jan Kuczyłlski 
50 metrów styl dowolny 
Dziewczęta li - 12 lat 
J. Gabrysia Hołbowicz 
2. Wiktoria Stachowiak 
3. Martyna Grela 

Chłopcy I ł - 121at 

l . Szymanowski Jakub 
2. Górski Jakub 
3. Michał Karolak 
Dziewczęta 13 - 15 lat 
l. Anna Boguta 

Chłopcy 13 - 15 lat 
l. Kuba Władyka 
2. Przemek Bogu ta 
Open+ 16 
l. Tomasz Szymanowski 
2. Górnicki Łukasz 
3. Piotr Ksepko 

50 metrów styl grzbietowy 
Dziewczęta li - 121at 
l. Gabrysia Hołbowicz 
2. Wiktoria Stachowiak 
3. Hanna Dudczak 

Chłopcy l i - 12 lat 
l . Szymanowski Jakub 
2. Górski Jakub 
3. Michał Karolak 

Chłopcy 13 - 15lat] 
l . Przemek Bogu ta 

Dziewczęta l 3 - 15 lat 
2. Anna Boguta 

Chłopcy 13 - 151at 
3. Kuba Władyka 
4. Przemek Boguta 
Open + 16 
4. Tomasz Szymanowski 
5. Górnicki Łukasz 
6. Piotr Kscpko 
7. Jan Lebiedź 
8. Patryk Stasik 
9. Radek Stasik 

50 metrów styl grzbietowy 
Dziewczęta Ił - 12lat 
4. Gabrysia Hołbowicz 
5. Wiktoria Stachowiak 
6. Hanna Dudczak 

Chłopcy li - 12 lat 
4. SzymanowskiJakub 
5. Górski Jakub 
6. Michał Karolak 
7. Mikołaj Lebiedź 

Międzyrzecz 

Międzyrzecz 
Międzyrzecz 

Międzyrzecz 

Gorzów 
Gorzów 
Św. Wojciech 

Międzyrzecz 

Międzyrzecz 
Międzyrzecz 

Gorzów 
Skwierzyna 
Zielona Góra 

Międzyrzecz 
Międzyrzecz 

Międzyrzecz 

Gorzów 
Gorzów 
Św. Wojciech 

Międzyrzecz 

Międzyrzecz 

Międzyrzecz 
Międzyrzecz 

Gorzów 
Skwierzyna 
Zielona Góra 
Skwierzyna 
Międzyrzecz 

Międzyrzecz 

Międzyrzecz 
Międzyrzecz 

Międzyrzecz 

Gorzów 
Gorzów 
Św. Wojciech 
Skwicrzyna 

38.75 

36.29 
39.29 
46.8 1 

22.6 1 
23.90 
24. 11 

46.40 

37.22 
38.23 
39.73 

32.93 
34.18 
38.22 

43.72 

36.43 
36.44 

28.60 
33.34 
35.77 

46.64 
47,76 
50.50 

40.92 
42.62 
47.74 

53.60 

43.72 

36.43 
36.44 

28.60 
33.34 
35.77 
43.54 
56.06 
75.49 

46.64 
47,76 
50.50 

40.92 
42.62 
47.74 
5 1.04 
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8. SławomirTuros 

Chłopcy 13 -15lat] 
2. PrzemekBoguta 

Sztafety rodzinne 
Dziecko do l O lat 

l. NikodemMatuszewski 
Michał Januchowski 
2. Jan i Mirosław Kuczyński 
3. Maciej i Adam Sycz 

Dziecko do 15 lat 

Kęszyca Leśna 

Międzyrzecz 

Międzyrzecz 

Międzyrzecz 

Św. Wojciech 

51.86 

53.60 

73.13 

77.10 
85.52 

l. Jakub i Tomasz Szymanowscy Gorzów 62.54 
2. Kuba Władyka Międzyrzecz 73.37 

Piotr Ksepko Zielona Góra 
3. HannaiRafałDudczak Międzyrzecz 86.77 
Wszystkim uczestnikom gratulujemy wspaniałej zabawy, a 

dzieciom i młodzieży tego, że potrafili wyciągnąć swoich rodziców z 
domu i namówić do aktywności fizycznej. 

WYNIKI LIGI HALOWEJ PIŁKI NOŻNEJ 
12.01.2014-7 kolejka 
MAFIA-MŁODE WILKI 15:0 
(Kowalskix3, Cieciński A.x2, Cieciński D.x3, Sobczakx2, Nowakx3, 
Kwiatkowski, Figiel) 
MOTYWACJA-CAFE BAR U JACKA2:5 
(Rejba T., Rejba W/Jegier-sam., Śroń, Pawlik Z.x2, Konopski). Żółta 
kartka: Żak. Czerwona kartka: Rej ba W. 
66300-FCALENIENAJGORSI3:1 
(Śliwiński, Mazurkiewicz, Bogacz/Kwaśniewski) 
KAC VEGAS TEAM- DUET ROSOMAK l :4 
(Sternik/ Antosiak, Ślusarczyk, Pawełkiewicz, Lisiecki) 
ZBĄSZYŃ PATRIOTS- UNICEFT 8:0 
(Szulcx5, Pawlik D., Wośkowiak, Piechowiak) 
B RÓJCE- MALINKI 5:4 
(Lejax2, Baturax2, Turecki/Dorada, Kozielski, Babiak, Urbanek) 

19.01.2014-8 kolejka 
ZBĄSZYŃ PATRIOTS- FCALENIENAJGORSI 10:1 
(Woźniakx2, Kulusx4, Borkowskix2, Fleicher, Hak-sam./Suchowski T.) 
MALINKI- KAC VEGAS TEAM 6:3 
(Barłógx3, Kozielski, Urbanek, Stacewicz/Nisiewicz, Napierała, 
Danielczak) 
BRÓJCE-MŁODEWILKI 17:1 
(Baturax6, Palczakx3, Szerszeniówx2, Tureckix3, Zielińskix2, 

Nowak!Kozdrowski) 
DUETROSOMAK-UNICEFT 4:4 
(Timoszyk R.x3, Antosiak!Pałubiakx2, Paździorax2). Żółta kartka: 
Paździora 
MAFIA-MOTYWACJA 3:1 
(Figiel, Kwiatkowskix2/Jegier) 
CAFEBARUJACKA-66300 4:2 
(Żak, Skrzypczk Sz., Skrzypczak K., Śroń/Śliwiński, Górzny). Żółta 
kartka: Bogacz, Śliwiński, Galus 

26.01.2014-9 kolejka 
MOTYWACJA-BRÓJCE 2:2 
(Jegier, Połomka/Baturax2). Żółta kartka: Turecki, T.Rejba 
FCALENIENAJGORSI- DUET ROSOMAK 4:9 
(Witkowski, Kwaśniewskix2, Górzny/Timoszyk, Pawełkiewiczx4, 

Antczakx3, Kuszczyk) 
UNICEFT-KACVEGASTEAM 3:2 
(Kaczorekx2, Przybyszewski/Napierała, Danielczak). Żółta kartka: 
Sternik, Świątkiewicz, Szulikowski. Czerwona kartka: Danielczak 
MALINKI-MŁODEWILKI 5:1 
(Babiakx3, Stacewicz, Nieckarz/Szywała). Żółta kartka: Urbanek. 
Czerwona kartka: Barłóg 
MAFIA-66300 7:1 
(Sobczakx2, Cieciński, Dołowiczx2, Nowakx2/Dwojewski) 
ZBĄSZYŃ PATRIOTS- CAFE BAR U JACKA 2:2 
(Kaczmarek, Kulus/Konopski, Kunat). Żółta kartka: Skrzypczak. 

Czerwona kartka: Szkrzypczak Sz. 

02.02.2014-10 kolejka 
MALINKI-UNICEFT 4:4 
(Urbanekx2, Ekwiński, Kozielski/ Przybyszewskix3, Paździora). Żółta 
kartka: Dorada, Kaczorek, Paździora 
CAFE BAR U JACKA- DUET ROSOMAK 3:2 
(Śron, Pawlik, Konopski/ Timoszyk R.x2). Żółta kartka: Żak, Kosicki, 
Timoszyk R .. Czerwona kartka: Pawełkiewicz 
66300-BRÓJCE 2:1 
(Bogacz, Kozieł/ Woszczyło ). Żółta kartka: Szerszeni ów 
FCALENIENAJGORSI- KAC VEGAS TEAM 4:3 
(Witkowski, Kwaśniewski, Potrycha, Suchowski S./ Sawiński, 

Swiątkiewicz, Szulikowski) 
MOTYWACJA-MŁODE WILKI 7:1 
(Jegierx2, Rejba T.x2, Górgurewiczix2, Klimaszewski/ Janik) 
MAFIA-ZBĄSZYŃPATRIOTS 6:2 
(Szafraniec, Figielx2, Kowalskix2, Kwiatkowski/ Kaczmarek, Kulus) 
ZBĄSZYŃPATRIOTS-MALINKI 8:0 
(Kulusx2, Pawlik D.x2, Wośkowiakx2, Fleischer, Kaczmarek). Żółta 
kartka: Dorada 

09.02.2014-11 kolejka 
MAFIA-DUETROSOMAK 6:1 
(Kwiatkowskix2, Figielx2, Sobczak, Szafraniec/ Antczak) 
CAFE BAR U JACKA- KAC VEGAS TEAM 8:1 
(Żakx2, Pawlik K.x4, Skrzypczakx2/ Danielczak) 
UNICEFT- FCALENIENAJGORSI 7:0 
(Paździorax4, Pałubiakx2, Koban) 
B RÓJCE-ZBĄSZYŃ PATRIOTS 2:0 
(Woszczyło, Batura) 
66300-MŁODE WILKI 6:1 
(Borzobochatyx3, Śliwińskix2, Dwojewski/ Kozdrowski) 
MOTYWACJA-MALINKI 3:2 
(Górgurewicz, Klimaszewski, Mirowski/ Fornalczyk, Urbanek) 

T b l n e n •·ozgrywe k 

:tv1IEJSCE DRUŻYNA :tviECZE PlTNI.:.TY 

l 1\IAFIA 11 

2 CAFE BAR U JACKA 11 

' BRÓJCE 11 ·' 
4 DlJET ROSOMAK 11 

5 ZR'\.SZYŃ P ATRIOTS 11 

6 MOTYWACJA 11 

7 66 300 11 

8 UNICEF T 11 

9 MALINKI 11 

10 FC ALENIENAJGORSI 11 

11 KAC VEGAS TEA:tvf 11 

12 MLODE WILKI 11 

Najlepsi strzelcy po jedenastu kolejkach rozgrywek 
35 BRAMEK- Patryk Ba tura (BRÓJCE) 

~~ 

~" ~" 

28 

22 

22 

22 

16 

15 

11 

11 

8 

3 

o 

19 BRAMEK-Paweł Timoszyk (DUET ROSOMAK) 
Piotr Śron (CAFE BAR U JACKA) 

TURNIEJ im. MieczysławaMikuły 

BRAłdKl 

73:16 

68:20 

62:24 

56:31 

56:17 

29:25 

26:38 

37:47 

31:51 

19:57 

21:58 

8:102 

Na 29 marca zaplanowano rozegranie kolejnego turnieju piątek 
piłkarskich im. Mieczysława Mikuły. Zgłoszenie do turnieju będą 
przyjmowane w biurze MOSiW od l O do 21 marca. Więcej informacji na 
plakatach i stronie internetowej www.mosiw.pl 

Arkadiusz Żyła 
Międzyrzecki Ośrodek Sportu i Wypoczynku 
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Jolka marcowa ,_.B_ 
Znaczenia wyrazów 
(w zmienionej kolejności) 
- ... budowniczy, 
-Indonezyjska wyspa, 

2 

-Z niemieckiego na polski, 
-N a nim druty telefoniczne, 

- Religia - druga pod względem ilości r------" 

wyznawców na świecie, 
-Charakterystyka, relacja, 
-Stolica prowincji Ontario, 
-Koń, kłusak , 

-Drapieżna ryba, kąsacz, 
- Bada ruch pocisku w lufie i poza nią, 
-Wóz podróżny kryty płótnem, 
-Miedziowe miasto, 
-Motyl, bielinek, 
- Pornocny w przelewaniu płynów, 
-Ważna część mikroskopu, 
-Zaczątek rośliny, 

-Dolnośląskie i Tucholskie, 
- Podpora grochu, 
-Talk, 

- Język Nerona, 
-Zabawa podwórkowa, 
- Metalowy garaż, 
- Butnadrewnianej podeszwie, 
-Salwa, kanonada, 
-Łobuz, zbir, 
- Posługacz, lizus, 
-Jednostka ludzka, człowiek, 
- Podłużne wyżłobienie, 
- Na nodze, pomaga wejść na 
słup, 
- Prawy dopływ Warty, 
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-Cemone 
-Gardłowy, chrypliwy głos, 
- Renoma, popularność, 

-Film, debiut W. Pasikowskiego, 
- Prawdziwa .. . krytyki się nie 
boi, 
- Miasto w Jemenie nad Zatoką 
Adeńską 

-Gdyby dwoje chciało na raz, 
-Szal modlitewny Żydów, 
-Tkanina z wełny czesankowej , 
- Sługa(dawn.) , 

6 

- Dz1eło Homera, 
-Mierzone pudami, 
- Sztuczna przędza, 
-Część wagi (zdr.), 
- Pokój w chacie, 

Gustaw b . prezyd e nt 
Czechosłowacji , 
-Ciężar opakowania, 
- Pokój,jadalnia. 

Litery w kratkach z cyframi 
uszeregowane od l do 18 utworzą 
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l 

rozw1ązanie, tóre na e ży 
przesłać na kartkach pocztowych 
lub emailem do 18 marca. Wśród 
prawidłowych rozwiązań 

wylosujemy l nagrodę - 50zł. 
Rozwiązanie Jolki lutowej: 
FERIE ZIMOWE W PELNI. 
Nagrodę 50zł - wylosował 

Wiesław Korejwo z Pszczewa 
(nagroda do odebrania w redakcji 
w godz. 8-10 i 13 -16). 

M.S. 

KINO MIĘDZYRZECKIEGO OŚRODKA KULTURY 
REPERTUAR NA MARZEC 2014r: 

05 · 08.03.2014r. 23.03.2014r. 
GODZ.17.00 ,,JA,FRANKENSTEIN"3D USNAustralia fantasy 121at 93min. GODZ. 16.00 .. LEGOPRZYGODA" 3D Dania/USA animacja blo 100min. 
GODZ.19.00 "SIERPIEŃWHRABSTWIEOSAGE" USA dramat 151at 130min. GODZ. 18.00 ,.JAKPOKONAĆSZATANA" Polska dokument 151at 70min. 

PROMOCYJNA CENA BILETU: Normalny 10 zł i Ulgowy 8 zł 
08.03.2014r. Godz. 18.00 Kameralna Sala Filmowa StopKlatka • PROMOCYJNA CENA BILETU- 8 zł GODZ.19.30 ,,ZNIEWOLONY" USNWik.Bryt. biograficzny 151at 140 min. 

/ do kupienia w kasie kina MOK, w dniu seansu od godz. 16.00/ 
,,WIECZNI CHŁOPCY" Francja komedia od 151at 95 min. 1§..1! 28i30.03.2014r. 

GODZ. 17.00 .. KAMIENIENASZANIEC" Polska wojenny 131at 112 min . 
12i13.03.2014r. GODZ. 19.15 "POMPEJE"3D Niemcy/USA akcja 151at 102 min . 
GODZ.17.00 .,ROBOCOP" USA Sci-Fi 121at 120min. 29,03 2014r. 
GODZ. 19.30 ..AMERICANHUSTLE" USA kryminał 151at 140min. GODZ.20.00 .,KAMIENIENASZANIEC" Polska wojenny 131at 112 min . 

13.03.2014r. Godz. 10.00 PROMOCYJNA CENA BILETU 12 zl 
/do kupienia w kasie kina MOK, w dniu seansu od godz. 9.00/ 
.,WKRĘCENI" Polska komedia od 151at 100 min. 

14-16.03.2014r. 
GODZ. 16.00 .,FACET (NIE) POTRZEBNY OD ZARA2" Polska komedia 

Sci - Fi 
krym i nał 

GODZ.18.00 ,.ROBOCOP" USA 
GODZ. 20.30 ,.AMERICAN HUSTLE" USA 

19. 22.03.2014r. 
GODZ.1 7.00 ,.LEGOPRZYGODA" 3D Dania/USA animacja 
GODZ.19.00 .ZNIEWOLONY" USNWik.Bryt. biograficzny 
23.03.2014r. PORANEK MALUCHA: 
~DZ. 12.00 .. LEGO PRZYGODA" 2D Dania/USA animacja 

151at 
121at 
151at 

blo 
151at 

b/o 

POWI~TOWA-MIESIĘCZNIKPRYWATNY 

90min. 
120min. 
140min. 

100min. 
140min. 

100min. 

Informacje o bieżącym repertuarze kina MOK proszę śledzić na naszej stronie internetowej 
www.mokmiedzyrze~ pod telefonem : 95/7411802 w.2151ub kasa kina 95/7411802 w.111 

ZAPRASZAM 
Międzyrzecki Ośrodek Ku/tul) 

Wyciaw;(a: ZAKŁAD USŁUG FILMOWYCH- Roman Sułkowski, www.programlokalny.pl 
W~unanie: WAKomp Serwis Wojciech Kliman, e-mail: powiatowa@onet.eu 
UruJc Drukamia AK.SEL-DRUK- Gorzów Wlkp. Adres redakcji: .66-300 Międzyrzecz os. Centrum l, skr. pocztowa 81, teł. 602 337 017, 
e.;Diałl: 'nyłdeo@tlen.pl 
Redagują: Redaktor naczelna- Izabela Stopyra teł. 95-741-1659, kom. 660 742 140, e-mail: olcia101@poczta.onet.pl oraz E.i K. Adamus, 
E. Carłton, W Chamienia teł. 95-742-1465, T. Jasiński, J.J. Krajniak, W. Majchrzak, Z. Melnik, A. Migdal, H. Pilipczuk, J. Rudnicki te ł. 
95-742-1083, D. Rzepecki, R. Sikorski, M. Solecka, K. Sułkowska, J. S załata, J. Szylar, W. Włudarski. 
Publikowane na łamach POWJATOWEJ poglądy są poglądami autorów. Redakcja zastrzega sobie prawo skrótów i zmiany tytułów. Za treść reklam i 
ogłoszeń redakcja nie bierze odpowiedzialności. Materiałów niezamówionych redakcja nie zwraca . . 
Biuro reklam i o&łoszeń: 66-300 Międzyrzecz os. Centrum l, teł. 602 337 017, e-mail: rsvideo@tlen.pl 
(Program lokalny w sieci telewi~i kablowej) 



Pożyczkibez 

BIK! 

Negocjujemy koszty! 

Telefon: 
884675167 

-projekt.pl 



viS i 0 no ptYe~ ®C~u 
JESTEŚMY JUŻ Z PAŃSTWEM 1 O lat!!! 

Jedne kupujesz 
drugie dowolne* dostajesz 

• KOMPLEKSOWE BADANIE WZROKU 

• DOBÓR SOCZEWEK KONTAKTOWYCH 

Międzyrzecz, ul. 30 stycznia 9, tel: 518 847 145, pn.- pt.: 9.30- 17.00, sb. 9.00- 13.00 

www.visionoptyk.eu 
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